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روزنامه

 شاگرد سابق آیت ا... مصباح یزدی بوده اما چند سالی است که از موسسه امام خمینی جدا شده 
و یکی از اساتید حوزه و جامعه المصطفی به حساب می آید. می گوید که »وقتی حمایت هایی بر مبنای 
خواب و رویا از احمدی نژاد صورت گرفت« خود را از حلقه شاگردان آیت ا... مصباح کنار کشید. حجت 
الاسلام و المسلمین محسن غرویان از جمله معدود اصولگرایانی بود که در همان دور اول ریاست 
جمهوری احمدی نژاد انتقادات تندی را نسبت به او مطرح می کرد. وی با وجود جدایی از مصباح یزدی 
و انتقاداتی که به استاد سابق خود و احمدی نژاد دارد همچنان خود را یک اصولگرا می داند هر چند با 
توجه به شناخت خود، امیدی به ائتلاف میان اصولگرایان ندارد. این استاد حوزه و دانشگاه معتقد است 

که »احمدی نژاد باید از مقام خود عزل می شد«. او دعا می کند که تفکر احمدی نژادی دیگر هیچ گاه به 
ملت ایران تحمیل نشود و اتفاقات آن هشت سال را مصیبت می نامد. وی که شکل گیری خط سومی 
به نام اعتدال را اتفاق مثبتی ارزیابی می کند و از خود به عنوان یک اصولگرای معتدل نام می برد، حضور 
سید حسن خمینی در انتخابات مجلس خبرگان را تکلیفی می داند که برعهده یادگار امام است و اعتقاد 
دارد که ناطق نوری می تواند ریاست مجلس دهم و یا دست کم لیدری جریان اصولگرا را به عهده بگیرد. 
غرویان در فاصله شش ماه مانده به انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری به بررسی فضای 

انتخاباتی حاکم بر جریانهای سیاسی و افراد موثر در این دو انتخابات پرداخت. ..

حجت الاسلام والمسلمین غرویان:

سید حسن خمینی با حضور در انتخابات نقش تاریخی خود را ایفا کند

آیت ا... نوری همدانی در مراسم آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه:

اتاق فکر سیاسی در حوزه ایجاد شود

عضو دو دوره شورا از سکوت سنگین در پروژه منوریل می گوید

منتقدان نوظهور
پروژه منوریل!

استاندار قم در دیدار آیت ا...  هاشمی شاهرودی:

 حل مشکلات قم 
نیازمند اختیارات ویژه است

استاندار قم گفت: با توجه به برخی موانع و مشکلات قم، 
اختیارات ویژه ای لازم است تا بتوان به سرعت برای حل آنها 

اقدام کرد.
سید مهدی صادقی در دیدار آیت ا... هاشمی شاهرودی نگاه 

ایشان را دقیق و عمیق توصیف کرد و اظهار داشت: 100 درصد 
اعتبارات سفر رهبری در سال 89 به قم ابلاغ و تخصیص داده شده 
است و در صدد هستیم تمام طرحهای مصوب آن سفر و سفر رئیس 

جمهوری به قم در سال گذشته را اجرایی کنیم...

دیروز در یکصد و چهل و چهارمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم حسن بختیاری نایب رئیس شورا در 
نطق پیش از دستور خود انتقادهایی را به پروژه منوریل وارد کرد که در نوع خود بسیار جالب بود. این انتقادها در حالی بیان 
شد که گویی »بختیاری« همین امروز به عضویت شورای اسلامی شهر قم درآمده و هیچ گونه اطلاعی از روند اجرای منوریل 

در شهر قم ندارد ...
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سعادت طلب خواستار ورود مدیریت شهری شد:

تعاونی های مسکن معضل بزرگ قم
شبکه هاي اجتماعي عامل افت تحصیلي

هشدار پلیس فتا به دانش آموزان
2

سرمقاله:  متین مسلم2

کرد  باور  بتوان  مشکل 
برای  مشکل  یک  به  سعودی ها 
نشده اند.  تبدیل  متحد  ایالات 
تهدید،  اهل  متوقع،  پولدار، 
مداخله جو در مناسبات داخلی و 
دست به جیب برای پرداخت رشوه 
به سیاستمداران. سناتور رند پل 
»از کنتاکی به روزنامه کانادایی« ...

سعودیهاواقعامیتوانند
تغییرکنند؟
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رگه های اختلاف 
بین اصولگرایان

محمد رضا باهنر در خصوص مسائل مختلف انتخاباتی اظهار نظرکرد

یک طرف اصولگرایی هیچ ائتلافی را قبول نمی کند
ایده وحدت سه ضلعی اصولگرایان منتفی است
جامعتین در استفاده از نظر مصباح یزدی مختار است
حرف مستقیم انتخاباتی در تریبون نماز جمعه ممنوع! 

2

باستناد مجوز هیات مدیره سازمان در نظر دارد محل استقرار کیوسک 
حمل و نقلی جهت سواری کرایه واقع در پایانه فدک را از طریق مزایده 
واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت پاکت و شرایط 
مزایده از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز کاری به استثنای 
روزهای تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای 
سازمان به نشانی قم –کیلومتر 3 جاده قدیم قم – تهران سازمان پایانه 
های مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه نمایند و در صورت نیاز، 
جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36641790-025 تماس 

حاصل نمایند.
شرایط عمومی:

-  واریز مبلغ 20/000/000 ریال) بیست میلیون ریال( بعنوان سپرده 
شرکت در مزایده به حساب سپرده سازمان.

- ارائه معرفی نامه شرکت در مزایده از اداره کل محترم حمل و نقل و 
پایانه های استان قم.

- درصورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند 
سپرده آنان به نفع سازمان ضبط خواهد شد.

- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هر یک از 
پیشنهادات مختار است.

- هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.
- تلفن تماس: 025-36641790

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده )نوبت  دوم(
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سخن از ائتلاف سه گانه موتلفه اسلامی، جمعیت ایثارگران و نو اصولگرایان 
جبهه پایداری است. ائتلافی که در زمان حیات بزرگان موتلفه از جمله مرحوم 
عسگراولادی، بعید و دست نیافتنی به نظر می رسید؛ اما حالا تصمیمات نسل 
جوانتر موتلفه این تشکل سنتی طیف راست را در کنار نواصولگرایان تندروی 

پایداری قرار داده است.
شش ماه پیش بود که در نشست سه جانبه با حضور آقاتهرانی، محمدنبی 
حبیبی و حسین فدایی دبیران کل جبهه پایداری، مؤتلفه اسلامی و جمعیت 

ایثارگران، قرار بر شکل گیری ساز و کار حقوقی و سیاسی ائتلاف حداکثری میان 
این سه تشکل شد. با اعلام این ائتلاف اولین واکنش ها از سوی باهنر دبیرکل 
جبهه پیروان روانه مرکز تصمیم گیری این ائتلاف نوپا شد. او با تاکید بر اینکه 
جبهه پایداری و جبهه پیروان مذاکره ای برای ائتلاف با یکدیگر نداشته اند گفت 
که ما در رابطه با ائتلاف اصول گرایان علاقمندیم که جامعتین محور و میزبان 
باشند و فعالان جریان اصول گرایی را دعوت کنند و به نظام نامه و اساسنامه نحوه 

همکاری برسند...

ائتلاف پایداری، ایثارگران و موتلفه؛

سه گانه وحدت آفرین یا وحدت شکن؟!
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سعودی ها واقعاً می توانند
 تغییر کنند؟

مشکل بتوان باور کرد سعودی ها به یک مشکل برای 
ایالات متحد تبدیل نشده اند. پولدار، متوقع، اهل تهدید، 
برای  دست به جیب  و  داخلی  مناسبات  در  جو  مداخله 

پرداخت رشوه به سیاستمداران. سناتور رند پل »از کنتاکی به روزنامه کانادایی« نشنال 
پست »آشکارا از پرداخت میلیون ها دلار رشوه از سوی سفارت عربستان به برخی مقامات 
بلندپایه در کنگره ازجمله سناتور منندز سخن گفته و تأکید کرده است آن ها برای برهم 

زدن توافق هسته ای رشوه پرداخت کرده اند.
اکنون پادشاه به شدت تشریفاتی و اهل خودنمایی عربستان در واشنگتن بسر می برد 
و برای دیدارهای مکرر با رئیس جمهور که روز جمعه اولین آن صورت گرفت، با تکبر؛ 
تشریفات زیادی را تدارکات دیده و ساعت 700 هزار دلاری خود را به کارکنان کاخ سفید 

نشان می دهد. آن هم در خاک ایالات متحده!« مسخره نیست؟»
دیدار شاه سلمان با آقای اوباما دومین ملاقات او با رئیس جمهور از زمان به قدرت 
رسیدنش در ژانویه 2015 محسوب می شود. پیش بینی محور مذاکرات مقامات عربستان 
با مقامات ارشد ایالات متحده چندان دشوار نیست. موضوعات اعتراضی و خشم آن ها از 
سیاست خارجی کاخ سفید که موجب شده رئیس جمهور کنونی ایالات متحده به رهبری 
متفاوت از دیگر روسای جمهور ایالات متحده نزد آن ها جلوه کند؛ بی شک به دستور 
مذاکرات سعودی ها با دولت تبدیل شده است. از پرونده اتمی ایران تا موضوعاتی همچون 
انرژی؛ خریدهای تسلیحاتی، داعش، دفاع مشترک در منطقه و بحران های سوریه و عراق 

و یمن و...
به اعتقاد تحلیل گران سیاسی؛ اما شاید 4 موضوع ایران، سوریه، داعش و تروریسم و 
حمایت های دفاعی و خریدهای نظامی مانند درخواست معطل مانده خرید هواپیماهای 
ارتقاءیافته« اف 15" در رأس محور گفتگوهای شاه سلمان با رئیس جمهور اوباما قرار داشته 
باشند؛ اما اینکه کدام یک از این 4 محور از اهمیت و اولویت بیشتری برخوردارند؟ تا آنجا 
که به خود سعودی ها مربوط می شود بدون استثناء همه آن ها! اما منابع نزدیک به کاخ 
سفید گفته اند پیش از سفر شاه سلمان مسئولان وزارت خارجه برای مقام رابط سعودی 
روشن کرده اند مواضع مشترک به معنای اولویت های مشترک نیست و ایالات متحده 
الزاماً نمی تواند از پنجره ریاض به ارزیابی مسائل منطقه بپردازد. غیرازاین مشکل خود 
سعودی هاست! در یک نمونه واقعی از دید ایالات متحده اکنون موضوع پرونده اتمی ایران 
و توافقنامه وین که برای سعودی ها اولویت اول را دارد؛ موضوعی تمام شده است. یک مقام 
ارشد وزارت خارجه که مایل به افشای نامش نبود می گوید »اظهارات روز گذشته عادل 
جبیر وزیر خارجه عربستان مبنی بر رضایت سعودی از تمهیدات تضمینی توافقنامه وین 
هرچند متکبرانه؛ اما تفاوتی در نگاه ایالات متحده نسبت به توافق با تهران ایجاد نمی کند. 
خصوصاً که اکنون آقای رئیس جمهور مطمئن شده موانع را عبور و برای اجرای توافق با 
مشکلی )که آرزوی ریاض بود( روبرو نخواهد شد«. به همین دلیل موضوع اتمی ایران از دید 
کاخ سفید دیگر دارای آن وزن و اهمیت اولیه ای نیست که برای رهایی از آن؛ حتی تا همین 
1 ماه پیش؛ توقع داشت ریاض دستکم سکوت اختیار کند؛ نه آنکه با دلواپسان جنگ طلب 
کنگره و اردوگاه جمهوری خواهان همراهی و همدلی کرده و در دومین مورد اعلام شده 
بیش از 6 میلیون دلار به کمپین تبلیغاتی 20 میلیون دلاری علیه توافق وین و شخص 
رئیس جمهور در نیویورک، واشنگتن، شیکاگو، لس آنجلس، دالاس؛ باستن و ده ها شهر دیگر 
کمک کند. مقامات نزدیک به کاخ سفید تصریح می کنند تا قبل از این و همزمان با دعوت 
رئیس جمهور از رهبران عرب خلیج فارس برای حضور در کمپ دیوید؛ کاخ سفید حاضر به 
انجام مصالحه و اعطای امتیازاتی خصوصاً به سعودی ها بود؛ اما رفتار متکبرانه شاه سلمان 
که سرمشقی برای دیگر رهبران عرب شد عملاً مذاکرات کمپ دیوید را به بن بست کشاند و 
هزینه اعتباری سنگینی به کاخ سفید تحمیل و زبان مخالفان را روی کاخ سفید درازتر کرد. 
حال کمتر از 10 روزبه موعد جنجال بی حاصل کنگره علیه رئیس جمهور؛ آن ها واقعاً برای 
دلجوئی به واشنگتن آمده اند؟! سعودی ها اگر اجازه دهند به قول اهالی سانتا مونیکا »بقیه 
بارهای سالم بدون دردسر از دلیجان تخلیه شود« بهترین کار را برای ایالات متحده انجام 
داده اند. شاید به همین دلیل باشد که منابع نزدیک به حکومت سعودی به پایگاه خبری 
المانیتور گفته اند، مقامات کشورشان باوجود ملاحظات جدی نسبت به توافق هسته ای، 
برخلاف اسرائیل به این نتیجه رسیده اند بختی برای شکست این توافق در کنگره وجود 

ندارد.« نتیجه گیری و درکی که برای کاخ سفید و وزارت خارجه بسیار گران تمام شد.
اما در یک افق استراتژیک ریاض واقعاً یک متحد خوش قول و وفادار باقی خواهد ماند؟ 
واشنگتن پست در شماره 3 سپتامبر خود به این سؤال بهتر از هرکسی پاسخ داده است. 
این روزنامه می نویسد« گزنده تر از این نیست که عربستان با صرف میلیاردها دلار از سال 
1970 فرقه ای خشکه مقدس، ضد مدرنیته، ضد زن، ضد غرب یعنی وهابیت سلفی را ایجاد 
کند. به هیچ وجه تصادفی نیست که چند هزار سعودی به داعش، القاعده، جبهه النصره و 
... پیوسته اند. آن ها به لحاظ ایدئولوژیکی فرزند خلف وهابیت هستند؛ اما ما آمریکایی ها 
هیچ وقت از آن ها درباره این موضوع بازخواست نکرده ایم؛ زیرابه نفت آن ها معتاد هستیم و 

معتادین هرگز حقیقت را درباره قاچاق فروش ها نمی گویند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان خبر داد:

جاسازي 36 کیلوگرم تریاک در خودروي ال 90
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم از کشف حدود 
36 کیلوگرم تریاک در نتیجه بازرسي از یک دستگاه خودرو ال90 در این استان 

خبر داد.
سرهنگ غلام عباس بلفکه در مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:در 
پي کسب خبري مبني بر اینکه یکي از قاچاقچیان مواد مخدر قصد دارد مقادیر قابل توجهي 
مواد مخدررا از یکي از استان هاي جنوبي به استان همجوار قم انتقال دهد، شناسایي وي در 

دستور کار ماموران مبارزه با مواد مخدر استان قم قرار گرفت. 
به گفته وي در ادامه با استقرار ماموران در محورهاي ورودي استان، متهم در محور 
کاشان به قم با یک دستگاه خودرو ال90 شناسایي و خودرو وي متوقف شد. سرهنگ 
بلفکه با اشاره به حضور همسر و دختر متهم در خودرو مذکور، افزود:در ادامه طي بازرسي از 
خودرو حدود 36کیلوگرم تریاک در قالب 25بسته خالص کشف و نهایتاً متهمان نیز پس از 

تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانوني تحویل مرجع قضائي استان شدند.

شبکه هاي اجتماعي عامل افت تحصیلي 

هشدار رئیس پلیس فتا قم
 به دانش آموزان و دانشجویان

رئیس پلیس فتا فرماندهي انتظامي استان قم با اشاره به نزدیکي سال 
تحصیلي جدید گفت:خطرناک ترین آسیب شبکه هاي اجتماعي افت تحصیلي 

دانش آموزان و دانشجویان است. 
سرهنگ علي موالي در مصاحبه با خبرنگار پلیس، اظهارداشت:با مراجعه به پرونده هاي 
ارجاعي به پلیس فتا و  بررسي بسیاري از مشکلات به وجود آمده براي خانواده ها مشخص 
مي شود که در برخي از پرونده ها استفاده نادرست و افراط گونه از شبکه هاي اجتماعي 

باعث بروز اختلافات شدید در بین خانواده ها شده است. 
وي افزود:بي اعتمادي زوجین به یکدیگر خیانت هاي زناشویي و در انتها جدایي بین 
همسران از مشکلاتي است که استفاده نادرست از شبکه هاي اجتماعي بر روي خانواده ها 
گذاشته است. رئیس پلیس فتا استان قم در مورد نقض حریم خصوصي یاد آور شد:بسیاري 
از اطلاعاتي که در این شبکه ها به اشتراک گذاشته مي شود باعث از بین رفتن حریم 
شخصي افراد شده و این مسئله راه را براي کلاهبرداران و سودجویان هموار مي کند که از 
اطلاعات به اشترک گذاشته شده اخاذي نمایند، عکس هاي خانوادگي،اطلاعات شخصي 
و مالي افراد، موقعیت جغرافیایي و بر خط بودن آنها از جمله مواردي است که باعث از بین 

رفتن حریم خصوصي مي گردد. 
سرهنگ موالي در مورد افت تحصیلي دانش آموزان و دانشجویان، گفت:بین ساعات 
استفاده از شبکه هاي اجتماعي و افت تحصیلي رابطه مستقیم وجود دارد یعني در طول 
شبانه روز هرچه ساعات استفاده بیشتر شود میزان افت تحصیلي نیز افزایش مي یابد در 
واقع اگر سیاستي مبني برمشخص بودن ساعات استفاده از این شبکه ها وجود نداشته باشد 
به علت جذابیتي که این شبکه ها براي دانش آموزان و دانشجویان دارد آنها را علاقه مند 
به وقت گذراني در محیط شبکه هاي اجتماعي مي کند. وي افزود:برخي اوقات افراد آنقدر 
وابسته مي شوند که مي توان بیان کرد آنها به شبکه هاي اجتماعي معتاد شده اند همین 
موضوع اهمیت نظارت والدین را بیش از پیش مشخص مي کند. رئیس پلیس فتا استان 
قم اضافه کرد:علاوه بر افت تحصیلي عدم ارتباط موثر اجتماعي با محیط پیرامون خود، 
افسردگي هاي شدید و ناهنجاري هاي تربیتي اخلاقي از موارد دیگري است که دانش 

آموزان و نوجوانان را تهدید مي نماید.

رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم خبرداد:

مرگ یک قطعه لک لک در استان قم
رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک قطعه لک 

لک که از ناحیه بال به شدت آسیب دیده بود، با وجود تلاش بسیار از بین رفت. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، محمدرضا عابدی 
با اشاره به تحویل یک قطعه لک لک به این اداره کل در سخنانی اظهار داشت: این پرنده 

هنگام تحویل به اداره کل به شدت از ناحیه بال آسیب دیده و دچار شکستگی شده بود. 
وی با بیان اینکه این لک لک بر اثر ضربات وارده از سوی کشاورزان در جاده قدیم قم ـ 
تهران به این وضعیت ناگوار دچار شده بود، خاطرنشان کرد: متاسفانه این پرنده زیبا با وجود 
تلاش بسیار دامپزشک اداره کل محیط زیست استان، بر اثر عفونت ناشی از شکستگی بال 
از بین رفت. رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم در پایان تصریح 
کرد: با توجه به پایان فصل گرما و نزدیک شدن به ایام مهاجرت پرندگان وحشی، از تمامی 
مردم فهیم استان قم خواهشمندیم با این میهمانان بی آزار، بیش از گذشته مهربان باشند

اخبار
آیت ا... نوری همدانی:

اتاق فکر سیاسی در حوزه ایجاد شود
یکی از مراجع گفت: باید اتاق فکر سیاسی در حوزه علمیه ایجاد شود تا 

حوزویان در مسائل سیاسی ورود بیشتری داشته باشند.
آیت ا... حسین نوری روز گذشته در مراسم آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه سراسر 
کشور با بیان اینکه ما باید آنقدر به تحصیلات خودمان عمق ببخشیم که بتوانیم پاسخگوی 
تمامی مسائل باشیم، اظهار کرد: شورای عالی و مدیریت حوزه باید تدبیری بیندیشید که 
حوزه بیش از این در مسائل سیاسی ورود داشته باشد چون انقلاب از حوزه برخاسته و 
حوزویان در نظام اسلامی نقش تاثیرگذاری دارند.آیت ا... نوری همدانی تاکید کرد: باید اتاق 
فکر سیاسی در حوزه ایجاد شود. مثلا برجام را مطالعه  کند. در حوزه هم افراد متخصصی 

باشند که برجام را مطالعه و تبیین کنند تا متوجه شویم چه نقشه هایی برای ما دارند.

آیت ا... هاشمی شاهرودی در دیدار استاندار قم مطرح کرد؛ 

ضرورت تهیه طرحی جامع 
برای رشد و توسعه استان قم 

نایب رییس مجلس خبرگان رهبری قم را ام القرای معنوی و فکری جهان 
اسلام ، حرم اهل بیت و مهد انقلاب اسلامی توصیف کرد و گفت: با توجه به 
همین ویژگی های منحصر بفرد، ضرورت دارد طرحی جامع برای رشد و توسعه 

استان قم تهیه شود. 
آیت ا... سید محمود هاشمی شاهرودی ، در دیدار استاندار قم، این شهر را ام القرای 
معنوی و فکری جهان اسلام ، حرم اهل بیت و مهد انقلاب اسلامی توصیف کرد و گفت: با 
توجه به همین ویژگی های منحصر بفرد، ضرورت دارد طرحی جامع برای رشد و توسعه 
استان قم تهیه شود. آیت ا... هاشمی شاهرودی عنایت ویژه رهبر معظم انقلاب به این 
شهر و اهتمام مسئولان بلند پایه کشور به قم را بهترین فرصت برای توجه بیش از پیش 
به قم دانست و افزود: علاوه بر تهیه طرحی جامع برای رشد و توسعه استان، شایسته است 
بسترهای قانونی و اجرایی نیز در این خصوص تهیه شود تا قم طبق یک برنامه زمان بندی 
شده به جایگاه واقعی و بین المللی خود برسد.  عضو مجمع تشخیص مصلت نظام تصریح 
کرد: در این طرح باید همه ملزومات قم در ابعاد اقتصادی و فرهنگی بر اساس نظرات 
صاحبنظران مورد توجه قرار گیرد.آیت ا...  هاشمی شاهرودی خدمت به قم را موجب ثواب 

و عزت در دنیا و آخرت برای دست اندرکاران دانست.
 حل مشکلات قم نیازمند اختیارات ویژه است

استاندار قم هم در این دیدار ضمن ابراز خرسندی از دیدار با آیت ا... هاشمی شاهرودی 
نگاه ایشان را دقیق و عمیق توصیف کرد و گفت: با توجه به برخی موانع و مشکلات قم، 
اختیارات ویژه ای لازم است تا بتوان به سرعت برای حل آنها اقدام کرد.  سید مهدی صادقی 
از ابلاغ و تخصیص 100 درصد اعتبارات سفر رهبری در سال 89 به قم، خبر داد و گفت: در 
صدد هستیم تمام طرحهای مصوب آن سفر و سفر رئیس جمهوری به قم در سال گذشته 
را اجرایی کنیم تا بخش قابل توجهی از مشکلات حل شوند. وی به مشکل کمبود بارندگی 
در قم و به تبع آن کاهش آبهای زیر زمینی اشاره کرد و افزود این مسئله لزوم استفاده بهینه 

از آب و اصلاح الگوی مصرف بویژه در بخش کشاورزی را ضروری می سازد.

شهردار قم در دیدار با آیت ا... اعرافي تاکید کرد:

استفاده ازظرفیت هاي ملي 
برای سرویس دهی به زائران

شهردار قم با اشاره به اینکه جایگاه بین المللي شهر قم در مدیریت شهري 
مورد توجه قرار نگرفته است تصریح کرد: برخي از زیرساخت هاي حرکت هاي 

فراملي در شهر قم فراهم نیست.
دکتر سید مرتضي سقائیان نژاد ظهر دیروز در دیدار با آیت ا... علیرضا اعرافي رئیس جامعه 
المصطفي  العالمیه و امام جمعه قم با تاکید بر اینکه بسیاري از دستاوردهاي انقلاب اسلامي 
در شهر قم رقم خورده است تصریح کرد: برکات و نتایج جامعه المصطفي در سال هاي 
آینده به خوبي قابل مشاهده خواهد بود. وي با اشاره به اینکه جایگاه بین المللي شهر قم 
در مدیریت شهري مورد توجه قرار نگرفته است تصریح کرد: برخي از زیرساخت هاي 
حرکت هاي فراملي در شهر قم فراهم نیست. شهردار قم به برخي از مشکلات موجود در این 
شهر اشاره کرد و گفت: قم باید در سرویس دهي به 20 میلیون زائر از امکانات و ظرفیت هاي 

مختلف ملي استفاده کند و تحقق این امر نیازمند نگاه هاي فراملي است.
وي با بیان اینکه تولید علم مي تواند دستاوردهاي اقتصادي مختلفي براي شهر قم داشته 
باشد تاکید کرد: ظرفیت هاي مناسبي در شهر قم وجود دارد که در مدیریت شهري مي توان 
از آن ها استفاده کرد. یکي از این ظرفیت ها مراجع تقلید و ارتباط غیر مستقیم و موثر آن ها 

با شهروندان قمي است.
سقائیان نژاد با اشاره به اینکه در رفع مشکلات شهري باید به ریشه آن ها توجه داشته 
باشیم ادامه داد: اجرا و تکمیل پروژه هاي شهري بر اساس اهمیت آن ها برنامه ریزي شده 

و تاکنون اقدامات و تمهیدات گسترده اي براي رفع مشکلات شهري قم انجام شده است.
درآمدزایي شهرداري قم باید افزایش یابد

 امام جمعه قم نیز در این دیدار با تاکید بر اینکه توریسم علمي و بین المللي زیرساخت 
مناسبي در شهر قم ندارد ابراز کرد: سالانه جمعیت بسیاري با اهداف علمي در شهر 
قم حضور مي یابند به همین علت باید به این زیرساخت ها توجه ویژه اي داشته باشیم؛ 
موسسه هاي مختلفي داوطلب ایجاد شعبه در شهر قم هستند اما بسترهاي این امر باید 
ایجاد شود.آیت ا... علیرضا اعرافي یادآور شد: شهرداري قم باید با استفاده از پژوهشگران و 
متخصصان معماري اسلامي را با نگاه هاي علمي طراحي و براي ارائه به جهان آماده  کند که 
در این زمینه جامعه المصطفي مي تواند مشارکت هاي مناسبي داشته باشد. استاد برجسته 
حوزه علمیه با اشاره به اینکه توزیع مساجد به صورت مناسبي در شهرک ها انجام نشده 
است عنوان کرد: در طراحي هاي شهري باید به جایگاه مساجد توجه داشته باشیم. رئیس 
جامعة المصطفي  العالمیه تولید اندیشه و ترویج علوم معماري اسلامي را یکي از رسالت هاي 
شهر قم دانست و مطرح کرد: این امر بدون مشارکت سازمان هاي مختلف تحقق نمي یابد 
و نهادهاي مختلف باید در پیشرفت شهر قم مشارکت داشته باشند. آیت ا... اعرافي با بیان 
اینکه درآمدزایي شهرداري قم باید افزایش یابد گفت: این افزایش ها باید به صورت باشد که 
به قشر ضعیف جامعه آسیب نرسد؛ هرچند بودجه هاي کلان در شهر قم وجود ندارد اما باید 

در خدمات رساني به شهروندان از ظرفیت هاي مختلف استفاده کنیم.

فرمانده قرارگاه سازندگی قرب کوثر خاتم الانبیاء سپاه :

استان قم در بحث مساجد خیلی غریب است
فرمانده قرارگاه سازندگی قرب کوثر خاتم الانبیاء سپاه  بابیان اینکه تا کنون 64 
پروژه در قم انجام شده است،  گفت: استان قم در بحث مساجد خیلی غریب است.

به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، سردار سید ضیاء الدین حزنی در مراسم 
افتتاحیه مسجد حضرت موسی بن جعفر)ع( روستای علی آباد نیزار قم که توسط گروه های 
جهادی بسیجیان قمی طی سخنانی ضمن تقدیر از خیرین مسجد سازدر سراسرکشور 
اظهار کرد: در کشور جمهوری اسلامی ایران، دو مشکل عمده وجود دارد، یکی کمبود 
مسجد و دیگری کمبود روحانی است.وی با بیان اینکه قبلا نمی دانستیم کمبود این 
دو موضوع چقدر به ضرر ما تمام می شود، ابراز کرد: در قبل از انقلاب با همین مساجد 
و روحانیون توانستیم شاه را شکست بدهیم و در هشت سال دفاع مقدس با افراد همین 
مساجد توانستیم صدام و حامیان صدام را شکست بدهیم . مشاور فرمانده کل سپاه با 
بیان اینکه بیشتر مساجدی که در سطح کشور وجود دراد، خیرین و مردم قبل از انقلاب 
ساختند، افزود: بعد از انقلاب مسجد کم ساخته شد و در مجموع در کشور عزیز ایران 70 
هزار مسجد داریم که 60 هزار آن متعلق به شیعیان و 10 هزار متعلق به اهل سنت است.

وی با بیان اینکه  از این 60 هزار مسجدی که داریم فقط 3 هزار مسجد مورد تائید نظام 
مقدس جمهوری اسلامی است، خاطرنشان کرد: این 3 هزارمسجد، مساجدی هستند که 
در آنها نماز جماعت صبح برگزار می شود و نماز های جماعت دیگر با 90 درصد جمعیت 

منطقه برگزار می شود.

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم :

حفظ نظام در گرو اقتصاد مقاومتی است
معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم با بیان اینکه 
هرکجا که انقلاب نیاز به حضور سپاه داشته باشد سپاه در آن جا ایفای نقش می 
کند، ابراز کرد: انقلاب اسلامی محدود به داخل کشور می شود بلکه در خارج از 

کشور انقلاب اسلامی نیز وجود دارد .
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، رضا فقیهی در مراسم افتتاحیه مسجد حضرت 
موسی بن جعفر)ع( روستای علی آباد نیزار که به همت بسیجیان گروه های جهادی استان 
قم بنا شده است طی سخنانی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شش هزار شهید گلگون 
کفن استان قم اظهار کرد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی از عنوانش، وظایفش معلوم و 
مشخص شده است.وی با بیان اینکه هرکجا که انقلاب نیاز به حضور سپاه داشته باشد 
سپاه در آن وظیفه دارد، ابراز کرد: انقلاب اسلامی محدود به داخل کشور نمی شود بلکه در 
خارج از کشور انقلاب اسلامی نیز وجود دارد . وی افزود: در موضوعات عمق بخشی داخلی 
که سپاه در رسالت خودش که ترسیم کرده، یک اصل را به عنوان مردم یاری و کمک 
به مردم و اتصال به دریای بی کردان مردم قرار داده است که همین بسیج مستضعفین 
است و در همین زمینه بعد از دفاع مقدس تمام امکانات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
راستای خدمات به مردم، حفظ انقلاب اسلامی و حفظ نظام قرار گرفت.وی ادامه داد: اگر 
امروز قرارگاه خاتم الانبیاء را می بینیم که رقبای خارجی هم قدرت رقابت با آن را ندارد، 
همان رزمندگان جنگ و جبهه هستند که بعد از دوران دفاع مقدس سازماندهی شدند و 
به عنوان مجموع خاتم الانبباء گردهم آمدند تا کشور را آباد کنند.فقیهی با بیان اینکه اگر 
در پارس جنوبی می بینیم که موفقیت حاصل شده، موفقیت برای قراگاه خاتم است، اعلام 
کرد: تمام شرکت های خارجی آنجا را رها کردند و تنها قرارگاه خاتم الانبیاء ایستاد و پارس 

جنوبی را به بهره برداری رساند

زیربنایی  امور  کمیسیون  رئیس 
شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد: با 
ارائه مجوزهایی که در مدیریت شهری 
ارائه می شود فضای سبز خانگی در 

حال نابودی است.
مصطفی سعادت طلب روز یکشنبه در 
یک صد و چهل و چهارمین جلسه شورای 
اسلامی شهر قم در ابتدا با ارائه گزارشی از 
کمیته تملک گفت: در این کمیته برخی از 
پروژه های قابل تملک شامل 6 پرونده در 
قم در جهت پیشبرد پروژه های عمرانی به 

تصویب رسید.
رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای 
اسلامی شهر قم افزود: در جلسه کمیته 
تملک 22 طرح و پروژه ارزیابی شد که 4 
مورد آن اولویت قرار دارد که شامل بلوار 
جمهوری اسلامی و بلوار فردوسی است و 
در این زمینه تصمیمات منطقی از سوی 
اتخاذ  شهرداری  مدیران  و  شورا  اعضای 

گردید هرچند انتظار می رود اداره املاک 
شهرداری ها و مناطق نسبت به تصمیم 

سازی ها توجه کافی داشته باشند.
وی با تشریح چند لایحه در خصوص 
کرد:  خاطرنشان  شهری  اراضی  تفکیک 
یکی از لوایح مربوط به پروژه شرکت تعاونی 

مسکن 7 در بلوار جمهوری اسلامی می 
باشد اگر چه موضوع تعاونی های مسکن 
یک معضل بسیار مهم در قم است که باید 
مدیریت شهری در این عرصه ورود پیدا و 
آن را ساماندهی کند. سعادت طلب اظهار 
داشت: همچنین در تعامل با تعاونی های 

مسکن چالش هایی وجود دارد و باید قبل 
از هر وعده ای به اعضا، تعداد و روند ساخت 
و ساز و ظرفیت زمین را مشخص نمایند در 
این باره می توان با برگزاری جلساتی با اداره 
کل تعاون و شهرداری جلساتی در این زمینه 

به نتایج خوبی رسید.
وی با اشاره به فضای سبز نیز گفت: یکی 
از دغدغه های جدی، کمبود سرانه فضای 
سبز است که متاسفانه گاهی فضای سبز 
خانگی با مجوز پیش روی زیر زمین به زیر 
حیاط در حال نابودی است که در دو سال 
گذشته شورا به اهمیت این موضوع پی برده 
و در حال مقابله می باشد. رئیس کمیسیون 
امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم بیان 
داشت: بحث فضای سبز باید به طور ویژه 
ای ارزیابی شود که در طرح تفصیلی جدید 
حداکثر توان را در راستای حفظ فضای سبز 
در مدیریت شهری به کار گرفته ایم تا این 

زخم کهنه را التیام بخشیم. 

 مدیرکل تبلیغات اسلامی استان 
قم تأکید کرد: اگر حل معضلات شهری 
از مسیر فرهنگ دینی دنبال شود به 

نتیجه بهتری خواهد رسید. 
به گزارش اداره کل تبلیغات اسلامی قم، 
دیدار  در  اسکندری  حجت الاسلام عباس 
مدیران تبلیغات اسلامی قم با سیدمرتضی 
تشریح  ضمن  قم  شهردار  سقائیان نژاد 
مأموریت های تبلیغات اسلامی استان قم، 
کل  اداره  و  شهرداری  هم افزایی  و  تعامل 
تبلیغات اسلامی استان را موجب ارتقای 
بهره  وری از فعالیت های دو مجموعه دانست.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با 
قدردانی از نگاه مثبت شهردار قم به فعالیت های 
فرهنگی حوزه دین، اظهار کرد: فعالیت های 
فرهنگی و تبلیغی باید مبتنی بر محور عقلانیت 
باشد تا تأثیر عمیقی در جامعه گذاشته و 
نقش آفرینی کند. وی به ظرفیت بالای قم در 
نشر آموزه های دینی و اهل بیتی)ع( اشاره کرد 

و گفت: اگر توجه به معضلات شهری و فرهنگ 
عمومی و شهروندی از مسیر فرهنگ دینی 
دنبال شود شاهد بهره مندی عموم مردم از 
آموزه های دینی خواهیم بود. مدیرکل تبلیغات 
اسلامی استان قم تأکید کرد: مجموعه تبلیغات 
اسلامی استان در راستای بکارگیری ظرفیت 

شبکه تبلیغی برای ارتقای فرهنگ عمومی و 
شهروندی با همکاری شهرداری قم آمادگی 

کامل دارد.
 استفاده  ازظرفیت نهادهای مختلف 
در راستای ارتقای فرهنگ شهروندی 
شهردار  سقائیان نژاد،  سیدمرتضی 

قم نیز در این جلسه با ابراز خرسندی 
اسلامی  تبلیغات  مسئولان  با  دیدار  از 
استان، عرصه های تعاملی بین مدیریت 
متنوع  را  اسلامی  تبلیغات  و  شهری 

دانست.
وی نظام مند بودن فعالیت دستگاه های 
اجرایی در قم را مورد تأکید قرار داد و تصریح 
کرد: از ظرفیت نهادهای مختلف در راستای 
ارتقای فرهنگ شهروندی استفاده خواهیم 

کرد.
شهردار قم با اشاره به معضلاتی که در اثر 
بهم ریختگی و نابسامانی محل زندگی و کار 
شهروندان ایجاد می شود، خواستار همکاری 
ایجاد  برای  فرهنگی  تأثیرگذار  نهادهای 

انسجام فرهنگی در محله ها شد.
و  شهری  مدیریت  ارشد  مسئولان 
تبلیغات اسلامی قم در این دیدار پیرامون 
زمینه های  و  موجود  چالش های  برخی 

برطرف شدن آنها به تبادل نظر پرداختند.

چهارمین  و  و چهل  یکصد  در  دیروز 
اسلامی  شورای  علنی  و  رسمی  جلسه 
شهر قم حسن بختیاری نایب رئیس شورا 
در نطق پیش از دستور خود انتقادهایی را 
به پروژه منوریل وارد کرد که در نوع خود 
بسیار جالب بود. این انتقادها در حالی بیان 
شد که گویی »بختیاری« همین امروز به 
عضویت شورای اسلامی شهر قم درآمده و 
هیچ گونه اطلاعی از روند اجرای منوریل در 
شهر قم ندارد، در حالیکه وی از زمانی که 
زمزمه اجرای این طرح در قم به صدا درآمد 
تا زمان اجرای آن یکی از اعضای شورای 
شهر قم بوده و کاملا در جریان کم و کیف 
کار قرار دارد. کاش شخصی از »بختیای« 
سوال می کرد، در زمانی که این پروژه را به 
نوعی به قم تحمیل کردند، چرا سکوت بر 
شورا حاکم بود و کسی اعتراض نکرد. اینکه 
یکی از اعضای شورای شهر دغدغه ای در 
خصوص پروژه نیمه کاره و بلاتکلیفی مثل 
منوریل داشته باشد، کار بسیار پسندیده 
وخوبی است، ولی امیدواریم که این دغدغه 
واقعا از سر دلسوزی باشد. او البته در این 
جلسه خواستار ورود استاندار قم به موضوع 

منوریل قم و تعیین تکلیف این پروژه شد. 
بختیاری با اشاره به اینکه 5 سال است 
از آغاز عملیات اجرایی منوریل قم می گذرد، 
اظهار داشت: این پروژه در قرارداد اولیه با 
مبلغ 180 میلیارد تومان و در مدت زمان 

30 ماه طراحی شده بود اما هیچگاه این 
اعداد محقق نشد.

قم  اسلامی شهر  رئیس شورای  نایب 
ادامه داد: اوایل شروع فعالیت شورای چهارم 
اجرایی  عملیات  توقف  عنوان  با  طرحی 
منوریل به منظور تعیین تکلیف ابهامات 
پروژه تهیه و به امضای تعدادی از اعضای 
شورای شهر رسیده بود اما با حاشیه سازی 
و توضیحات مسئولان وقت به نتیجه نرسید.

سکوت سنگین در پروژه منوریل
وی اضافه کرد: بیش از یکسال است که 
سکوتی سنگین بر مباحث پروژه منوریل 
قم حکمفرماست و شهروندان قمی شاهد 
شبیه  بیشتر  که  پروژه  محدود  فعالیت 

خاکبازی کودکانه است، هستند.

بختیاری گفت: این وضعیت در حالی 
به وقوع پیوسته که ابهامات روزهای سخت 
شروع پروژه نه تنها رفع نشده بلکه ابهامات 
و سئوالات بیشتری نیز قابل طرح است که 
منافع ذی نفعان موجب شده کسی به این 

ابهامات ورود پیدا نکند.
وی با اشاره به سکوتی که در زمینه پروژه 
منوریل در قم حکم فرما است، اظهار داشت: 
باید در نظر داشته باشیم هزینه این سکوت 

را مردم از جیب خودشان می پردازند.
عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
برخی ابهامات موجود در مورد منوریل قم 
اضافه کرد: موضوعی که مسئولان این پروژه 
باید مشخص کنند این است که نقطه پایانی 
و برنامه زمان بندی تکمیل منوریل چه زمانی 

است. وی با اشاره به اینکه تکلیف عبور پروژه 
منوریل از مقابل حرم مشخص نیست، گفت: 
باید مسئولان پروژه مشخص کنند که در 

قبال این چالش چه تصمیمی دارند.
وجود ابهامات متعدد مالی

بختیاری با اشاره به ابهامات مالی پروژه 
منوریل قم، افزود: باید مشخص شود قیمت 
تمام شده پروژه با توجه به تعدیلاتی که 
صورت گرفته چقدر است و کدام مرجع 
و مسئول قانونی نسبت به اصلاح و متمم 
قرارداد مجوز صادر کرده و مهر تأیید زده 
شود  مشخص  باید  گفت:  وی  است؟  
پرداخت به پیمانکار و مشاور طی دو سال 

گذشته از چه محلی صورت گرفته است.
قم  اسلامی شهر  رئیس شورای  نایب 
ادامه داد: نحوه تخصیص اعتبارات دولتی 
بین پروژه مترو و منوریل از دیگر چالش های 
سیستم قطار شهری قم است که باید این 

موضوع هم برای مردم شفاف سازی شود.
بختیاری با اشاره به اینکه نحوه ارتباط 
در  ومنوریل  مترو  مرکزی  ایستگاه  میان 
میدان مطهری هم باید روشن شود، ابراز 
داشت: به عنوان عضو شورای اسلامی شهر 
قم از استاندار محترم به عنوان رئیس سازمان 
قطار شهری و شهردار خدوم قم درخواست 
دارم تا نسبت به پاسخگویی به سئوالات 
مورد نظر اهتمام و شفاف سازی های لازم 

را انجام دهند.

سعادت طلب خواستار ورود مدیریت شهری شد:

تعاونی های مسکن معضل بزرگ قم

مدیرکل تبلیغات اسلامی قم در دیدار با شهردار:

حل معضلات شهری از مسیر فرهنگ دینی دنبال شود

عضو دو دوره شورا از سکوت سنگین در پروژه منوریل می گوید

منتقدان نوظهور پروژه منوریل!

و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
گردشگری استان قم گفت: ایجاد شهرک صنایع 
دستی عرضه تولیدات هنرمندان را ارتقا می بخشد 
و برای استان اشتغالزایی و توسعه اقتصادی را به 

همراه دارد.
عیسی رضایی در دیدار با امیر طیبی نژاد مدیرعامل 
داشت:  اظهار  قم  استان  صنعتي  هاي  شهرک  شرکت 
استانهایی که دارای ظرفیت در تولید صنایع دستی هستند 
بر روی آن  ایجاد کنند و  باید صنایع متمرکز کشوری 
سرمایه گذاری کنند از این رو راه اندازی مجموعه متمرکز 

برای سوغات صنایع دستی و سوغات قم مفید است.
وی ادامه داد: همکاری شرکت شهرک هاي صنعتي 

استان قم در راستای ایجاد شهرک صنایع دستی و سوغات 
به منظور ایجاد تسهیلات برای هنرمندان و بخش خصوصی 
می تواند در برندسازی صنایع دستی و معرفی آن اقدامات 
موثری انجام دهد.  رضایی، افزود: همچنی باید از ظرفیت 
گردشگران و زائران در معرفی صنایع دستی و بازاریابی آن 
قدم برداشت چراکه در حال حاضر نیمی از گردشگران و 
مسافران که واردکشور می شوند زیارتی و مذهبی هستند. 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، 
بیان داشت: صنایع دستی استان قم می تواند گردشگران 
داخلی و خارجی را جذب کنند و به عنوان سوغات استان 

در سطح ملی و بین المللی معرفی کند.
وی با اشاره به اینکه در قم حدود 15 هزار نفر هنرمند 

فعال هستند گفت: این هنرمندان در رشته های مختلف 
صنایع دستی مشغول به فعالیت هستند که با حمایت از 
این افراد می توان اشتغال زایی و مشاغل خانگی را در 
استان ارتقا بخشید. رضایی افزود: استان قم در برخی از 
تولیدات صنایع دستی در کشور شاخص است که می توان 
با قرار دادن امکانات و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
اقدامات  آن  فروش  بازار  و  تولیدات  ارتقای  در خصوص 
موثری انجام داد. امیر طیبی نژاد مدیرعامل شرکت شهرک 
هاي صنعتي استان قم در این جلسه گزارشی از وضعیت 
این شرکت ارایه کرد و اعلام آمادگی برای همکاری های 
مختلف بویژه در راستای ایجاد شهرک صنایع دستی و 

سوغات برند ملی کرد

رییس اتحادیه مشاوران املاک قم گفت: انجام 
معاملات ملکی در چارچوب قوانین، موجب کاهش 

دعاوی و افزایش ضریب اطمینان می شود.
محمد شکری در گفت و گو با ایسنا ، با اشاره به اهمیت 
استفاده از شیوه های نوین در عقد قراردادهای ملکی گفت: با 
توجه به توسعه جوامع باید با شیوه های مدرن به عقد قرارداد 

و انجام معاملات ملکی پرداخت.
رییس اتحادیه مشاوران املاک قم تصریح کرد: همچنین 
انجام معاملات ملک در چارچوب قوانین، موجب کاهش 

تخلفات و افزایش ضریب اطمینان می شود.
وی عنوان کرد: در گذشته با توجه به شناختی که در 
جوامع کوچک وجود داشت بسیاری از معاملات ملکی به 

صورت دستی انجام می شد اما امروزه جوامع توسعه یافته  اند 
و لازم است برای جلوگیری از بروز هر سوء استفاده و تخلفات 

در چارچوب ضوابط قانونی عمل کرد.
شکری آموزش را رکن مهمی در ارتقای سطح کیفیت 
خدمات دفاتر مشاوره دانست و افزود: دوره های متعددی 
جهت آموزش مشاورین املاک برگزار شد که می تواند نقش 

مهمی در کیفیت خدمات داشته باشند.
وی اظهار داشت: اگر سطح علمی مشاورین املاک ارتقاء 
یابد می توان از بسیاری از آسیب ها و مشکلات در رابطه با 

معاملات ملک جلوگیری کرد.
رییس اتحادیه مشاوران املاک قم همچنین گفت: یکی 
از طرح هایی که به زودی برای ساماندهی فعالیت مشاورین 

املاک در نظر گرفته ایم هوشمند سازی قرار دادها است.
وی خاطرنشان کرد: هوشمندسازی زمینه ساز افزایش 
اعتبار قراردادها می شود و مانع از هرج و مرج در قراردادها 
انجام  افراد غیر صنفی در  اینکه از ورود  می گردد ضمن 
جلوگیری  دادها  قرار  دستکاری شدن  و حتی  معاملات 
خواهد شد. شکری عنوان کرد: در حال حاضر بیش از 1750 
دفتر مشاوره املاک در استان قم فعال است و در این ارتباط 
اتحادیه تلاش های خوبی برای ساماندهی دفاتر انجام داده 
است. وی در پایان تصریح کرد: برای شناسایی واحدهای غیر 
مجاز، اتحادیه در جهت بازرسی از اصناف گام های مثبتی 
برداشته و در اسرع وقت نیز به شکایات موجود درباره فعالیت 

مشاورین املاک رسیدگی می گردد.

شهردار منطقه یک قم گفت : 
های  سرمایه  شهرداری  عملکرد 
اجتماعی مدیریت شهری هستنند 
ونباید اجازه داد که این سرمایه ها 

خدشه دار شود.
اصفهانیان مقدم در دیدار  مهدی 
با سرهنگ بوالحسنی فرمانده محترم 
 4 حوزه  رئیس  و  کارمندان  بسیج 
ا... )ص( سروان حسن  محمد رسول 
پور  اظهارداشت : فرهنگ بسیجی باید 
در عمل در مجموعه شهرداری اجرایی 

شود و یک فرد بسیجی باید بالاترین شاخص ها را اعم از 
نظم و انضباط اداری ، تکریم ارباب رجوع ، سلامت اداری 
و ... در واحد خود دارا باشد. وی در ادامه بر تعامل بیشتر 

فی مابین بسیج  و  مجموعه شهرداری 
فرهنگ  ارتقای  و  بهبود  راستای  در 
شهروندی و ایجاد فضایی در خور شان 
ساکنین ومجاورین ،همچنین زائرین 
شهر کریمه اهل بیت )س( تاکید  کرد 
به  ای  اشاره  با  مقدم  اصفهانیان 
گذشته  شب  چند  مردمی  دیدار 
محله  از  و مسولان شهری  استاندار 
شناسی  آسیب   : گفت  ری   دروازه 
های لازم توسط منطقه انجام شده و 
در آینده نزدیک به حول و قوه الهی و با 

کمک شهروندان این آسیب ها نیز مرتفع خواهدشد.  

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم خواستار شد:

ایجاد شهرک صنایع دستی و سوغات

رییس اتحادیه مشاوران املاک قم:

انجام معاملات قانونی موجب کاهش دعاوی ملکی می شود 

شهردار منطقه یک در دیدار با فرمانده بسیج کارمندان :

عملکرد مجموعه شهرداری نباید خدشه دار شود

سرمقاله

حوادث

متین  مسلم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,071,000یک مثقال طلا

939,790یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,170,000سکه بهار آزاد ی

9,170,000سکه امامی

4,700,000نیم سکه

2,600,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

20635,500,000 تیپ 5

 206SD 36,100,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,044,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 361,470,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,843,000سمند 

LX EF7 29,973,000سمند 

ELX 36,744,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 76,650,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,350,000سایپا 111

 20,100,000سایپا 131

 198,000,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM 39,210,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11022,410,000 چهار سیلند ر

کاهش60درصدیسرقتهایبرقی
معاون هماهنگی امور توزیع شرکت توانیر گفت: با تمهیدات در نظر گرفته 
شده میزان سرقت های برقی نسبت به گذشته 60 درصد کاهش یافته است.

 غلامرضا خوش خلق با اشاره به گسترده بودن شبکه سراسری برق اظهار کرد: در 
حال حاضر طول شبکه سراسری برق کشور 700 هزار کیلومتر است که همین مساله 

نیز موجب بروز سرقت و به بار آمدن خسارت و تلفات به شبکه می شود. 
وی یکی دیگر از عوامل بروز چنین مساله ای را عمومی بودن تجهیزات برقی عنوان 
کرد و گفت: با توجه به این که این تجهیزات سرمایه ملی و متعلق به مردم است از 
مردم خواهش می کنیم تا ازین تجهیزات همانند تجهیزات خانه خود محافظت کنند. 
معاون هماهنگی امور توزیع شرکت توانیربا بیان اینکه این تجهیزات متعلق به مردم 
ــت،اظهار کرد: ما به مردم اعتماد داریم اما گفتنی است که این  و در اختیار آن ها اس
مساله در تمام دنیا اتفاق می افتد اما در ایران به دلیل مراقبت مردم میزان سرقت ها 

کاهش یافته است.
 خوش خلق با اشاره به نقش مردم در این زمینه گفت: در جاهایی که مردم مراقبت 
ــتری داشتند از آسیب رسیدن به شبکه جلوگیری شده است که این مساله نیز  بیش

جای تشکر دارد.
ــت از نظر مادی آسیب جزیی به شبکه  ــرقت ها ممکن اس  وی با بیان اینکه این س
ــکلاتی است که برای مردم به  ــارت اصلی قطع برق و مش وارد کند،اظهار کرد: خس

وجود می آید.
ــاره به کار های انجام شده در این  ــرکت توانیر با اش  معاون هماهنگی امور توزیع ش
ــال گذشته با تمهیداتی که به کار گرفته شده میزان سرقت  زمینه گفت:در چند س
کاهش یافت که در این امر آموزش هایی که مردم داده شد و همکاری نیروی انتظامی 

بی تاثیر نبوده است.
 خوش خلق یکی از مهمترین دلایل کاهش 60 درصدی سرقت های برقی را ایجاد 
یک تغییر ساختار در شبکه برق عنوان و اظهار کرد:بر اساس این تغییر شبکه ها را 
ــته های سیمی به کابل های خودنگهدار تبدیل کردیم که خود این امر موجب  از رش

کاهش جاذبه سرقت شده است.
ــترس بودن و دور از حفاظ بودن شبکه های برقی موجب   وی با بیان اینکه در دس
سرقت می شود گفت: این مساله موجب افزایش آسیب پذیری می شود، اما خوشبختانه 
ــده میزان سرقت ها بسیار خیلی یافته است و  با توجه به تمهیدات در نظر گرفته ش

امیدواریم روزی به صفر برسد. 
معاون هماهنگی امور توزیع شرکت توانیر اظهار کرد: متاسفانه در برخی مواقع به 
دلیل ناشی بودن سارق حتی مرگ هم اتفاق افتاده است و این درحالیست که میزان 
سودی که سارق بدست می آورد در مقابل خسارتی که به شبکه وارد می شود ناچیز 

است .

افزایشدوبارهدستمزدکلیدخورد

معاون رواب�ط کار وزارت کار در نامه ای به نمایندگان کارگران و کارفرمایان 
خواستار تش�کیل رس�می کارگروه ویژه تعیین دستمزد س�ال 95 و تهیه 

گزارش های میدانی از وضعیت معیشت خانوار کارگری شد.
ــت به کار شده و به دنبال تشکیل  ــال جاری وزارت کار دس قبل از اتمام نیمه اول س
کارگروهی ویژه از نمایندگان کارگران و کارفرمایان برای تعیین حداقل دستمزد سال 

آینده حدود 13 میلیون مشمول قانون کار است. 
در سال های گذشته این کارگروه ها معمولا در پاییز تشکیل می شد اما امسال وزارت 
ــتمزد سال 95 کارگران و مشمولان قانون کار  ــراغ موضوع تعیین دس کار زودتر به س

رفته است.
 بر پایه این گزارش، آخرین بسته مزدی کارگران مربوط به افزایش 103 هزارتومانی 
حداقل مزد امسال مشمولان قانون کار است که از این طریق دریافتی ماهانه میلیون ها 
ــال جاری افزایش  ــر از 609 هزار تومان به 712 هزار و 500 تومان در س ــل بگی حداق

یافته است. 
یکساله دریافتی ها فقط 103 هزارتومان بیشتر شد 

ــال گذشته به استناد اظهارات مقامات  ــط دریافتی مشمولان قانون کار در س متوس
ــوده که این رقم در  ــان و حداقل مزد 609 هزار تومان ب ــک میلیون توم وزارت کار ی
سال جاری به یک میلیون و 200 هزارتومان در مجموع دریافتی و 712 هزارتومان در 
حداقل مزد افزایش یافته است. کارگران می گویند با این ارقام زندگی در کلانشهرها و 

حتی حاشیه شهرهای بزرگ، امکان پذیر نیست. 
ــورای عالی کار درباره بسته مزد 94 ایجاد شده،  ــوی ش ــال از س از تغییراتی که امس
ــتمزد حداقل بگیران و گروه های با حداقل مزد بالاتر از  ــازی افزایش دس ــان س یکس
مصوبات شورای عالی کار و به اصطلاح سایر گروه های مزدی است. تا سال گذشته نرخ 
افزایش یکباره حداقل مزد کارگران حداقل بگیر از افزایش مزد سایر گروه های درآمدی 
بیشتر بوده ولی معمولا عدد افزایش آن به دلیل پایین بودن حقوق ها از سایر گروه ها 
کمتر بوده است.  همچنین از مباحثی که در سال های اخیر به صورت جدی از سوی 
نمایندگان کارگران مطرح می شود، موضوع شکاف بین هزینه ها و درآمد خانوارهای 

کارگری، افزایش شکاف بین درآمد حداقل بگیران و سایر سطوح مزدی است.
ــطح معیشت و درآمد  ــتند به هر نحو ممکن س  نمایندگان کارگران در تلاش هس
ــا و درآمدها نوعی ارتباط  ــری را ارتقا دهند و در واقع بین هزینه ه ــای کارگ خانواره
منطقی برقرار شود.  با این وجود، در حالی قرار است بحث درباره بسته جدید افزایش 
حقوق ها در سال آینده آغاز شود که دولت هنوز تکلیف افزایش 20 هزار تومانی حق 
مسکن امسال کارگران را معلوم نکرده و از این بابت هر مشمول قانون کار دارای 100 
هزار تومان مطالبات معوق از کارفرمایان است که به زودی و تا پایان شهریورماه 120 

هزار تومان می شود. 
هزینه ماهیانه 3 میلیون؛ متوسط دریافتی 1.2 میلیون 

براساس اعلام رسمی مرکز آمار ایران در سال گذشته، هزینه ماهیانه یک خانوار شهری 
4 نفره بیش از یک میلیون و 820 هزارتومان بوده که قطعا این میزان هزینه در سال 

جاری افزایش نیز داشته است.
 مقامات کارگری معتقدند با حذف بسیاری از اقلام غیرضرور از سبد معیشت کارگران، 
ــت؛ بنابراین شکاف بین  هزینه ماهیانه هر خانوار 4 نفره بیش از 3 میلیون تومان اس

درآمدها و هزینه های فعلی خانوارهای کارگری به بیشترین حد خود رسیده است.
ــی با اعلام اینکه معاون روابط کار وزارت کار با نمایندگان کارگران و   غلامرضا عباس
کارفرمایان نامه نگاری کرده است، گفت: براساس این نامه، وزارت کار خواستار همکاری 
و معرفی نماینده ای از کارگران برای حضور در نشست های کارگروه تعیین دستمزد 

سال 94 مشمولان قانون کار شد. 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران اظهارداشت: براساس پیش بینی 
وزارت کار، تقریبا از نیمه سال جاری کار بررسی وضعیت دستمزد کارگران و همچنین 
فعالیت کارگروه ها آغاز خواهد شد، همچنین وزارت کار به دنبال تهیه گزارش هایی 
میدانی از وضعیت معیشت کارگران است.  عباسی خاطرنشان کرد: احتمالا به زودی 
ــت هایی در شورای عالی کار و کارگروه های مزدی این شورا برگزار خواهد شد و  نشس

نمایندگان کارگران گزارش هایی از اوضاع معیشتی خانوار ارائه خواهند کرد.

گرچه سال گذشته بعد از بحث و هیاهوی بسیار برای 
موضوع  خودپردازها  از  روزانه  برداشت  میزان  تغییر 
منتفی شد اما این پرونده دوباره با پیشنهاد 400 هزار 

تومانی در بانک مرکزی باز شده است.
اساس  بر  بانک ها  از  برخی  که  بود  اواخر سال1392  در 
بخشنامه ها و آیین نامه های داخلی خود سقف برداشت روزانه 
از دستگاه های خودپرداز خود را که بنابر مقررات بانک مرکزی 
برای همه بانک ها 200 هزار تومان است را تا 500 هزار تومان 

افزایش دادند.
بعد از اینکه موضوع در اواسط سال گذشته رسانه ای شد، 
مقامات بانک مرکزی اعلام کردند با وجود اینکه طرح افزایش 
برداشت روزانه از خودپردازها در حال بررسی است اما هنوز 
مجوزی در این رابطه صادر نکرده و بانک ها خارج از ضوابط 
عمل کرده اند؛ حال جدا از اینکه به طور یقین بانک مرکزی هم 
از این موضوع مطلع بود اما تا آن زمان برخوردی نداشت و در 
ادامه با تذکر نسبت به کاهش سقف برداشت تا 200 هزار تومان 

به تدریج بانک ها نیز در این رابطه اقدام کردند.
به هر حال مدتی نگذشت که محمود احمدی، دبیر کل بانک 
مرکزی اعلام کرد " با وجود اینکه بررسی هایی برای افزایش 
سقف برداشت از خودپردازها انجام شده اما به این نتیجه 
رسیدیم که با توجه به این که نباید پول نقد به دلیل مسائل 
امنیتی و سایر موارد دیگر به میزان زیادی در دست مردم در 
حال گردش باشد، بهتر است که این سقف از حد فعلی بیشتر 
نشود." با وجود اینکه سیاست بانک مرکزی کاهش تمایل مردم 
به استفاده از پول نقد برای افزایش امنیت، کاهش گردش 
پول نقد و استفاده بیشتر از کارت های بانکی و برداشت های 
غیرنقدی است، به نظر می رسد با توجه به شرایط تورمی در 
سال های گذشته و کاهش ارزش پول در مقابل تغییرات قیمتی 
کالا و خدمات، رقم 200 هزار تومان برداشتی روزانه نمی تواند با 
شرایط موجود منطبق باشد. این در حالی است که اعلام اخیر 
دبیرکل بانک مرکزی نشان می دهد افزایش میزان برداشت 
روزانه از خودپردازها دوباره در دستور کار بانک مرکزی قرار 
گرفته است. احمدی رقم مدنظر بانک مرکزی را 400 هزار 
تومان عنوان کرده و گفته که این موضوع در حال بررسی 
است. گرچه وی زمان مشخصی برای اجرای این طرح اعلام 
نکرده ولی به نظر می رسد موضوع جدی تر از سال گذشته در 
دستور کار قرار دارد و احتمالا تا پایان سال، برداشت روزانه از 

خودپردازها از 200 به 400 هزار تومان افزایش یابد. 

گوشت مرغ با بیش از پنج درصد افزایش قیمت، تنها کالای گران شده در بین 11 
گروه اصلی خوراکی ها در هفته منتهی به ششم شهریور ماه بوده است.

ــت مرغ در بازار افزایش  ــاس گزارش بانک مرکزی طی هفته های اخیر قیمت گوش بر اس
ــاورزی نزدیک شده است که مرغداران  یافته و به حالت منطقی مد نظر وزارت جهاد کش
ــدن شایعات آنفلوآنزای طیور و بهبود بازار داخلی و صادراتی را عامل بهبود بازار  برطرف ش

گوشت مرغ می دانند.
 بالاخره پس از مدت ها کاهش قیمت و رکود بازار گوشت مرغ که در پی شیوع آنفلوآنزای 
طیور که در یکی از روستاهای استان مازندران شدت گرفت، مرغداران روی خوش مشتریان 
را به محصولات شان دیدند، چرا که برخلاف گذشته تمایل برای مصرف داخلی و خارجی 
مرغ ایرانی نسبت به ماه های اخیر افزایش یافت. به گونه ای بر اساس گزارش بانک مرکزی، 
گوشت مرغ با بیش از پنج درصد افزایش قیمت، تنها کالای گران شده در بین 11 گروه اصلی 
خوراکی ها در هفته منتهی به ششم شهریور ماه بوده استو هر کیلوگرم گوشت مرغ در سطح 
شهر به صورت میانگین حدود 6900 تومان عرضه شد. البته این وضعیت از نظر مرغداران 
افزایش قیمت به حساب نمی آید و به گفته این دسته از تولیدکنندگان پس از مدت ها ضرر 
و زیان تازه بازار محصولات شان امیدوارکننده شده است. عظیم حجت - مدیرعامل اتحادیه 
ــری مرغداران مرغ گوشتی - در این باره  گفت: بر اساس ارزیابی های صورت گرفته  سراس
قیمت تمام شده منطقی با در نظر گرفتن حاشیه سود منطقی برای هر کیلوگرم گوشت مرغ 
با در نظر گرفتن نوسانات قیمت در زمینه های مختلفی مانند جوجه یکروزه، نهاده های تولید، 
ــوخت، انرژی و ... حدود 7000 تا 7500 تومان است. به گفته وی در شرایط کنونی و با  س
هزینه های امروز که برای مرغداران در فرآیند تولید متصور است قیمت کنونی بازار گوشت 

مرغ می تواند منطقی و دربرگیرنده حاشیه سود منطقی باشد اما با بهبود نسبی بازار این 
محصول طی هفته های اخیر نمی توان گفت که قیمت گوشت مرغ در بازار افزایش یافته 
است، چرا که با احتساب این بهبود وضعیت می توان گفت که گوشت مرغ در حال حاضر به 
قیمت منطقی مورد تایید همه دستگاه های دولتی رسیده است. مدیرعامل اتحادیه سراسری 
مرغداران مرغ گوشتی اظهارکرد: در حال حاضر قیمت خرید مرغ زنده در مرغداری کیلویی 
4400 تا 4500 تومان است که با شرایط کنونی بازار نهاده های تولید، جوجه یکروزه و دیگر 
عوامل تولید می توان گفت قیمت عادلانه و منصفانه ای است.اما برای نیمه دوم امسال که 
ــتفاده از سوخت و هزینه های آن برای مرغداران افرایش می یابد به نظر می رسد  میزان اس

قیمت خرید این محصول از تولیدکنندگان نیز باید قدری افزایش یابد.
بهبود صادرات مرغ به عراق با هزینه های اضافه!

حجت گفت: چند روزی است که پس از اعلام سازمان دامپزشکی کشور مبنی بر پاک شدن 
کشور از آنفلوآنزای طیور، فروش گوشت مرغ در بازار داخلی بهبود پیدا کرده و صادرات آن به 
عراق نیز آغاز شده است اما این کشور برای صادرات گوشت مرغ هزینه های اضافی را تعریف 
کرده اند که مسئولان با توجه به ارتباطات سیاسی، اقتصادی و مذهبی مناسبی که با عراق 

دارند می توانند این مشکل را نیز از سر راه صادرکنندگان نیز بردارند.
وی تصریح کرد: بازار گوشت مرغ در شرایط کلی به گونه ای است که زیان آن فقط متوجه 
مرغداران است اما در سود آن همه از کشتارگاه تا واسطه و مغازه داران سطح شهر شریک 
هستند و در این شرایط هم چیزی نصیب مرغداران نمی شود اما اگر این وضعیت تا پایان 
امسال با قیمت های کنونی با ثبات باشد می تواند نفع مرغداران و رضایت مردم را نیز در پی 

داشته باشد.

 در 170 روز نخس�ت سال جاری بیش از 1.3 میلیارد 
لیتر بنزین ب�ه ارزش بیش از 800 میلی�ون دلار وارد 
کشور شده است که با این اعتبار می توان منابع مالی 
ساخت یک پالایشگاه 60 هزار بشکه ای نفت را تامین 

کرد.
ــط 7  ــژن زنگنه وزیر نفت اخیرا از واردات به طور متوس بی
ــور خبر داده است. این عضو  تا 8 میلیون لیتر بنزین به کش
کابینه دولت تدبیر و امید همچنین در گفتگوی دیگری هزینه 
واردات هر لیتر بنزین با توجه به افت قیمت جهانی نفت خام 

را حدود 60 سنت اعلام کرده است. 
بر اساس گزارش های ارائه شده توسط شرکت ملی پالایش 
ــط واردات بنزین در سال  و پخش فرآورده های نفتی متوس
ــته حدود 4.5 تا 5 میلیون لیتر بوده که حجم واردات  گذش
این فرآورده استراتژیک نفتی از ابتدای سال جاری تاکنون با 
افزایش نزدیک به دو برابری به حدود 8 میلیون لیتر در روز 

رسیده است.
ــفرهای بهاری و تابستانی و   افزایش مصرف با توجه به س
طولانی شدن زمان تعمیرات اساسی پالایشگاه نفت شازند 
اراک مهمترین عامل افزایش تقاضا و مصرف برای این فرآورده 

پرطرفدار نفتی است.

 از ابتدای سال جاری تاکنون به استناد آمارهای شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی به طور میانگین روزانه بیش از 72 
میلیون لیتر بنزین مصرف شده که نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته 3 درصد رشد داشته است. 
علاوه بر این، با ورود به روزهای پایانی شهریور ماه متوسط 
مصرف بنزین کشور با افزایش بیشتری روبرو شده به طوری 
که در آستانه فصل بازگشایی مدارس و دانشگاه ها، آمارها از 
ــامانه  ــت بالغ بر 128 میلیون و 997 هزار تراکنش در س ثب
ــوخت حکایت دارد که بیش از هفت میلیون  ــمند س هوش

تراکنش بیش از مدت مشابه مرداد ماه سال جاری است.
ــور   قطعا این افزایش مصرف به افزایش واردات بنزین کش
ــال جاری با  ــود در س هم دامن می زند و پیش بینی می ش
وجود آزاد سازی قیمت ها و عرضه بنزین 1000 تومانی، حجم 
واردات این محصول پالایشگاه های نفت با افزایش بیشتری 

همراه شود.
 800 میلیون دلار محموله بنزین وارد ایران شد

با سقوط آزاد قیمت جهانی نفت خام در طول سه ماه گذشته 
تاکنون، قیمت بنزین در بازارهای جهانی به ویژه فوب خلیج 

فارس هم به شدت کاهش یافته است.
 هم اکنون به استناد اظهارات وزیر نفت روزانه 8 میلیون لیتر 

ــود که ارزش هر لیتر بنزین وارداتی  بنزین وارد ایران می ش
بدون احتساب هزینه ها، انتقال، ذخیره سازی، توزیع و عرضه 

آن حدود 60 سنت اعلام شده است. 
ــط روزانه 4  ــرایط فعلی به طور متوس ــاس در ش بر این اس
میلیون و 800 هزار دلار برای واردات بنزین هزینه می شود 
که ارزش کل بنزین وارداتی در 170 روز نخست سال جاری 

حدود 816 میلیون دلار برآورد می شود. 
به عبارت دیگر، در 170 روز نخست سال جاری بیش از یک 
میلیارد و 360 میلیون لیتر بنزین وارد کشور شده است که 
پیش بینی می شود تا پایان سال جاری حجم واردات بنزین از 

مرز دو میلیارد لیتر عبور کند. 
ــاب متوسط قیمت هر دلار آزاد در  از سوی دیگر، با احتس
ــال جاری تاکنون  بازار ایران حدود 3200 تومان از ابتدای س
هزینه واردات بنزین کشور حدود دو هزار و 600 میلیارد تومان 

برآورد می شود. 
ــاب هزینه 800 میلیون دلاری واردات  در این بین با احتس
بنزین از ابتدای سال جاری تاکنون با این میزان منابع مالی 
ــاخت یک پالایشگاه 60 هزار  دستکم می توان اعتبارات س
بشکه ای همچون یکی از واحدهای پالایشگاهی میعانات گازی 

سیراف را تامین مالی کرد.
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اعظم حمید پور

نبود تناسب میان عرضه و تقاضای نیروی کار دانش آموخته، تعادل بازار کار را 
بر هم زده و هر روز بر جمع بیکاران تحصیلکرده می افزاید. کنترل این موج بزرگ 
بیکاری، سیاستگذاری و برنامه ریزی دقیق بویژه در حوزه ی آموزش، کار و اقتصاد 

را می طلبد.
 سال ها است زنگ خطر بیکاری بویژه بیکاری دانش آموختگان دانشگاهی به صدا درآمده 
و کارشناسان در مورد پیامدهای نامطلوب گسترش آن هشدار می دهند. مسوولان مرتبط 
هم همواره ادعا می کنند، برای کاهش بیکاری برنامه هایی در دست اجرا دارند. با این وجود، 
گزارش تازه ی مرکز پژوهش های مجلس درباره ی پیش بینی وضعیت اشتغال تا افق 1400، 

دورنمای نگران کننده یی را از وضعیت بازار کار به تصویر می کشد. 
بر اساس این گزارش، در خوش بینانه ترین وضعیت، که با فرض نرخ رشد اقتصادی پنج 
درصدی محاسبه شده، نرخ بیکاری در سال 1400 خورشیدی به 15.9 )پانزده ممیز نه دهم( 
درصد و جمعیت بیکار به 4 میلیون و 170 هزار نفر خواهد رسید. همچنین در بدترین وضعیت 
ممکن با رشد اقتصادی یک درصد، بیکاری به 25.6 )بیست و پنج ممیز شش دهم( درصد و 

جمعیت بیکار کشور به 7 میلیون و 390 هزار نفر افزایش خواهد یافت. 
معنی این آمار و ارقام این است که اقتصاد ما در آستانه ی هزاره ی جدید، حتی در صورت 
افزایش آهنگ رشد تا پنج درصد هم، با تشدید مساله ی بیکاری دست و پنجه نرم خواهد 
کرد، زیرا بر اساس آمارهای رسمی، نرخ بیکاری در کشور در زمان حاضر 10.8 )ده ممیز هشت 

دهم( درصد برآورد شده است. 
بیکاری سال ها است دامن اقتصاد کشور را گرفته و مسوولان برای کاهش آن تلاش می 
کنند. این تلاش ها اگرچه هر از گاهی به بیراهه می رود و تنها موجب پاک کردن صورت مساله 
می شود، اما واقعیت های جامعه از لزوم حل کارآمد معضل بیکاری سخن می گویند. چنان 
که اقدام هایی مانند تغییر تعریف بیکاری و درنظرگرفتن شاخص ها و مولفه های حداقلی برای 
شاغل بودن )در دولت پیشین(، نه تنها به حل معضل بیکاری کمکی نکرد، بلکه آن را مانند 
آتشی پنهان کرد که سرانجام سر از خاکستر بیرون آورد. گزارش یادشده در مورد افزایش 

بیکاری در بازه ی زمانی 6 سال آینده، این واقعیت را تایید می کند.
آگاهی از ناکارآمدی برخی راهکارهای حل معضل بیکاری، ضرورت سیاستگذاری، برنامه 
ریزی و اعمال سیاست های موثر برای کاهش بیکاری از راه تناسب بخشی به عرضه و تقاضا 

در بازار کار، فرصت های شغلی و رشد اقتصادی را افزایش خواهد داد. 
 رشد شتابان تر بیکاری میان تحصیل کرده ها 

بالاتر بودن نرخ بیکاری دانش آموختگان از نرخ بیکاری کل در گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس )در ترسیم وضعیت خوشبینانه نرخ بیکاری تحصیل کرده ها 36 درصد و در وضعیت 
بدبینانه 48.9 درصد خواهد بود(؛ در نگاه نخست، دانشگاه ها را در برابر اتهام قرارمی دهد که 
چرا در مساله ی پذیرش دانشجو نیم نگاهی به بازار کار ندارند و در تناسب با نیاز بازار، نیروی 
انسانی تربیت نمی کنند؟ اما نگاهی موشکافانه تر به مساله، ضمن بازشناخت کارکردهای نظام 
آموزشی، عامل های دیگری را نمایان می کند که تاییدکننده ی مسوولیت سایر نهادها و 

سازمان ها در مساله ی بیکاری است.
در مورد پیام های نامطلوب اقتصادی و اجتماعی بیکاری بسیار گفته شده است، اما 
بدون تردید رواج این مشکل در میان تحصیلکرده ها، ضررهای بیشتری را متوجه اقتصاد و 

آسیب های بیشتری را متوجه جامعه می کند.
بیکاری جوان دانش آموخته موجب از حرکت ایستادن چرخه ی بازتولید علم و ثروت در 
اقتصادی می شود که تحصیل او هزینه های زیادی را به آن تحمیل کرده است. به عبارت 
دیگر، بخشی از ثروت و سرمایه ی کشور با بیکاری جوان تحصیلکرده بلوکه می شود. همچنین 
درخواست های متفاوت و بیشترِ جمعیت فعال دانش آموخته نسبت به گروه های جویای کار 
بدون تحصیلات عالی، سرخوردگی ها و پیامدهای اجتماعی نامطلوب بیشتری به همراه خواهد 
داشت. از این رو کاهش رشد شتابان نرخ بیکاری در میان دانشجویانی که به امید یافتن شغلی 

مناسب از دانشگاه فارغ التحصیل می شوند، نیاز به تدبیر بیشتری دارد. 
 ناهماهنگی میان دانشگاه و وزارت کار؛ معضل بیکاران تحصیلکرده 

بررسی کوتاه و همسنجی تعداد دانش آموختگان دانشگاهی در رشته های گوناگون و 
نیازهای بازار کار، نشان می دهد که تناسب چندانی میان عرضه و تقاضا در بازار کار وجود 
ندارد. از یک سو با جوانان تحصیلکرده ی جویای کار مواجه هستیم که بازار کار برایشان اشباع 
شده است و از سوی دیگر فرصت های شغلی بسیاری وجود دارند که به خاطر نبود نیروی 

متخصص و دانش آموخته معطل مانده اند. 
بسیاری، این ناهماهنگی را محصول بی برنامگی دانشگاه ها در پذیرش دانشجو می دانند 
و انگشت اتهام خود را به سوی نهادهای آموزشی نشانه می روند، در حالی که مسوولان 

دانشگاهی دفاعیه های قابل توجهی دارند. 
دانشگاهیان بر این باورند که تربیت نیروی کار تنها یکی از کارویژه های دانشگاه است و نباید 
با تاکید بیش از اندازه بر آن، دیگر کارکردهای این نهادهای آموزشی چون تولید علم و افزایش 

سطح دانش اجتماعی را کمرنگ کرد. 
»حسین سلیمی« رییس دانشگاه »علامه طباطبایی«  این 2 کارویژه را از هم تفکیک کرد و 
گفت: آموزش عالی در بیشتر رشته ها هدف تامین نیروی کار را )البته نه با برنامه ریزی دقیق 
و بدون عیب( دنبال می کند. کارآمدی دانشگاه ها در این حوزه نیازمند آمایش آموزش عالی و 
نیازسنجی بازار کار در سطح کشوری است؛ مسوولیت مهمی که دانشگاه ها به تنهایی از عهده 
ی آن برنمی آیند و به همین علت است که بیش از اندازه ی نیازِ بازار کار دانشجو می پذیرند، 

بویژه در سطح تحصیلات تکمیلی.
به گفته ی سلیمی، برخی از رشته ها نه فقط با هدف تربیت و تامین نیروی کار، بلکه برای 
افزایش سطح اطلاعات و دانش افراد جامعه در دانشگاه ها ارایه می شوند. نباید امکان تحصیل 
را برای افرادی که به خاطر علاقه ی شخصی و افزایش اطلاعات خود )نه برای یافتن شغل( 
خواهان تحصیل هستند از میان ببریم، زیرا بخش مهمی از هدف آموزش عالی، بالا بردن سطح 

فرهنگ و دانش عمومی در جامعه است. 
البته عده یی که صرفا با توجیه افزایش سطح آگاهی و اطلاعات در رشته یی تحصیل 
می کنند، معمولا در آینده در زمره ی »جمعیت غیرفعال« قرار می گیرند که به دنبال کار 
نمی گردند و به همین دلیل بیکار به شمار نمی روند. دانشگاه ها باید در کنار برنامه های مبتنی 
بر برنامه ریزی های کلان، امکان تحصیل برای این افراد را که اغلب علاقه مند به تحصیل در 

رشته های گروه های علوم انسانی هستند، فراهم آورند. 
بسیاری از کارشناسان اما ریشه های مشکل بیکاری را نه در عرضه ی بیش از اندازه ی نیروی 
کار متخصص که در ظرفیت پایین بازار کار در جذب نیروهای متخصص جست وجو می کنند 
و بر این باورند که اقتصاد ما در سال های گذشته، ظرفیت ها و فرصت های کافی برای شغل 
های تازه ایجاد نکرده است. بر اساس پژوهش مجلس، در دوره ی سال های 1384 تا 1393 
خورشیدی تنها 680 هزار شغل در کشور ایجاد شد که با عرضه ی نیروی کار هماهنگی 
نداشت؛ زیرا در همین دوره، تعداد »جمعیت جوان تحصیلکرده« 2 برابر شد و به 11 میلیون 

و 200 هزار نفر رسید. 

»جمشید پژویان« استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی نیز در گفت و گو با ایرنا، مشکل 
بیکاری را ناشی از ظرفیت پایین بازار اشتغال دانست و ایجاد فرصت های شغلی تازه را راهکار 

حل مشکل بیکاری عنوان کرد.
به گفته ی وی، بازار کار به شدت زیر تاثیر رشد اقتصادی است. رشد اقتصادی و افزایش 
تولید با ایجاد فرصت های جدید شغلی، طرف تقاضا را در بازار کار تقویت می کند و این مشکل 

را برطرف می کند.
به گفته ی پژویان، دولت با اتخاذ سیاست های مناسب و کارآمد اقتصادی و همچنین 
سرمایه گذاری فکری در این حوزه، می تواند رشد اقتصادی را افزایش دهد. اگر گروه های 
اقتصاددان )نه اقتصادخوان و مدعیان( اقتصاد را به شیوه یی اصولی مدیریت کنند، امکان 
اصلاح ساختارهای کلان اقتصادی و رشد وجود دارد؛ رشدی که بسیاری از مشکلات کشور از 
جمله بیکاری را رفع خواهد کرد. البته منظور از این رشد، رشدی متوازن در تمام بخش های 

اقتصادی است. 
برخی کارشناسان هم هر 2 سوی عرضه و تقاضا را در انباشت نیروی بیکار مسوول می دانند.

»علی قنبری« کارشناس مسایل اقتصادی در گفت و گو با ایرنا با اشاره به 2 عامل عرضه 
ی بیش از اندازه ی نیروی کار و ظرفیت پایین بازار اشتغال برای جذب نیرو در تشدید معضل 

بیکاری، حل این مشکل را نیازمند تلاشی دو سویه دانست.
به گفته ی قنبری، دولت باید این هماهنگی را میان عرضه و تقاضا بوجود آورد. از سویی 
باید با تدوین سیاست ها و برنامه های کلان توسط وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، نیروهای 
کار متخصص کافی تربیت کند و از سوی دیگر با سرمایه گذاری های عمرانی، جذب سرمایه 
ی خارجی و مشارکت دادن بخش خصوصی، رشد اقتصادی را افزایش دهد و بسترهای ایجاد 

فرصت های شغلی جدید را فراهم کند.
در مجموع باید گفت که دانشگاه و آموزش عالی به تنهایی مسوول ایجاد تناسب میان عرضه 
و تقاضای نیروی کار نیستند. این مهم به همکاری های چندوجهی نیاز دارد. نهادهای کلان 
آموزشی چون وزارت علوم، تحقیقات و فناوری باید با همکاری و همراهی نهادی چون وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی که متولی امر اشتغال است، با مطالعه و پژوهش واقع گرایانه، نیاز 
سنجی دقیقی از بازار کار ارایه دهند و بر اساس تصویر روشنی که از دورنمای بازار کار در دست 
دارند، سیاست های کلی در این راستا تدوین و همچنین با اعمال برنامه هایی فراگیر، بازار کار 

را به صورت بهینه، مدیریت کنند.
در برابر، نهادهای اقتصادی هم باید با برنامه ریزی، زمینه ها و بسترهای لازم را برای رشد 

اقتصادی و اشتغال زایی فراهم کنند. 

سونامی بیکاری تحصیلکرده ها



ورزشی ورزشی4 4

 مهدی زاده:

خوشحالمکهنتیجهزحماتمراگرفتم
کاراته کای طلایی رقابت های آسیایی گفت: خوشحالم که حاصل زحماتم را در 

چند ماه گذشته گرفتم و باز هم برای کاراته ایران افتخارآفرینی کردم.
امیر مهدی زاده اظهار داشت: با 5 حریف مختلف در رقابت های قهرمانی آسیا مبارزه کردم 
و عنوان قهرمانی را به دست آوردم. خوشحالم که حاصل زحماتم را در اردوهای تیم ملی 

به دست بیاورم و بازهم برای کاراته کشورم افتخار آفرینی کنم. 
ــابقات  ــه داد: از ابتدا هم نذر کرده بودم در صورتی که قهرمان این دوره از مس وی ادام
شوم مدالم را تقدیم حرم حضرت معصومه کنم و قطعا بلافاصله پس از بازگشت از ژاپن 
این کار را خواهم کرد. صاحب این مدال نیستم و حضرت معصومه به من کمک کردند 

و ایشان مدد گرفتم. 
ــیا عنوان کرد: برای تیم آرزوی موفقیت می کنم و امیدوارم  قهرمان کاراته جهان و آس

بهترین نتیجه را در ادامه مسابقات در هر دو بخش زنان و مردان بگیریم.

مهدی پاک خبر داد:

تیمفوتسالیاسینپیشرویقم
باتیمملیقطردیدارمیکند

سرپرست تیم فوتسال یاسین پیشروی قم گفت: تیم فوتسال یاسین پیشروی 
قم در دیداری دوستانه در قطر با تیم ملی این کشور دیدار می کند.

مهدی پاک اظهار داشت: تیم فوتسال یاسین پیشروی قم به دعوت فدراسیون فوتبال 
قطر به این کشور سفر کرده است تا 2 بازی تدارکاتی با تیم ملی فوتسال قطر برگزار کند.

 وی افزود: بر این اساس تیم فوتسال یاسین پیشروی قم امروز در دوحه با تیم ملی قطر 
بازی می کند و سپس روز سه شنبه نیز برای دومین برابر این تیم قرار می گیرد و سپس 

به کشورمان باز می گردد. 
سرپرست تیم فوتسال یاسین پیشروی قم گفت: این برای نخستین بار است که نماینده 
فوتسال قم برای برگزاری یک بازی برون مرزی عازم خارج از کشور می شود و رضا کردی 
سرمربی سابق تیم العربی قطر و تیم ارم کیش قم نیز از عوامل هماهنگ کننده این بازی 

بوده است. 
پاک بیان کرد: برگزاری این 2 بازی در قطر می تواند یاسین پیشرو را برای ادامه دیدارهای 
خود در لیگ بر تر فوتسال آماده تر کند و شرایط بهتری برای این تیم از نظر فنی و نیز 

روانی ایجاد کند.
 وی عنوان کرد: تیم یاسین پیشروی قم پس از بازگشت به ایران، برای دیدار هفته نهم 
ــال برابر آذرخش بندرعباس آماده می شود و این مسابقه قرار است روز  لیگ بر تر فوتس

یکشنبه 22 شهریور در قم برگزار شود. 
سرپرست تیم فوتسال یاسین پیشروی قم تصریح کرد: یاسین پیشرو با 12 امتیاز از 8 
بازی در رده پنجم جدول 14 تیمی لیگ بر تر فوتسال قرار گرفته است و می تواند با پیروزی 

بر آذرخش یک یا دو پله در جدول صعود کند.

رئیس هیئت تکواندوی قم:

شرکتتکواندویقمدرلیگبرتر
نوجوانانونونهالانکشور

رئیس هیئت تکواندوی قم با بیان اینکه حضور »یاسین پیشرو« در لیگ 
بر تر تکواندوی بزرگسالان قطعی است، گفت: تکواندوی قم امسال در لیگ 

بر تر نوجوانان و نونهالان کشور شرکت می کند.
  محمد جمشیدی اظهار داشت: با توجه به تیم داری باشگاه »یاسین پیشروی« قم 
در رشته های تکواندو و فوتسال حضور این باشگاه در لیگ بر تر تکواندوی بزرگسالان 

کشور قطعی است.
 وی افزود: »یاسین پیشرو« علاوه بر رده سنی بزرگسالان در لیگ بر تر تکواندوی 
نوجوانان کشور هم شرکت می کند و حضور این تیم در لیگ بر تر فرصت بسیار خوبی 

برای بهره برداری از استعدادهای بومی تکواندوی قم در رده نوجوانان است.
 رئیس هیئت تکواندوی قم گفت: در رده سنی نونهالان نیز تیم هیئت تکواندوی 
استان قم در لیگ بر تر کشور که با حضور 7 تیم برگزار می شود، حاضر می شود که 

البته هفته نخست این مسابقات نیز به انجام رسیده است. 
جمشیدی بیان کرد: در آغاز این مسابقات تیم هیئت تکواندوی قم برابر 3 تیم از 6 
حریف خود رای شیاپچانگ رفت و با یک پیروزی و 2 شکست به کار خود پایان داد. 
وی عنوان کرد: تیم تکواندوی قم در نخستین مسابقه خود برابر هیئت تکواندوی 
ــاب 6 بر 4 مغلوب شد و در دومین گام به مصاف تیم سندباد بحری  بندپی با حس

سمنان رفت و با همین نتیجه بازی را به حریف واگذار کرد.
 رئیس هیئت تکواندوی قم تصریح کرد: سومین مسابقه تکواندوکاران قمی در برابر 
تیم هیئت تکواندوی زنجان برگزار شد که تکواندوکاران قمی با برتری در 7 مسابقه 

از 10 وزن، در   نهایت 7 بر 3 حریف خود را شکست دادند.
 جمشیدی خاطرنشان کرد: صنایع استیل البرز، اداره ورزش و جوانان استان گیلان 
ــکیل  ــاس قوامین دیگر حریفان تیم تکواندوی نونهالان قم در لیگ بر تر را تش و پ

می دهند.

دبیر هیئت تنیس قم:

رقابت4تیمقمیدردوربرگشت
لیگبرترتنیسنوجوانان

دبی�ر هیئت تنیس قم با بیان اینکه 4 تیم قمی در دور برگش�ت لیگ بر تر 
تنیس نوجوانان به میدان می روند گفت: در مسابقات رده سنی جوانان نیز 2 

تیم آریا گرانول و خاتم قم حضور دارند.
سید مقتدا خاتمی اظهار داشت: دور برگشت لیگ بر تر تنیس نوجوانان کشور قرعه 
کشی شد و بر اساس برنامه، 4 تیم قمی در دور برگشت این دوره از مسابقات به میدان 

می روند.
 وی افزود: همانند دور رفت این مسابقات، تیم های آریا گرانول، ویونا اسپورت، خاتم 
و پودر سنگ کارگر در این مرحله حضور پیدا کرده اند که تیم آریا گرانول قم به عنوان 

نایب قهرمان دور رفت وارد این مسابقات شده است. 
دبیر هیئت تنیس قم گفت: این رقابت ها از امروز با حضور 13 تیم به میزبانی تهران 
آغاز می شود و نفرات این 4 تیم را تنیسورهای بومی و مستعد قم تشکیل می دهند که 

همگی در رنکینگ برترین های تنیس پایه ایران حضور دارند.
 خاتمی بیان کرد: سینا یوسف زاده، علی سیفی، عرفان مظاهری و علی دگمه چین 
ترکیب تیم آریا گرانول را تشکیل می دهند و تیم ویونا اسپورت قم نیز با علی صالحی، 

سپهر سهرابی و رهام عباسی در این مسابقات شرکت کرده است.
ــیا  ــوان کرد: تیم مصالح کارگر قم نیز با معین طاهری، امین ایمانی و عرش  وی عن
کارگر وارد مسابقات می شود و احسان حامدی، امیر نجفی، سهیل زندی فر و محمد 

یوسف زاده نیز در ترکیب تیم تنیس خاتم حضور دارند. 
دبیر هیئت تنیس قم تصریح کرد: در مسابقات رده سنی جوانان نیز 2 تیم آریا گرانول 
و خاتم قم حضور دارند که هر دو تیم در پایان دور سوم این مسابقات یک پیروزی و 
2 شکست در کارنامه دارند در حالی که ادامه این مسابقات به دلیل بارندگی در شهر 

میزبان یعنی بابل لغو شد.

قهرمانان کشتی در مسیر افتخار

اگر از کسی حمایت کرده ام بگویید تا عذرخواهی کنم

گودرزی:شکایترانبایدبهخانههمسایهبرد

حسن روشن:
کراررااخراجنکنندعلیهاستقلالموضعمیگیریم

انتخابی جام جهانی و جام ملت ها؛

تیمملیفوتبالایرانواردهندشد

 کشتی گیران ایران بار دیگر برای دفاع از نام و آوازه ورزش 
ایران راهی میدان نبرد شدند.

 یکی از درسش جا مانده، دیگری از همسر و فرزندش ماه ها دور بوده و 
آن یکی هم به آینده شغلی اش پشت کرده به امید این که پرچم ایران 
را بر افراشته سازند؛ کاری که شاید با میلیاردها تومان نتوان آن را انجام 
داد، آن هم در خاک آمریکا. کاری به این ندارند که کمی آن طرف تر از 
محل تمرینشان یک ورزشکار اجنبی پول میلیاردی از این مملکت را بر 
جیب زده، با ماشین آخرین مدل از جلویشان رد می شود و در آخر هم 

کارش در این ورزش توهین و بی احترامی شده است. 
به این فکر نمی کنند که اگر دنبال فلان ورزش یا فلان کار رفته بودند 
الان وضعشان این نبود. همه اینها را از ذهن خود دور کرده اند و به 
تمرینات طاقت فرسای چندین و چند ماهه تن داده اند، تمرینهایی که 
فکر کردن به آنها هم کار سختی است چه رسد به این که بخواهی بعد 
از ساعتی نبرد سخت روی تشک، در بخش راحت تمرین 2000 تا 
طناب بزنی یا از طنابهای آویزان از سقف خانه کشتی بالا و پایین بروی. 
  برای همین است که گوش شکسته ها مرد روزهای سخت هستند؛ 
روزهایی که خیلی ها تسلیم می شوند اما آنها تا نفس آخر می جنگند 
و دست از مبارزه نمی کشند چون راه بزرگی کردن را بلد هستند؛ راهی 

که برای رسیدن به انتهایش باید از ذره ذره وجود خود مایه بگذارند.
 این است داستان کسانی که می خواهند به قهرمانان مملکت خود 

تبدیل شوند و شادی را به خانه ایرانی ها ببرند.
 چند روز قبل آخرین تمرین مشترک تیمهای ملی فرنگی و آزاد برای 
حضور در مسابقات جهانی لاس وگاس برگزار شد. در این روزهای آخر، 
برای ایجاد انسجام و همدلی بین دو تیم، تمرینات به صورت همزمان 
برگزار می شد.  شروع مسابقات جهانی با فرنگی کاران خواهد بود؛ تیمی 
که سردار بزرگی به نام حمید سوریان دارد. او در جستجوی هشتمین 
طلای جهان و المپیک است تا نه تنها در تاریخ کشتی ایران نام خود را 
جاودانه تر سازد که در جهان هم جزو معدود نخبگان فرنگی کار قرار 
گیرد.  از سوریان که بگذریم، در وزن دوم به کشتی گیر جسوری به 
نام مهدی زیدوند می رسیم که می خواهد خود را به بزرگان جهان 
تحمیل کند. افشین بیابانگرد و سعید عبدولی هر دو صاحب عنوان 
و شناخته شده هستند. این دو می خواهند یک بار دیگر بر سکوی 
جهانی بایستند.  درست است که یوسف قادریان جوانترین کشتی 
گیر ایران است اما توانایی های او قطعا در لاس وگاس چشمها را خیره 

خواهد کرد و می تواند پدیده ایران شود.
 حبیب الله اخلاقی هم مثل همیشه چیزی کم نگذاشته و می خواهد 

برای دومین بار مدال جهانی بگیرد. به 98 کیلوگرم که می رسیم می 
شود برق طلا را بر روی سینه قاسم رضایی حس کرد، همان مدالی که 

در المپیک لندن آن را بر گردن انداخت. 
در سنگین وزن هم مهدی علیاری می خواهد با نیروی جوانی کمبود 
وزنش را جبران کرده و برای خود نام و آوازه ای در وزن جدید دست و 
پا کند. با این ستاره ها می شود به کشتی فرنگی ایران امیدوار بود، هر 
چند رقبا هم تا دندان مسلح هستند و نبردهای بسیار دشواری پیش 
روی پسران ایران قرار دارد.  اما در کشتی آزاد هم جوانهایی راهی 
میدان مبارزه شده اند که هر کدام می توانند خود را در لاس وگاس 
به ستاره ای تبدیل کنند.  در وزن اول حسن رحیمی از پرامیدترین 
چهره های ایران است. او در نقطه ای ایستاده که اوج قدرت و تجربه در 
آنجا قرار دارد. در 61 کیلوگرم بهنام احسانپور با رشد چشمگیری که 
داشت خود را به مهره نخست ایران در این وزن تبدیل کرد و حالا موقع 

عرض اندام در میان رقبای جهانی است.
  در 65 کیلو هم امید موج می زند. سید احمد محمدی در اولین 
میدان جهانی اش مدال نقره گرفت و حالا به چیزی جز جایگاه نخست 
راضی نمی شود. در 70 کیلوگرم همه منتظر هنرنمایی حسن یزدانی 
هستند، کشتی گیر جوانی که نشان از ظهور یک ستاره دیگر از شهر 

جویبار دارد.  دیگر کشتی گیری که او هم می تواند همه را غافلگیر کند، 
علیرضا قاسمی است. شاگرد محمد کرمانی به راحتی به دوبنده 74 
کیلوگرم تیم ملی نرسیده که بخواهد از کنار مدال جهانی راحت عبور 

کند. قاسمی بهتر از هر کسی قدر لحظه ها را می داند.
 وزن 84 کیلوگرم سکویی دیگر برای رونمایی از دیگر پدیده کشتی 
ایران است. علیرضا کریمی می خواهد در لاس وگاس هنر کشتی ایرانی 
را به نمایش بگذارد و با تکنیک و قدرت چشم نوازش همه را مقهور 

خود سازد. 
عباس طحان هم ملی پوش 97 کیلوگرم ایران است. او باید از فرصتی 
که نصیبش شده و توانسته جای کاپیتان رضا یزدانی را بگیرد، به خوبی 
استفاده کند. ناشناخته بودن برای رقبا بزرگترین امتیاز طحان است 

و با حریفان بخواهند به خود بیایند طحان باید کاری کند کارستان.
 در سنگین وزن هم به پهلوان کشور می رسیم. پرویز هادی که شاید 
قدرتمندترین سنگین وزن حال حاضر جهان باشد. هادی در اولین 

میدان جهانی به کمتر از مدالی خوش رنگ راضی نمی شود.
 درست که تیم کشتی آزاد ایران جوان شده و نبرد تیمی با روسیه 
و آذربایجان حساس خواهد بود اما این جوانها برای روزهای بزرگ 

آماده شده اند.

 وزیر ورزش و جوانان گفت: ما حق دست بردن در آرا 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم را نداریم و به هیچ 

یک از نامزدهای انتخابی نیز نظری نداشته ایم.
 محمود گودرزی پس از پایان صحبت های نامزدهای احراز 
پست ریاست فدراسیون د و و مید ا نی، بیا ن  کرد: خوشحالم در 
جمع کسانی حضور دارم که بار اصلی ورزش کشور در حوزه 
د و و مید ا نی را بر دوش می کشند و در اقصی نقاط کشور با 
وجود تمام سختی ها تلاش می کنند تا نسل جوان را هدایت 
می کنند. باید چند نکته را بگویم این که د و و مید ا نی در توسعه 
سایر رشته ها  تعیین کننده اساسی است و من تاسف می 
خورم که در خارج از کشور در استادیوم های ویژه  د و و مید ا نی 
40 – 50 نفر تماشاگر دارد، ولی در ایران این طور نیست، اما 
در سال های گذشته د و و مید ا نی بسیار پر رونق بود اما امکانات 
جای تاسف دارد. رشته ها ی مثل ژیمناستیک و د و و مید ا نی 
تغذیه کننده سایر رشته ها  هستند و د و و مید ا نی باعث قوی تر 

شدن رشته ها ی دیگر می شود.
 او ادامه داد: ورزشکاران ما به قدری کاهش یافته اند که باید 
به دنبال تک تک آنها باشیم در حالی که به همگانی کردن 
آن بیاندیشیم قهرمانی آن هم دور از دسترس نیست. وجود 
یکی، دو قهرمان که آن هم خود روییده هستند، کار چندان 
درستی نیست و باید خیل عظیمی را به سمت توسعه این 
رشته هدایت کرد. یکی از جاهایی که در توسعه این رشته 
ارزشمند، مفرح و البته سازنده تاثیر دارد، نوع مدیریت آن 
است که تبلور آن را می توانیم در فدراسیون ببینیم. فدراسیون 
اگر به لحاظ مادی و معنوی منابع را تامین کند شاهد توفیق 
و توسعه آن هستیم.  گودرزی تصریح کرد: فدراسیون چند 
صباحی است که در نوع نگاه، عملکرد و پیشبرد اهداف 
نوساناتی وجود داشت که باید کم شود و خانواده  د و و مید ا نی 
اگر نقشی در بر نامه ریزی ندارد باید حامی باشد. ما یک خانواده  

هستیم و نباید شکایت ما پیش همسایه برود. به عنوان کسی 
که سال ها در این عرصه کار کرده است، این موضوع می 
گویم. همه ما باید دست کسانی را که به عنوان مدیر فعالیت 
می کنند بفشاریم تا رشته ها یی همچون د و و مید ا نی ارتقا یابد 
و رشد پیدا کند.  وی ا دا مه  داد: تلاش ما در وزارت ورزش و 
جوانان این بوده که در مورد فرد یا جریان خاصی سوگیری 
نداشته باشیم. اگر کسی را سراغ دارید که از طرف من و 
سجادی حرکت یا گوشه چشمی دیده است در همین جا 
اعلام کنید که استغفار و عذرخواهی کنم. همه کاندیدا برای 
ما محترم هستند و باید به آرای کسانی که در این جمع 

حضور دارند گردن بنهیم.

 وزیر ورزش و جوانان در ادامه خاطر  نشان کرد: بدیهی است 
که هر نامزدی با روسای هیات ها ، مربیان و ورزشکاران 
مذاکره کند اما این تلاش از جهت مسئولان غیر قابل قبول 
نیست. با این حال در فدراسیون وزارت ورزش و جوانان و 
کمیته ملی المپیک ما حق دست بردن در آرا چه مستقیم 
و چه غیر مستقیم نداریم. برخی از نامزدها ممکن است 
شاگرد ، معلم و یا همکار من بوده اند و من علاوه بر آنها به 
نامزدهای دیگر نیز ارادت دارم، ولی در خصوص هیچ یک از 
آنها نظری ندارم و اگر از جانب ما چیزی عنوان شده است 
آن را تکذیب می کنم. امیدوارم شاهد همدلی و همکاری و 

تلاش شما باشیم. 

 

پیشکسوت باشگاه استقلال با بیان اینکه کرار جاسم با بی انضباطی های متوالی 
شخصیت این باشگاه را زیر سوال برده است، گفت: اگر مظلومی، کرار را از 

استقلال بیرون نکند علیه وی موضع می گیریم.
  حسن روشن درباره اتفاقات اخیر باشگاه استقلال و بی انضباطی های کرار جاسم عنوان 
کرد: من از زمان قلعه نویی گفتم که این بازیکن را از استقلال بیرون کنند و یکی از 
مهمترین مسایلی که باعث شد من سال گذشته مقابل استقلال بایستم همین کرار جاسم 
بود. من در دفتر یادداشت خودم مسایل حاشیه ای او را ثبت کردم که به 26 مورد رسیده 
بود و در حالی که استقلال صدرنشین بود و همه این تیم را قهرمان می دانستند آن 

حرف ها را زدم.
 وی در این باره ادامه داد: سال گذشته من آبروی خودم را وسط گذاشتم و روی حرف 
خودم ایستادم. پارسال اگر قلعه نویی نتیجه می گرفت من می توانستم در ایران بمانم؟ وقتی 
آنها با کرار برخورد نکردند شخصیت استقلال را از بین بردند. من همان زمان هم گفتم 
نباید بازیکن خارجی بی انضباط را نگه دارند تا هر غلطی می خواهد بکند. دوستان جواب 
دادند چون استقلال اوایل فصل خوب نتیجه گرفته باید او را حفظ کنند اما با عدم برخورد 
با او شخصیت دیگر بازیکنان را خرد کردند.  پیشکسوت استقلال در ادامه انتقادهایش از 
نحوه برخورد با کرار گفت: چرا بازیکنان داخلی تا کوچکترین اتفاقی رخ می دهد یا محروم 
می شوند یا سرشان داد می زنند و جریمه می کنند اما این بازیکن بی انضباط هر کاری 

دلش می خواهد انجام می دهد. 
من اول فصل به مظلومی گفتم بخاطر یک بازیکن خوب ولی بی شخصیت تیم خودت را 
خراب نکن ولی گوش نکرد. ما می دانیم که پورحیدری این بازیکن را اخراج می کند اما 

مظلومی قبول نمی کند یا یک وقت دیگر برعکس می شود.
 روشن درباره اینکه چرا باشگاه استقلال تا این اندازه مقابل رفتارهای کرار مماشات می کند، 

بیان کرد: یک چیزهایی پشت پرده وجود دارد که مردم خبر ندارند. باید دید چطوری 
دلال ها او را به باشگاه غالب کرده اند. این تازه یک اصل قضیه است. بدتر از این به مدیریت 
باشگاه برمی گردد که یک زمانی قلعه نویی همه کاره بود ولی حالا پورحیدری همه کاره 

شده است.
 وی درباره بی انضباطی اخیر کرار در اردوی استقلال عنوان کرد: تا آنجا که من اطلاع دارم 
در اردو نه پورحیدری حضور داشته و نه مظلومی. تیم بزرگ را به فرزاد مجیدی سپرده 
بودند. فرزاد پسر خوبی است ولی در حال حاضر بازیکنان خود را بزرگتر از او می بینند و او 
در اول کارش قرار دارد. این عدم مدیریت است. یا باید سرمربی در اردو بماند یا سرپرست 

ولی آقایان تیم را ول کردند و رفتند.
 از این پیشکسوت استقلال درباره مدیریت راه دور افشارزاده پرسیدیم که اینگونه پاسخ 
داد: باشگاهی که نجف نژاد رئیس هیات مدیره اش باشد دیگر بهتر از این نمی شود. من اول 
فصل گفتم مربی خارجی بیاورید چونکه هر کسی بیاید با توجه به شرایطی که استقلال 
از فصل گذشته دارد سوخت می شود ولی نجف نژاد می گفت چون مظلومی پسر خوبی 
است باید سرمربی شود. این که نمی شود دلیل سرمربی شدن. استقلال و پرسپولیس مثل 
سپاهان نیستند که آنقدر بازیکن تولید کنند که یعقوب کریمی را به تیم استقلال اجاره 

بدهند. این دو تیم اوضاع نابسامانی دارند.
 روشن با انتقاد از نوع مدیریت افشارزاده گفت: برای افشارزاده به عنوان پیشکسوت ورزش 
احترام قایل هستم ولی مدیرعامل باشگاه استقلال باید ساعت 8 صبح در دفترش حاضر 
باشد و تا 9 شب هم سر کارش باقی بماند. من تاکید می کنم این نوع مدیریت برای 
استقلال صحیح نیست. آنها همین رفتارها را داشتند که کرار اینگونه رفتار می کند. من 
تاکید می کنم که اگر مظلومی، کرار را بیرون نکند ما علیه او موضع می گیریم چون 
استقلال شخصیت دارد و همه پیشکسوتان استقلال از این اوضاع نگران هستند. این 

رفتارها شخصیت همه استقلالی ها را زیر سوال برده است.
 وی درباره انتشار بیانیه علیه پیشکسوتان و اینکه ممکن است علیه خودش هم بیانیه 
صادر کنند، تاکید کرد: خدا کند علیه من بیانیه صادر کنند. با این کار خودشان را ضعیف 
می کنند و مدیریت خودشان را زیر سوال می برند. این رفتارها از زمان فتح الله زاده باب 
شده بود و حالا ادامه می دهند. مگر میرشاد ماجدی حرف بدی زد که آن بیانیه ها را صادر 
کردند. میرشاد حرف درستی زد که گفت یا مظلومی یا پورحیدری باید در اردو می ماندند.

 پیشکسوت استقلال با اشاره به اختلافات هیات مدیره این باشگاه گفت: در هیات مدیره 
اختلاف زیاد است. هر کسی یک حرفی می زند. 

همه با هم اختلاف دارند. ریوالدو را آورده اند که دو سال است جایی بازی نکرده بود ولی 
یک نفر نگفت که چرا این بازیکن را خریده اند. حالا هم برایشان دردسر درست کرده است. 
من فقط مانده ام که چطور دو بازیکن خارجی را با این همه هزینه نگه داشته ایم که روی 
نیمکت بنشینند؟ آیا باید بازیکن خارجی را برای نیمکت می خواستیم. استقلال پر است از 
این مسایل و گوش کسی هم بدهکار این حرف ها نیست. هیچ کس به حرف پیشکسوتان 

گوش نمی کند.

 ملی پوشان فوتبال ایران پس از سفری 10 ساعته و 
برای برگزاری سومین دیدار خود در مرحله انتخابی 
جام جهانی 2018 روسیه و جام ملت های آسیا 2019 

امارات وارد هند شدند.
 اعضای تیم ملی فوتبال ایران که خود را برای سومین دیدار 
در رقابتهای انتخابی جام جهانی و جام ملتهای آسیا آماده 
می کنند، ساعت 9 صبح به وقت محلی وارد شهر بنگلور 

شدند.
 ملی پوشان ایران ابتدا ساعت 22:30 به وقت تهران به دوبی 

پرواز کردند و پس از توقفی 3 ساعته در فرودگاه این شهر به 
سمت بنگلور عزیمت کردند. سفر اعضای تیم ملی از دوبی تا 

بنگلور 4 ساعت به طول انجامید. 
بازیکنان و کادر فنی تیم ملی پس از انجام کارهای ورودی با 
استقبال گرم ایرانیان حاضر در این شهر روبه رو شدند. آنها 
به شدت کارلوس کی روش و همینطور بازیکنان تیم ملی 
را تشویق می کردند.  تعداد سه هزار ایرانی در شهر بنگلور 
زندگی می کنند که اکثر آنها دانشجو هستند. پیش بینی 
می شود همین تعداد ایرانی در روز بازی در ورزشگاه حاضر 

شوند.  ایرانی های حاضر در فرودگاه سپس اتوبوس تیم ملی 
را تا هتل محل اقامت همراهی کردند.

 ملی پوشان ایران پس از حضور در هتل با استقبال مهمانداران 
مواجه شدند و این مهمانداران شال های سنتی هند را بر 
گردن اعضای تیم ملی ایران انداختند.  بازیکنان تیم ملی پس 
از صرف ناهار و استراحت تمرین خود را در هند آغاز می کنند.

 دیدار تیم های ملی فوتبال ایران و هند در مرحله انتخابی 
جام جهانی 2018 روسیه و جام ملت های آسیا 2019 امارات 

روز سه شنبه هفته جاری برگزار می شود.

مهرداد میناوند:
مدیرانپرسپولیس

کاسهگداییدستشانگرفتهاند

بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس ضمن انتقاد از شرایط مدیریتی این تیم و 
مشکلاتی که برای بازیکنان ایجاد شده است گفت: آقایان اگر نمی توانند تیم را 

اداره کنند، بروند تا افراد کار بلد بیایند.
 مهرداد میناوند در خصوص وضعیت فعلی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: باید فردی در 
این تیم کار کند که کار بلد باشد. شرایط پرسپولیس با سایر ارگان ها متفاوت است. از وقتی 

افراد ناکار آمد و کار نابلد به این تیم آمدند اوضاع خراب شد. 
میناوند ادامه داد: کسی باید در پرسپولیس کار کند که ابتدا کار بلد و سپس عاشق این 
تیم باشد. آقای سیاسی سال گذشته در این تیم حضور داشت و به نظر می رسد که او در 

این هیات مدیره هم نقش ایفا می کند. 
وی ضمن اشاره به کمک مالی گرفتن از مردم ادامه داد: واقعا چه معنی دارد که کاسه 
گدایی دستشان گرفتند و از مردم پول جمع می کنند. بعد هم روی این کار زشت تاکید 
ــد و اصرار هم می کنند که این کار را ادامه دهند. واقعا این کار چه معنی دارد؟ من  دارن
شنیده  ام که پرسپولیس چند متقاضی برای اسپانسرینگ دارد. اما سنگ اندازی هایی 

صورت گرفته تا اوضاع اینگونه شود.
 میناوند ادامه داد: واقعا مدیری که نمی تواند تیم را مدیریت و کنترل کند برود. مدیری که 
نتواند درآمدزایی کند حضور نداشته باشد بهتر است. من واقعا تعجب می کنم که افرادی 
مانند حسین عبدی که فرد تحصیل کرده ای است و سال ها کاپیتان من بوده و یا دکتر 

زادمهر چرا در این هیات مدیره فعالیت می کنند؟ 
وی تاکید کرد: واقعا اگر مردم قرار است که برای تیم بودجه جمع کنند و مدیر نتواند از نام 
بزرگ پرسپولیس درآمد زایی کند، نقش مدیر چه می شود؟ اگر مردم قرار است که برای 

تیم درآمد زایی کنند،با این وضع بقال سره کوچه ما هم می تواند مدیریت کند.
 میناوند گفت: پرسپولیس در شرایطی بازی های ابتدایی فصل خود را واگذار کرد که 
از نظر سطح فنی در شرایط خوبی قرار داشت و با کسب اولین پیروزی می توانست 
شرایط خوبی را دنبال کند که این مشکلات به وجود آمد. بازیکن تا زمانی می تواند 
اوضاع خراب مالی را تحمل کند. بعد از ان تمرکز روی مشکلات مالی می رود و اوضاع 
ــگاه تعهد دارد و کارش را به خوبی  تیم به هم می ریزد. همانطور که بازیکن به باش
انجام می دهد، باشگاه نیز باید به تعهداتش عمل کند. غیرت بازیکن هم حدی دارد 
ــکل مالی شود، نمی تواند تمام کاراییش را در زمین به  و اگر فکر بازیکن درگیر مش

نمایش بگذارد.  
 بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس خاطر نشان کرد: بازیکنان در حال حاضر تمام 

توانشان را برای موفقیت تیم به کار گرفته اند و باید از نظر مالی تامین شوند.
 این بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران در رابطه با برتری پرگل تیم ملی برابر گوام 
در رقابت های مقدماتی جام حهانی 2018 روسیه و جام ملت های آسیا 2019  امارات 
گفت: تیم ملی در این مسابقه بازی خوبی را به نمایش گذاشت و توانست این پیروزی 

پرگل را رقم بزند. 
وی ضمن اشاره به انتقاداتی که پیش از این به کارلوس کی روش می شد اظهار داشت: 
باید انتقاداتی که می شود، سازنده و حرفه ای باشد. خیلی ها معتقدند کی روش مربی پروازی 
است و به این مساله انتقاد می کنند. اما بادعوت این بازیکنان خوب به تیم ملی و نمایش 
ــی در طول دوران  ــهود بود که این مرب ــوب آن ها در این بازی این موضوع کاملا مش خ
مرخصی اش هم به فکر تیم ملی است. مهمترین مساله این بود که همه از نمایش این 

بازیکنان در زمین مسابقه لذت بردند.
 بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران در رابطه با اینکه تیم ملی پس از مدت ها یک 
بازی تهاجمی را از خود به نمایش گذاشت، تصریح کرد: نمی شود آن بازی را که مقابل 
آرژانتین در جام جهانی انجام داد را در مقدماتی جام جهانی آن هم در برابر گوام ارائه داد. 
مهمترین مساله استفاده از موقعیت ها است که تیم ملی از موقعیت های به دست آمده 

خوب استفاده می کند.
  میناوند ضمن اشاره به عملکرد مهدی طارمی اظهار داشت: طارمی عملکرد خیلی خوبی 
داشت. امیدوارم او بتواند این روند رو به رشد را طی کند و همیشه در بالاترین سطح فوتبال 
حضور داشته باشد. زیرا او این پتانسیل را دارد.  وی در رابطه با جوانگرایی که درتیم ملی 
صورت گرفته خاطرنشان کرد: باید این اعتماد به جوان ها صورت گیرد و آنها نیز خودشان 

را ثابت کنند. زیرا این موضوع می تواند برای فوتبال ما مفید باشد.

واکنشپنجعلیبهادعایمربیامیدپرسپولیس
رئیس آکادمی باشگاه پرسپولیس می گوید تیم امید این باشگاه بر خلاف 

گفته  های بهروز رهبری فرد مشکل لباس ندارد.
 محمد پنجعلی در خصوص ادعای بهروز رهبری فرد مبنی بر مشکلات شدید تیم 
ــپولیس و اینکه این تیم حتی مجبور شده از یک تیم محلی کاور بگیرد،  امید پرس
ــته )شنبه( با مربیان امید جلسه ای داشتم ولی چیزی در این  گفت: اتفاقا روز گذش

جلسه عنوان نشد. تیم امید هر چیزی را که نیاز داشته، تهیه کرده ایم. 
وی افزود: درست است که باشگاه مشکلات مالی دارد، ولی نه دیگر در این حد که 
تیم کاور نداشته باشد. شاید تیم امید آن روز کاور همراه خودش نداشته و آنها مجبور 
شده اند از یک جای دیگر تهیه کنند وگرنه لباس، توپ و سایر امکانات مورد نیاز برای 

تیم امید تدارک دیده شده است.
 رئیس آکادمی باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: نمی دانم منظور رهبری فرد چه 
بوده است. ما همان توپ و لباسی را استفاده می کنیم که تیم بزرگسالان پرسپولیس 
استفاده می کند. در واقع تیم امید هم با همان شرکتها قراداد دارد و مشکلی در این 

زمینه نیست.
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علمیوسلامت

اینافراد،خمیردندانهایسفیدکننده
استفادهنکنند!

یک دندان پزشک با اشاره به تنوع خمیردندان های موجود در بازار گفت: مارک 
و برند خاصی از خمیردندان توصیه نمی شود. انتخاب خمیردندان به سلیقه افراد و 
نیاز آنها و هزینه ای که برای خمیردندان در سبد کالای خانواده درنظر می گیرند، 

بستگی دارد. 
دکتر مروارید مافی اظهار کرد: خمیردندان ها بر اساس مواد تشکیل دهنده و مورد مصرف 
به سه گروه اصلی خمیردندان های فلورایددار، سفیدکننده و ضدحساسیت تقسیم می شوند. 
خمیردندان های فلورایددار می توانند موجب کاهش میزان و سرعت پوسیده  شدن دندان ها 
شوند.  وی افزود: طبق مطالعات متعدد مصرف خمیردندان های فلورایددار به مدت طولانی و 
از دوران کودکی تا 44 درصد از میزان پوسیدگی دندان کاهش داده و در نتیجه کمک بزرگی 
به پیشگیری از پوسیدگی دندان ها می کند. در این نوع خمیردندان ها معمولا فرمول آن یا 

کلمه "فلورایددار" را به زبان کشور سازنده، روی آن درج می شود. 
مافی با اشاره به کارکرد خمیردندان های سفیدکننده گفت: خمیردندان های سفیدکننده 
دارای مواد ساینده و پاک کننده صابونی و قوی هستند که موجب تمیزی، سفیدی و شفافیت 
دندان ها می شوند. این خمیردندان ها با نظر دندان پزشک، برای دندان های سالم و قوی 
مناسب هستند اما برای دندان هایی که دارای پوسیدگی های متعدد و مینای ضعیف هستند، 
مناسب  نیستند.  این دندان پزشک ادامه داد: خمیردندان های ضدحساسیت نیز در کم کردن 
حساسیت دندان ها به خصوص حساسیت طوق دندان ها موثرند. ماده موثر این خمیر دندان ها 
معمولا نیترات پتاسیم یا استرانسیوم و غیره است.  وی با بیان این که برای تهیه نوع مناسب 
خمیردندان های ضدحساسیت حتما باید با دندان پزشک مشورت شود، عنوان کرد: مصرف 
این نوع خمیردندان برای دریافت نتیجه مطلوب، باید طولانی باشد. تاثیر این خمیردندان ها 
در کاهش حساسیت در طولانی  مدت مشخص می شود و باید حداقل روزی دو تا سه مرتبه 
و هربار به مدت پنج تا 10 دقیقه روی دندان ها باقی بماند تا تاثیرگذار شوند.  این متخصص 
جراحی لثه و ایمپلنت با اشاره به نکات مهمی که هنگام خرید خمیردندان باید رعایت شوند، 
گفت: هنگام خرید خمیردندان باید به هدف خود از خرید آن دقت کنید. چنانچه دندان های 
کاملا سالمی دارید و معاینات سالیانه دندان پزشکی تاییدکننده این مطلب است، می توانید 
از خمیردندان های سفیدکننده به صورت مقطعی استفاده کنید. استفاده طولانی مدت از 
خمیردندان سفیدکننده به دلیل خاصیت سایندگی زیاد آنها توصیه نمی شود.  مافی بیان 
کرد: اگر در معاینات دندان پزشکی مشخص شود که شما مستعد ابتلا به پوسیدگی دندان 
هستید و هدف شما کاهش پوسیدگی  باشد، بهتر است از خمیردندان های حاوی فلوراید که 
 Cavity ضدپوسیدگی هستند، استفاده کنید. روی این خمیردندان ها کلمه ضدپوسیدگی یا
Protection درج شده است.  وی ادامه داد: کودکانی که قدرت کنترل بلع خود را دارند، 
افراد مسنی که داروهای فشارخون مصرف می کنند و افراد سیگاری که دچار خشکی دهان 
بوده و مستعد پوسیدگی دندانی هستند، می توانند از خمیردندان های حاوی فلوراید سود 
بیشتری برند.  این دندان پزشک اظهار کرد: اگر حساسیت شدید دندانی دارید و پس از 
معاینات دندان پزشکی مشخص شده که حساسیت دندانی به دلیل پوسیدگی و بیماری 
لثه ای نیست، بهتر است از خمیر دندان ضدحساسیت استفاده کنید.  وی همچنین با اشاره 
به خمیردندان های ضدجرم موجود در بازار افزود: خمیردندان های ضدجرم نیز در بازار موجود 
هستند که روی آنها عبارت ضدجرم درج شده است. این خمیردندان ها حاوی پیروفسفات 
هستند که از تشکیل جرم جدید بر روی دندان ها جلوگیری می کند، اما در حذف جرم های 
موجود هیچ نقشی ندارد.  مافی گفت: در صورت تمایل به استفاده از این نوع خمیردندان و 
اگر در معاینات مکرر دندان پزشکی به شما گفته شده که دهان شما مستعد تشکیل جرم 
است، باید ابتدا جرم گیری کنید تا جرم های موجود در دهان تان تمیز شوند و سپس از این 
خمیردندان ها استفاده کنید.  این استادیار دانشکده دندان پزشکی دانشگاه علوم پزشکی جندی 
شاپور اهواز ادامه داد: بعضی از شرکت های سازنده خمیردندان، خمیردندان های ترکیبی به 
بازار ارائه می کنند که ضدجرم، ضدپلاک و ضدپوسیدگی هستند. می توان حسب نیاز از این 
خمیردندان ها نیز استفاده کرد.  وی تصریح کرد: مارک و برند خاصی از خمیردندان توصیه 
نمی شود. انتخاب خمیردندان به سلیقه افراد و نیاز آنها و هزینه ای که برای خمیردندان در 
سبد کالای خانواده درنظر می گیرند، بستگی دارد.  مافی با اشاره به میزان خمیردندانی که در 
هر مرتبه مسواک زدن باید استفاده شود، عنوان کرد: برخلاف تبلیغاتی که به صورت روزمره 
دیده می شود، نباید تمام طول برس مسواک را پر از خمیردندان کرد. میزان زیاد خمیردندان 
موجب می شود که کف زیادی در دهان ایجاد شود که زمان مسواک زدن را کاهش می دهد.  
وی افزود: فرد از حضور کف زیاد در دهان خود آزرده می شود و سریع دهان خود را خالی 
می کند. همچنین وجود کف زیاد در دهان موجب می شود که قسمت های زیادی از دندان ها با 
کف پوشیده شوند و فرد فراموش کند که آن سطوح را با مسواک تمیز کند.  این دندان پزشک 
گفت: بهتر است میزان خمیردندان به اندازه یک نخود یا پاک کن انتهای مداد باشد. می توانید 

از قسمت عرضی برس مسواک برای اندازه گیری میزان خمیر دندان استفاده کنید. 

خطرابتلابهبیماریهایمتنوع
برایمبتلایانکبدچرب

کبد چرب بیماری شایعی است که زنگ خطر دیگر بیماری های خطرناک برای 
مبتلایان آن وجود دارد.

کبد چرب بیماری خاموشی است که در حال حاضر شیوع بالایی دارد این بیماری که زمینه 
ژنتیکی نیز در بروز آن نقش دارد بر اثر تجمع در سلولهای کبد به وجود می آید. 

 گفتنی است که کبد چرب غالبا بدون علائم خاصی بوده و در صورت شدت یافتن باعث 
فوت فرد می گردد. در بیان ساده تر، وجود چربی در کبد امری نرمال و طبیعی است، اما زمانی 
که میزان آن بیش از 5 تا 10 درصد باشد نگران کننده بوده و بیماری کبد چرب پررنگ 
می شود.  درحال حاضر درمان قطعی و موثر برای بیماری کبد چرب وجود ندارد، با این وجود 
این بیماری قابل برگشت می باشد، معمولا با تغییرات ساده در سبک زندگی، تغییراتی در 
رژیم غذایی می توان تا حد زیادی آن را درمان کرد.   خطر ابتلا به بیماری های رنگارنگ 
برای مبتلایان کبد چرب : پروفسور علویان رئیس شبکه هپاتیت ایران گفت: کبد چرب 
برای مبتلایان زنگ خطری است که نشان می دهد متابولیسم بدن مناسب نیست.   وی ادامه 
داد: خطرات دیگری چون فشار خون، دیابت، بیماری های قلبی عروقی و سکته های مغزی 
افراد مبتلا به این بیماری را تهدید می کند.  علویان عنوان کرد: کبد چرب حاصل زندگی شهر 

نشینی و نتیجه تغییر رفتار تغذیه ای مردم می باشد. 
 40 درصد افراد بزرگسال به کبد چرب مبتلا هستند : رئیس شبکه هپاتیت ایران با 
اشاره به روند رو به رشد این بیماری در ایران خاطر نشان کرد: حدود 40 درصد افراد بزرگسال 
سنین بالای 40 سال دچار کبد چرب هستند که این موضوع در مناطق شهرنشین وسیع تر 
است.   علویان با ابراز تاسف درباره نوع تغذیه افراد گفت: در حال حاضر شمار بالایی از افراد به 
جای روی آوردن به غذاهای مناسب، بد غذا شده اند . به طوری که مصرف برخی مواد غذایی 
ضروری چون گوشت و مواد نشاسته ای را از برنامه  غذایی خود حذف کرده اند.   گفتنی است 
که برای درمان این بیماری بایستی در رژیم غذایی تعادل وجود داشته و تا حد امکان مصرف 
مواد قندی را به صفر رساند. همچنین لازم است که غذاهای دریایی چون ماهی و همچنین 
میوه و سبزیجات را در صدر برنامه های غذایی قرار داد.   وی با اشاره به راه دارو درمانی افزود: 
به فردمبتلا با توجه به بالا بودن میزان قند، چربی خون و اسید اوریک داروهای مناسب تجویز 
می گردد.   حداقل 30 دقیقه در روز ورزش هوازی انجام دهید : علویان توصیه داشت: 
در قدم نخست برای درمان، داشتن تحرک فیزیکی مناسب و هوازی به مدت 30 تا 40 دقیقه 
در روز لازم است.چرا که بر اساس مطالعات جدید به عمل آمده بحث تحرکات فیزیکی نقش 
حیاتی را در درمان بازی کرده است.   زمانی که در مطالعات اخیر 3 راه درمانی دارویی، ورزش 

های هوازی و رژیم غذایی را بررسی کردیم به اهمیت تحرک و اینگونه ورزش ها پی بردیم. 

علائماصلیآرتروزدست
یک متخصص طب فیزیکی علایم اصلی ابتلا به آرتروز دست را تشریح کرد. 

دکتر هادی شجاعی با اشاره به اینکه علائم و شکایات بیماران به هنگام آرتروز دست اغلب 
درد، ایجاد تورم خشکی صبحگاهی و صداهای ناشی از سایش سطوح مفصلی تخریب شده 
به یکدیگر است، گفت: درد مهم ترین و شایع ترین علامت آرتروز مفصل مچ دست است که 
در قسمت پشت مچ دست، به خصوص در ساعات شب و بیشتر به صورت عمقی احساس 
می شود.  وی اضافه کرد: لمس این منطقه نیز توام با ایجاد درد است. این درد در ابتدا فقط در 
موقع انجام فعالیت های سنگین بدنی مانند بلند کردن اشیاء سنگین ایجاد می شود. با شدت 

یافتن بیماری، درد حتی در حین انجام فعالیت های سبک هم ایجاد می شود. 
شجاعی گفت: این درد به طور معمول در شروع انجام فعالیت بدنی است و بعد از گذشت 
چند دقیقه کاهش یافته یا به طور کامل از بین می رود. با اتمام فعالیت بدنی و سرد شدن 
بدن درد دوباره شروع می شود. در حالات شدیدتر بیماری، درد حتی در حالت استراحت هم 
احساس می شود.  این متخصص طب فیزیکی گفت: از دیگر علائم آرتروز مچ دست، تورم آن 
است. خشک شدن و محدودیت حرکتی در مچ دست و ایجاد صدا در حین حرکات دست، 
در موارد شدیدتر بیماری ایجاد می شود.  وی افزود: اختلال در انجام امور روزمره و کاری به 
دلیل درد و ضعف عضلانی می تواند ایجاد شود. تغییر شکل نیز می تواند در اندام های متورم 
به صورت محدود مشاهده شود. بندهای بین انگشتان تا حدی دردناک و اندکی متورم و 
دارای تغییر شکل است و در موارد پیشرفته تر دارای برجستگی های دانه مانند می شود. تغییر 
شکل در مچ دست می تواند ناشی از تورم مفصل یا ضخیم شدگی بافت نرم پوشاننده مفاصل 
ایجاد شود.  شجاعی گفت: خشکی صبحگاهی به خصوص در خم و صاف کردن مچ دست 
در آرتروزهای التهابی نیز مشاهده می شود، اما تمایز بین این موارد مدت زمان طول کشیدن 

خشکی است که در آرتروز کمتر از نیم ساعت به تدریج مفاصل دست نرم می شوند. 
این متخصص طب فیزیکی تاکید کرد: خستگی عضلات اطراف مفصل از دیگر علائم )کمتر 
شایع( آرتروز است. علت خستگی عضلات در آرتروز این است که چون مفصل غیرطبیعی 
است، غضروف نازک تر و ناهموار است، تغییر شکل های استخوانی و خارهای استخوانی وجود 

دارند، عضلات باید بیشتر ازحد طبیعی کار کنند و درحقیقت باید کار اضافه انجام دهند. 
وی در پایان افزود: این کار اضافه باعث خستگی عضلات می شود. ازطرف دیگر در مفصل 
مبتلا به آرتروز، درد باعث می شود که عضلات کمتر از حد طبیعی فعالیت داشته باشند و بر 

اثر کاهش فعالیت، ضعیف شده و حجم آن ها کم می شود. 
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دانشمندان دانشگاه توبینگن موفق به کشف قدیمی ترین مورد احتمالی ابتلا به 
سرطان خون در اسکلت 7000 ساله یک زن در قبرستان نوسنگی در آلمان شدند.

حققان جهت پیدا کردن آثاری از سرطان خون در اسکلت این زن که در 30 یا 40 سالگی 
مرده بود، از پرتونگاری رایانه ای با وضوح بالا استفاده کردند.

 به گفته دکتر هیک شرف از مرکز تکامل انسان و محیط های باستانی سنکن برگ در دانشگاه 
توبینگن، "شخصG61" که در قبرستانی از دوران نوسنگی کشف شده، به غیر از التهابات لثه ها 

و پوسیدگی های دندان تحت تاثیر بیماری دیگری نبوده است. 
شرف اظهار کرد: ما چندین استخوان از این اسکلت را توسط سیستم پرتونگاری وضوح بالای 
خود آزمایش کرده و متوجه شل شدن غیر عادی بافت درونی استخوان - استخوان اسفنجی- در 

سمت راست بالای استخوان بازو و جناغ سینه شدیم.
 به گفته وی، نتایج قویاً وجود سرطان خون در شخص G61 را نشان می دهد که می تواند 

قدیمی ترین مورد سرطان خون تا کنون باشد. 

تولیدکوچکترینپلاسمایکوارکگلوئوندرسرن

کفههایکفشضددردساختهشد

افزایشراندمانبازیافتروغنموتوربهکمکجاذبنانومتخلخل
پژوهشگران دانشگاه صنعتی ارومیه و قطب علمی 
نانو  رنگ در تحقیقات خود موفق به تولید جاذب 
متخلخل با ساختار ارتقا یافته ای شده اند که می تواند 

به افزایش راندمان بازیافت روغن  موتور کمک کند.
 این جاذب نانو متخلخل از مواد طبیعی موجود در معادن 
کشور تهیه شده است. در صورت دستیابی به تولید انبوه، 
استفاده از این جاذب کمک بزرگی به کاهش آلودگی های 
زیست محیطی خواهد کرد.  صنعتی شدن جوامع، رشد 
گسترده  وسایل نقلیه و استفاده  وسیع از مواد نفتی را موجب 
شده است. این امر تولید ضایعاتی مانند روغن های مستعمل 
را به دنبال دارد. بهترین روش ممکن برای مقابله با این معضل 
جهانی و جلوگیری از آسیب های محیط زیستی آن، بازیافت و 

استفاده ی مجدد از این مواد مستعمل است. 
انجام  اهمیت  خصوص  در  طرح  مجری  سالم،  شیوا 
این تحقیق عنوان کرد: صرف نظر از تعدد صنایعی که از 
روغن های پایه نفتی استفاده می کنند، اگر تعداد خودروهایی 
که در کشور در حال تردد هستند و حجم انبوهی از روغن 
موتور را مصرف می کنند در نظر گرفته شود، اهمیت موضوع 
درک خواهد شد. روغن مستعمل دارای انواع آلاینده های 
سمی است که ورود آنها به آب های سطحی، زیر سطحی 
انواع  مانند  ناعلاج  بیماری های گاهاً  ایجاد  باعث  و خاک 

سرطان ها خواهد شد. 
وی افزود: در بین فرآیندهای گوناگونی که برای بازیافت 
روغن های مستعمل ارائه شده، روش جذب سطحی بیشترین 
کارایی را داشته و با امکانات داخل کشور تطابق خوبی دارد. 
هدف این تحقیق آن بود تا نسبت به تهیه جاذب نانو متخلخل 

با ظرفیت جذب بالا اقدام شود تا ضمن افزایش نرخ بازیافت، 
از تولید ضایعات سمی جلوگیری به عمل آید. این تحقیقات 

با نمونه گیری از مواد واحدهای صنعتی انجام گرفته است.
 این پزوهشگر خاطرنشان کرد: برای این منظور جاذبی با 
تخلخل های نانومتری از بنتونیت طبیعی تهیه شده و عملکرد 
آن در بازیافت و استفاده ی مجدد از روغن های مستعمل مورد 

بررسی قرار گرفته است. 
به گفته  سالم، با توجه به نتایج مطلوب حاصل شده، در 
صورت استفاده از این ماده  نانو متخلخل میزان مصرف جاذب 
کاهش یافته و راندمان فرآیند بازیافت افزایش می یابد. از 
طرفی کیفیت محصول نهایی به مراتب نسبت به محصولاتی 

که با روش های متداول تولید می شوند، ارتقا می یابد.
 وی تاکید کرد: تولید روغن های صنعتی از منابع نفتی 
بسیار پرهزینه است. لذا بازیافت و استفاده  مجدد از آنها 
علاوه بر کاهش ضایعات سمی و جلوگیری از آلودگی محیط 

زیست، هزینه  تولید روغن پایه را به شدت کاهش می دهد.
 این پژوهشگر عنوان کرد: با تکمیل مطالعات و دستیابی به 
تولید انبوه این جاذب اصلاح شده، صنایع نفتی و پالایشگاهی، 

واحدهای تصفیه کننده  روغن های صنعتی، کارخانجات تولید 
پساب های  تصفیه   واحدهای  و  غذایی  عصاره های  کننده  
صنعتی حاوی عوامل رنگزا و فلزات سنگین می توانند از آن 
استفاده کنند.  سالم بیان کردک: در این تحقیق بنتونیت 
مناسب از یکی از معادن کشور انتخاب و ظرفیت جاذب 
طبیعی در بازیافت روغن مستعمل به کمک راکتور شیمیایی 
طراحی و ساخته شده به دقت مطالعه شد. سپس نسبت به 
اصلاح جاذب به کمک اسید اقدام و شرایط بهینه تعیین شد. 
وی گفت: برای این منظور اثر پارامترهای مهمی نظیر نوع 
اسید، غلظت و زمان اقامت بر ساختار این جاذب و ابعاد خلل 
آن بررسی شد. در نهایت جاذب اصلاح شده برای بازیافت و 
تولید روغن پایه استفاده شد و کیفیت محصول به دست 
آمده با نمونه  صنعتی مقایسه و قابلیت جاذب تولیدی مورد 

ارزیابی قرار گرفت.
 این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر شیوا سالم، عضو 
هیأت علمی دانشگاه صنعتی ارومیه، دکتر امین سالم، عضو 
قطب علمی رنگ وابسته به مؤسسه  پژوهشی علوم و فناوری 

رنگ و پوشش، و مهندس آیلین آقابابایی است.  

گیاهانباسرماپودرمیشوند
سیستم سرماسیاب صنعتی با قابلیت پودر کردن گیاهان دارویی و ادویه ای 
با ایجاد سرما و جلوگیری از تجزیه مواد موثره در سازمان پژوهش های علمی و 

صنعتی طراحی و ساخته شده است. 
زین الدین بشیری صدر، عضو هیات علمی پژوهشکده فناوری های شیمیایی سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی گفت: این دستگاه برای اولین بار است که در ایران طراحی 
و تولید شده و قادر است از طریق ایجاد هوای سرد گیاهان دارویی و ادویه جات را آسیاب 

و پودر کند. 
وی اضافه کرد: این دستگاه قادر به حفظ مواد موثره، عطر و رنگ گیاهان بعد از آسیاب 
است زیرا در روش های قدیمی گرمای ایجاد شده از اصطکاک برخی خواص مواد را از 
بین می برد.  این پژوهشگر خاطرنشان کرد: خاصیت دانه های روغنی براثر تماس با نور، 
اکسیژن و گرما تخریب و از بین می رود که آسیاب این نوع مواد در سیستم سرماسیاب 

صنعتی خواص آنها به طور کامل حفظ می شود. 
بشیری صدر تاکید کرد: باتوجه به اینکه مواد در این دستگاه تحت هوای بسیار سرد 

قرار می گیرد بنابراین می توان صمغ گیاهان را از طریق آن به پودر تبدیل کرد.
 وی عنوان کرد: گیاهان و دانه های روغنی و ادویه ای بعد از ورود به این دستگاه زود 
سرد می شوند و حالت شیشه ای پیدا می کنند و بلافاصله بعد از طی این مرحله در یک 
سیستم حلزونی و با چرخش بالا پودر می شوند.  این پژوهشگر با بیان اینکه استفاده از 
این دستگاه برای تمامی گیاهان و دانه های گیاهی مورد استفاده قرار می گیرد، گفت: 

مواد وارد شده در این دستگاه با وارکردن ضربه ای به راحتی تبدیل به پودر می شوند. 
بشیری صدر تاکید کرد: این دستگاه در ابعاد بزرگ تر برای یازیابی مواد پلیمری مانند 
لاستیک خودروها نیز مورد استفاده قرار می گیرد که می تواند به راحتی لاستیک خودرو 
را پودر کند و از این پودر برای تولید مجدد لاستیک در کارخانه ها استفاده خواهد شد.

کشفقدیمیترینموردابتلابهسرطانخون

محققان امریکایی با تقویت ساختار نوعی پلیمر با 
نانورس موفق به ساخت کفه های کفش ضد درد شدند.

همکاری  با  کفش  کننده  تولید  امریکایی  شرکت  یک 
محققان، مهندسان و طراحان کفش موفق به ساخت اولین 
کفی کفش ضد درد دنیا شدند. این تیم امریکایی موفق به 
از  آن  در  که  شدند   thermoplastic ترکیبات  ساخت 
نانورس ها استفاده می شود. نانورس ها می توانند دوام مواد 
thermoplastic را افزایش داده تا محصول نهایی علاوه 
بر راحت بودن از دوام بالایی نیز برخوردار باشد.  نانورس ها 
)Nanoclay( کانی  هایی هستند که حداقل یکی از ابعاد 
آنها در حد نانومتر باشد. این مواد به  دلیل ارزانی و در دسترس 
بودن، توجهات زیادی را در زمینه فناوری  نانو به خود جلب 
کرده  اند. اندازه کوچک این مواد نیز آنها را قادر ساخته تا با مواد 

دیگری که در این زمینه وجود دارند، رقابت کنند.
 نانورس ها، مواد منحصر به فردی هستند که به عنوان 
مواد افزودنی برای ساخت نانوکامپوزیت ها و بهبود قابل 

توجه خواص مواد پلیمری به کار می روند. در واقع، امکان 
به کارگیری رس ها در مقادیر بسیار کم باعث کاهش وزن، 
استحکام بالاتر و کاهش خارق العاده عبور گازها در موادی 
مثل پلیمرها می شوند.  این کفی ها به دلیل برخورداری از 
فناوری نانوژل بسیار راحت هستند. در این کفی ها از سیستم 
های چند لایه ای استفاده شده که جنس آنها شبیه یکدیگر 
است. این سیستم چند لایه می تواند اثرات فشار وارد شده از 
کف زمین را مهار و به توزیع روی سطح کفی هایی بپردازد 
که با یک لایه ژله ای پوشیده شده اند.  این کفی ها با دو نوع 
سیستم دفاعی به حفاظت از پا می پردازند، لایه ای برای 
مقابله با شوک ها و لایه ای که راحتی پا در هنگام پوشیدن 
کفش را به دنبال دارد. این شرکت ساخت نسل جدیدی از 
کفی ها با استفاده از نانوژل ها را آغاز کرده است. در حال 
حاضر، تعداد محدودی از این کفی وجود دارند اما تا اواخر 
سال جاری تعداد زیادی از این کفی ها با رنگ ها و مدل های 

مختلف به بازار فناوری عرضه خواهند شد.

رهنمودبرایآبکردنچربیهایبدن
و  دومیلیارد  که  است  کرده  اعلام   )WHO( جهانی  بهداشت  سازمان 
سیصدمیلیون نفر از افراد کره زمین اضافه وزن دارند و در گروه چاق ها جای 

می گیرند. چاقی نتیجه تغذیه ناسالم و تحرک کم است.
سازمان بهداشت جهانی )WHO( اعلام کرده است که دومیلیارد و سیصدمیلیون نفر 
از افراد کره زمین اضافه وزن دارند و در گروه چاق ها جای می گیرند. چاقی نتیجه تغذیه 

ناسالم و تحرک کم است. گالری عکسی با 10 رهنمود برای کم شدن وزن.
اجتناب از رژیم غذایی شدید

در جریان یک رژیم غذایی شدید اگرچه وزن شما در زمانی کوتاه به شدت کاهش 
می یابد، اما این کاهش وزن به خاطر از دست رفتن آب و ماهیچه های بدن خواهد بود. در 
رژیم های غذایی شدید چربی کمی از بدن دفع می شود و بدن با پایان دوره ی رژیم، بار 
دیگر چربی  ذخیره خواهد کرد. رژیم های غذایی شدید دارای عوارض جانبی نیز هستند؛ 

عوارضی چون سردرد، تهوع و بوی بد دهان.
  مواد غذایی ایده آل

هرکس خواستار وزن کم است و می خواهد پس از پایان دوره رژیم غذایی، وزن اش بار 
دیگر افزایش نیابد، باید به میوه و سبزی ها که سرشار از ویتامین و املاح معدنی هستند و 

درصد آب آنها نیز زیاد است، روی آورد. چنین افرادی باید آب زیادی بنوشند.
  کاهش مواد غذایی مضر

چاق کننده های جدی فقط در مواد چربی دار جمع نشده اند. کربوهیدرات هایی چون 
محصولاتی که با آرد سفید تهیه می شوند، غذاهای از پیش آماده، مواد غذایی با نسبت 

بالای قند یا فروکتوز، نوشیدنی های شیرین و فست فود به شدت چاق کننده اند.
  روزی سه  وعده غذا بخورید

هر روز سه  وعده غذا بخورید. صبحانه می تواند پروپیمان باشد. هر چه آهسته تر غذا 
بخورید، احساس سیری زودتر به سراغ شما می آید. آن قدر بخورید که احساس کنید تا 
80 درصد سیر شده اید. بشقاب های کوچک تر را برای غذا انتخاب کنید. به این ترتیب اگر 

بشقاب را پرکنید، احساس کم خوردن در شما بوجود نمی آید.
  ورزش

بدون ورزش منظم وزن شما کاهش نمی یابد. ورزش سبب می شود مصرف انرژی در 
بدن افزایش یابد و چربی نیز آب شود. برای مبتدیان پیاده روی یا ژیمناستیک در آب، 
می تواند شروع بسیار خوبی باشد. این دو ورزش برای ستون فقرات و مفصل ها نیز بسیار 
مناسب اند. رشته های دیگر ورزشی چون دو، دوچرخه سواری یا شنا نیز تاثیرات بسیار 

مثبتی دارند. سه بار در هفته و هربار دست کم 30 دقیقه ورزش کنید.
  خواب کافی

کسی که کم بخوابد پس از بیدار شدن احساس گرسنگی بیشتری می کند. کم خوابی 
سبب می شود سطح هورمون لپتین که در بدن ایجادکننده احساس سیری است کاهش 
یابد و بدن برای ایجاد احساسی سیری، نیاز به غذای بیشتری داشته باشد. کم خوابی 
همچنین سبب افزایش ترشح هورمون های اشتهاآوری چون گرلین و اورکسین می شود. 

بنابراین کسی که خواستار کاهش وزن است باید به اندازه کافی بخوابد.
  حمام آب سرد

آب سرد سبب آب شدن چربی بدن می شود و به کاهش وزن کمک می کند. در 
پی حمام آب سرد بخصوص چربی های اضافی مناطق ران و باسن آب می شوند. گفته 
می شود که دمای آب باید از 20 درجه سانتی گراد در ابتدای حمام، به 15 درجه در 
انتهای آن برسد. کارشناسان درجه ی سردتر دمای آب را تجویز نمی کنند. کسی که هر 
روز 15 دقیقه حمام آب سرد بگیرد بدن خود را در مقابل چربی های اضافی واکسینه 

کرده است.
  تقویت ماهیچه ها

ماهیچه ها حدود 40درصد وزن بدن را تشکیل می دهند و احتیاج شان به کالری حتی 
هنگامی که فعال نیستند سه برابر بیشتر از بافت های چربی است. ماهیچه ها دائما کالری ها 
را می سوزانند و از مهم ترین بازدارنده های تشکیل چربی در بدن اند. هرچه ماهیچه های 

بدن بیشتر باشد، چربی های بیشتری در بدن می سوزند.
  کاهش استرس

است.  چاقی  و  بدن  وزن  افزایش  برای  روحی  عناصر  مهم ترین  از  یکی  استرس 
هورمون های استرس زا به شدت به افزایش اشتها و کاهش احساس سیری بدن کمک 
می کنند. به همین دلیل زندگی بدون استرس کمک بزرگی است برای کاهش وزن بدن.

  هیچ گاه با شکم گرسنه خرید نکنید
کسی که با شکم گرسنه به خرید می رود، مطمئنا اجناسی می خرد که در زنبیل کسانی 
که خواستار کاهش وزن هستند نباید دیده شود. بنابراین همیشه پس از صرف غذا خرید 

کنید. با شکمی سیر بهتر می توان موادی خرید که بدن واقعا به آنها احتیاج دارند.
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آیا بیش از اندازه نگرانید؟ ممکن است در ناخودآگاهتان تصور می کنید اگر به 
اندازه کافی نگران باشید، می توانید از وقوع اتفاقات بد جلوگیری کنید. اما واقعیت 
این است که نگرانی تاثیراتی بر بدن دارد که ممکن است متعجبتان کند. وقتی 
نگرانی بیش از اندازه شود، ممکن است به احساس اضطراب بسیار زیاد تبدیل شود 

و حتی از نظر جسمی بیمارتان کند.
 نگرانی احساس ناراحتی یا بیش از اندازه درگیر اتفاق یا مشکلی شدن است. با نگرانی بیش 
از حد، ذهن و جسمتان بخاطر تمرکز مداوم روی اینکه »چه اتفاقی ممکن است بیفتد« خسته 

و فرسوده می شود.
 در میان نگرانی بیش از حد، دچار اضطراب حاد -- یا حتی وحشت -- می شوید. بسیاری از 
افرادیکه دچار نگرانی مزمن هستند از یک حس برای یک اتفاق شوم قریب الوقوع یا ترس های 
غیرواقعی حرف می زنند که فقط نگرانی هایشان را بیشتر می کند. این افراد که به محیط خود 
و انتقادات دیگران بیش از اندازه حساس هستند، همه چیز و همه کس را یک تهدید بالقوه 

می بینند. 
نگرانی مزمن آنقدر بر زندگی  روزمره تان تاثیر می گذارد که در اشتها، عادت های زندگی، 
روابط، خواب و عملکرد کاری تان اخلال ایجاد می کند. خیلی از کسانی که بیش از اندازه نگران 
هستند آنقدر مضطرب می شوند که تسکین و آرامش را در عادت های زیان آور مثل پرخوری، 

سیگار یا مصرف نوشیدنی های الکلی و موادمخدر پیدا می کند.
 اضطراب چیست؟

اضطراب واکنشی طبیعی به استرس است. اما اضطراب مداوم می تواند نتیجه اختلالی مثل 
اختلال اضطراب، اختلال وحشت یا اضطراب اجتماعی باشد. اختلالات اضطراب پدیده ای 

متداول هستند و به طرق مختلف خود را نشان می دهند. 
اتفاقات استرس زا مثل امتحان و مصاحبه های کاری ممکن است هر کسی را کمی مضطرب 
کند و گاهی اوقات کمی اضطراب و نگرانی عادی است. می تواند شما را برای اتفاقی که در پیش 
رو دارید آماده تر کند. بعنوان مثال، اگر می خواهید خودتان را برای یک مصاحبه کاری آماده 
کنید، کمی نگرانی یا اضطراب باعث می شود کمی بیشتر درمورد آن کار تحقیق کنید. آنوقت 
می توانید در جلسه مصاحبه خودتان را بهتر نشان دهید. مضطرب بودن برای یک امتحان هم 

باعث می شود بیشتر درس بخوانید.
 اما کسانیکه نگرانی بیش از اندازه دارند، به این موقعیت ها یا محرک های استرس زا بسیار 
سریع و شدید واکنش می دهند. حتی فکر کردن درمورد آن موقعیت می توانید نگرانی مزمن 
و ناراحتی بیش از اندازه برای فرد ایجاد کند. نگرانی بیش از اندازه یا ترس و اضطراب وقتی 
اینقدر غیرمنطقی شود که نتوانید بر واقعیت مسائل تمرکز کنید یا درست فکر کنید، زیان آور 
می شوند. افرادیکه دچار اضطراب بیش از حد هستند، قادر به از بین بردن نگرانی هایشان 

نیستند و وقتی چنین اتفاقی بیفتد، علائم واقعی فیزیکی نشان می دهند.
 آیا نگرانی یا اضطراب بیش از اندازه می تواند واکنش استرس به دنبال داشته باشد؟

استرس از فشارهایی که هر روز متحمل می شویم ناشی می شود. صف طولانی فروشگاه، 
ترافیک شهری، زنگ مداوم تلفن یا یک بیماری مزمن همه نمونه هایی از چیزهایی هستند 
که می توانند برایتان استرس ایجاد کنند. وقتی نگرانی و اضطراب بیش از اندازه می شود، این 

احتمال وجود دارد که واکنش استرس در بدنتان تحریک شود. 
واکنش استرس دو مولفه دارد. اولی درک وجود چالش و دومی یک واکنش فیزیولوژیک 
اتوماتیک که واکنش »جنگ و گریز« نامیده می شود است که آدرنالین را در بدن بالا برده و 
بدنتان را در حالت هشدار نگه می دارد. زمانی بود که واکنش »جنگ یا گریز« پیشینیانمان را 
دربرابر خطراتی مثل حیوانات وحشی محافظت می کرد. بااینکه امروز به طور معمول با حیوانات 
وحشی روبه رو نمی شویم، اما خطر هنوز وجود دارد. این خطرها به شکل همکاران زیاده خواه، 

بچه بهانه گیر یا دعوا با همسر خود را نشان می دهد. 
آیا نگرانی بیش از حد می تواند موجب بیماری جسمی شود؟

نگرانی مزمن و استرس احساسی مشکلات زیادی برای جسم ایجاد می کند. مشکل زمانی 
اتفاق می افتد که با نگرانی های بیش از اندازه روزانه »جنگ یا گریز« تحریک می شود. واکنش 
جنگ یا گریز سیستم عصبی سمپاتیک بدن را به ترشح هورمون های استرس مثل کورتیزول 
وادار می کند. این هورمون ها قندخون و تری گلیسیرید )چربی خون( را بالا می برد که می توانند 
به شکل سوخت توسط بدن مصرف شوند. این هورمون ها همچنین می توانند واکنش های 

جسمی زیر را نیز ایجاد کنند: 
- مشکل در بلع - گیجی - خشکی دهان - تند شدن ضربان قلب - خستگی - سردرد

- ناتوانی در تمرکز - آسیب پذیری - درد عضلانی - تنش عضلانی - حالت تهوع - انرژی 
عصبی - تند شدن تنفس - تنگی نفس - تعرق - لرزش 

  وقتی سوخت اضافه در خون برای فعالیت جسمی مورد استفاده قرار نگیرد، اضطراب مزمن 
و ترشح هورمون های استرس می تواند عواقب جسمی جدی به دنبال داشته باشد، مثل:

 - سرکوب سیستم ایمنی - اختلالات گوارشی - تنش عضلانی - از دست رفتن موقت 
حافظه - بیماری عروق کرونری زودرس - حمله قلبی 

اگر استرس و نگرانی زیاد تحت درمان قرار نگیرد، می تواند موجب بروز افسردگی و یا حتی 
فکر خودکشی شود. 

کورتیزول به کاهش بعضی ترس ها کمک می کند
بااینکه این تاثیرات واکنشی به استرس هستند اما استرس خود محرک اصلی است. اینکه 
بیمار شوید یا نه به روش برخورد شما با استرس بستگی دارد. واکنش های فیزیکی به استرس، 
سیستم ایمنی، قلب و عروق، ترشح هورمون ها توسط بعضی غدد در بدنتان را درگیر می کند. 
این هورمون ها به تنظیم عملکردهای مختلف بدن مثل عملکرد مغز و تکانه های عصبی کمک 

می کند.
 همه این سیستم ها با هم در ارتباط هستند و شدیداً تحت تاثیر سبک کنار آمدن شما 
و وضعیت فیزیولوژیکی تان هستند. این استرس نیست که موجب بیمار شدنتان می شود. 
درمقابل، تاثیراتی که واکنش هایی مثل نگرانی بیش از حد و اضطراب بر این سیستم های 
مختلف دارند است که موجب آن می شود. کارهایی هست که برای آن می توانید انجام دهید 

مثل ایجاد تغییرات در سبک زندگی.
 چه تغییراتی در سبک زندگی می تواند به افرادی که بیش از اندازه نگران هستند کمک کند؟

بااینکه نگرانی بیش از حد و اضطراب زیاد می تواند توازن بدنتان را بر هم زند اما انتخاب های 
زیادی برای تنظیم هماهنگی جسم و روحتان پیش رویتان قرار دارد.

 با پزشکتان مشورت کنید. پیش دکترتان بروید تا یک معاینه و آزمایش کامل جسمی 
برایتان انجام دهد تا از وضعیت بدنتان و مشکلات آن باخبر شوید. پزشکتان ممکن است 
داروهایی مثل داروهای ضداضطراب یا ضدافسردگی هم برای کنترل اضطراب بیش از اندازه 

برایتان تجویز کند.
 هر روز ورزش کنید. یک برنامه ورزشی منظم را شروع کنید. موادشیمیایی که در طول 
ورزش تولید می شود برای تقویت عملکرد سیستم ایمنی بدنتان بسیار مفید است. ورزش 
قدرتی و استقامتی منظم راهی بسیار موثر است که به بدنتان آموزش می  دهد چطور با 

استرستان کنار بیایید.
 یک برنامه غذایی سالم و متعادل را دنبال کنید. استرس و نگرانی باعث می شود بعضی ها 
به پرخوری و بعضی به کم خوری روی بیاورند. بعضی ها هم به سمت خوراکی های ناسالم 
می روند. وقتی استرس و نگرانی شما را به سمت یخچال می کشاند، سلامتتان را همیشه در 

یاد داشته باشید.
 کافئین را به تعادل مصرف کنید. کافئین سیستم عصبی را تحریک کرده که موجب ترشح 

آدرنالین می شود که به شما حس استرس و عصبی بودن می دهد.
 مراقب نگرانی هایتان باشید. هر روز 15 دقیقه را برای تمرکز بر روی مشکلات و ترس هایتان 
کنار بگذارید و بعد از آن 15 دقیقه آنها را کاملاً کنار بگذارید. خیلی ها یک دستبند لاستیکی 
دستشان می کنند تا هر بار که افکار نگران کننده به ذهنشان هجوم می آورد با کشیدن آن 
دردشان بگیرد. شما هم هر کاری که می توانید برای بیرون کردن خودتان از این افکار انجام 
دهید.  یاد بگیرید ریلکس کنید. تکنیک های ریلکس کردن واکنش رلاکسیون را تحریک 
می کند - این واکنش وضعیتی فیزیولوژیک است که با احساس یک هوشیاری ذهنی گرم 
و آرام همراه است. این دقیقاً مقابل واکنش »جنگ و گریز« است. روش های ریلکس کردن 
کمک بسیار زیادی برای کاهش نگرانی ها و اضطراب می کند. این روش ها توانایی شما برای 
کنترل استرس را بالا می برد. وقتی ریلکس می شوید، جریان خون به مغزتان افزایش یافته و 
امواج مغزی از حالت هشدار، ریتم بتا، به ریلکس، ریتم آلفا، تغییر می کند. این روش های اگر به 
طور مرتب انجام شوند،  تاثیرات مخرب استرس را کنترل می کنند. از جمله روش های ریلکس 
کردن می توانیم به گوش دادن به موسیقی آرامش بخش، فعالیت هایی مثل یوگا و تای چی 
اشاره کنیم.  مدیتیشن کنید. مدیتیشن روزانه - به جای نگرانی - کمکتان می کند فراتر از 
افکار منفی قدم بردارید و از نگرانی هایی که بدنتان را در حالت هشدار نگه می دارد دوری کنید. 
با مدیتیشن، عمداً تمرکزتان را به اتفاقاتی که در لحظه می افتد معطوف می کنید، بدون اینکه 
به گذشته یا آینده فکر کنید. مدیتیشن هورمون هایی مثل کورتیزول و آدرنالین را در بدنتان 

کاهش می دهد. 
روابط اجتماعی تان را قوی تر کنید. تنهایی به اندازه بالا بودن کلسترول یا کشیدن سیگار یکی 
از عوامل ابتلا به بیماری هاست. کسانیکه ازدواج موفقی دارند یا دوستان زیادی دور و اطرافشان 
هست نه تنها درمقایسه با دیگران انتظارات بهتری از زندگی دارند، بلکه کمتر به بیماری های 

مختلف مبتلا می شوند. 
با یک مشاور متخصص صحبت کنید. مشاوره روانشناشی می تواند به شما برای استفاده از 
استراتژی های خوب برای کنار آمدن با مسائلی که موجب نگرانی می شود، کمک کند. مداخله 
روانشناسی روش هایی را به شما آموزش می دهد که می توانید از آنها در کنار سایر برنامه های 
درمانی استفاده کنید. مشاور به شما کمک می کند تشخیص دهید چه نوع افکار یا اعتقاداتی 
موجب اضطرابتان می شود و برای کاهش آنها یاری تان می کند. همچنین راه هایی به شما 
پیشنهاد می دهد که به تغییر وضعیتتان کمک می کند. اما این خودتان هستید که باید این 

تغییرات را عملی کنید. مشاوره فقط زمانی که خودتان بخواهید می تواند برایتان مفید باشد.

تاثیرات نگرانی بر سلامتی و بدن 

محققان دانشگاه کانزاس با همکاری دانشمندان برخورددهنده بزرگ هادرونی حالتی از ماده 
به نام پلاسمای کوارک گلوئون را به همراه چند ذره دیگر خلق کرده اند.

 گفته می شود این حالت درست در هنگام تولد جهان وجود داشته است. این ماده با برخورددادن پروتون ها 
 Compact Muon( با هسته های سرب در انرژی بالا و در داخل آشکارساز سیملوله فشرده میونی

Solenoid( ابربرخورددهنده هادرونی تولید شد. 
دانشمندان پلاسمای بدست آمده را کوچک ترین مایع نام گذاشته اند. 

پیش از انجام آزمایشات، تصور می شد محیط ایجادشده در یک پروتون طی برخوردهای سرب بیش از حد 
کوچک است که بتواند پلاسمای کوارک گلوئون را خلق کند. 

نتایج نشان می دهد بر خلاف انتظارها، می توان یک پلاسمای کوارک گلوئون را در یک پروتون غیرمتقارن 
در برخوردهای سرب تولید کرد. این موفقیت علمی دیدگاه های جدیدی را درباره فیزیک پرانرژی در اختیار 

می گذارد. 
این اولین مدرک دال بر آن است که در برخوردهای پروتون-سرب، کوچک ترین قطره پلاسمای کوارک 

گلوئون تولید می شود. 
محققان پلاسمای کوارک گلوئون را به عنوان حالتی بسیار داغ و فشرده از ماده و دارای کوارک های 

غیرمتصل و گلوئون ها توصیف می کنند که در هسته های منفرد حبس نشده اند. 
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نگاهیبهسریال»تعیبروارونهیکرؤیا«

س�ریال قوام سیاسی داش�ت،که در صدد اثبات بنیة امنیتی را کشور در لفافة 
مل�ودرام و با رویکردی هندی بود،این مجموعه در اکثر س�کانس ها ونماها در 
واکاوی تصویر گونه مملو از جاس�وس بازی بود. وکارکرد جاسوسی از روش )نو( 
برخوردار نبود، راهکارها همه کلیشه ای که مصداق گویای آن باز جوئیها و تیپ 
سازی کاراکتر های امنیتی )امیر جعفری،ملک زاده( دربازجویی از هاشم جاوید. 
جیرانی در تیتر نام دو سریال ساختة خود، یکی کلمه تدریج و دیگری کلمه تعبیر 
اس�تفاده کرده بود که تش�ابة لحنی و راز آلود این اسم ها در پیشبرد توجیهی 
)توجه مخاطب(داستان های این دو مجموعه همگونی داشت. و با روشی ابداعی 

خواسته بود که به کار خود جلوة خاصی دهد.
و از موارد مثبت مجموعه مذکور در کاراکتر های امنیتی از شمایل و المان های جاسوس های 
غربی و متداول خیلی کار نکرده بود و در صدد تیپ سازی بومی بود ، و بازی امیر جعفری 

در نقش ملک زاده به عنوان مأمور امنیتی باور پذیر وبا مخاطب هم ذات پنداری می کرد.
در چند قسمت پایانی سریال، با تصویری تکرار شده از مأموری که قهرمانانه با یک دست 
اسلحه به جنگ دشمنان می رود و پیروز بر می گردد، پایان یافت، فی البداهه اکثر مخاطبان 
را به یاد فیلمهای دهه40و50 انداخت که راهکاری به دور از واقعیت داشت و خالی از تأمل 

نبود و نمی توانست چه تعبیری از آن سکانس ها داشته باشد.
و اما چند سطری دربارة جایگاه جاسوسی:

»دنیای جاسوسی یکی از واقعیت هایی که در تمامی کشور های جهان به صورت بدیهی 
وجود دارد وعده ای بر این عقیده اند که این دنیا همانند یک شهر و حتی کشوری دیگر در 
دل یک حوضه جغرفیا که بدان دولت-ملت گفته می شود بالقوه وجود دارد و تنها دولت 
مردان و چهره ها ی امنیتی و سیاسی می توانند آن را به بالفعل تبدیل کنند. برای تأیید 
ــتگاه های اطلاعاتی کشور های متعددی را با یکدیگر  این مصداق می توان عملکرد دس
مقایسه کرد اما آن چیزی که از ظاهر پیداست و می توان سرنخ اصلی آن را در ردیف بودجه 
اختصاصی به سازمان های اطلاعاتی و نهادهای موازی با آن را هر ساله به تصویب می رساند.

ــریال،تعبیر وارونة یک رؤیا« توان  ــخن پایانی: یک انتقاد کوتاه تحت عنوان »س و اما س
اطلاعاتی کشور را زیر سؤال برد:))غلامعلی جعفر زاده ایمن آبادی، نماینده مردم رشت در 
مجلس شورای اسلامی، و عضو فراکسیون رسانه و هنر:»معتقد است بازی تصنعی و ضعیف 
برخی بازیگران غیر حرفه ای و فیلمنامه ضعیف سریال منجر به نوعی آب بندی در این تولید 
شده بود، متأسفانه کارگردان شم پلیسی و اطلاعاتی برای نیروی امنیتی حاضر در این سریال 
قائل نشده بود، و بازیگران نتوانستند خوفی را که یک نیروی امنیتی در دل جاسوسان ایجاد 

می کند، از خود به نمایش بگذارند.«((. 

راههایموثربرایمتقاعدکردندیگران
  اگر می خواهید قدرت متقاعدس�ازی را در خود بسازید ، مطمئنا مجبور  

خواهید بود در هنگام صحبت کردن لحن مثبتی داشته باشید. نباید صدایتان 
بسیار بلند یا لحن اجبار به خود بگیرد. در عوض باید لحن صدایتان در هنگام 
صحبت درباره موضوع مورد نظر مطمئن، مشتاق ومثبت باشد پس در ادامه 

همراه ما باشید...
   لحن مثبتی داشته باشید: اگر می خواهید قدرت متقاعدسازی را در خود بسازید 
، مطمئنا مجبور خواهید بود در هنگام صحبت کردن لحن مثبتی داشته باشید. به 
گزارش نیک صالحی نباید صدایتان بسیار بلند یا لحن اجبار به خود بگیرد. در عوض 
باید لحن صدایتان در هنگام صحبت درباره موضوع مورد نظر مطمئن ، مشتاق ومثبت 

باشد. 
از حقایق استفاده کنید: وقتی می خواهید شخصی را متقاعد کنید بهترین روش 
استفاده از مثال ها و حقایق واقعی است تا آنها دقیقا متوجه منظورتان بشوند. وقتی 
داده های اثبات شده و حقایق در دست را به شخص ارائه دهید، آنها راحت تر و سریع 

تر با چیزی که شما می گویید موافقت می کنند .
  منطقی حرف بزنید: تنها برای اینکه حرفی زده باشید صحبت نکنید. در عوض 
منطقی صحبت کرده و از صحبت های بی معنی اجتناب کنید. درمورد چیزی بدون 
فکر حرفی نزنید.به آرامی صحبت کرده و اجازه دهید اطرافیان چیزی که می گویید 
هضم کنند.از بیان توضیحات و نکات خنده دار و مضحک و بحث های غیر منطقی 

بپرهیزید، چرا که به این معنی خواهد بود که شما قدرت متقاعد کردن ندارید. 
با دقت گوش کنید: اگر می خواهید به حرف شما گوش کنند ، شما نیز باید به بقیه 
گوش کنید. صحبت کسی را قطع نکنید. در عوض به چیزی که بقیه می گویند گوش 

فرا دهید و از نکات و عقاید خودش برای مقابله با وی استفاده کنید.
کتاب بخوانید: کتاب های بسیاری است که می تواند به شما در بالا بردن مهارت 
متقاعدسازی کمک کند. همچنین باید در ابتدا با مهارت های زبانی خود کار کنید ، چرا 
که اگر با اشکال صحبت کنید ، افراد دیگر در حین صحبت به شما توجهی نمی کنند.

 تمرکز بر آماده سازی خود: این یکی از روش های مثمرثمر در ارتقاء مهارت های 
متقاعد سازی است. یک موضوع انتخاب کنید. در جلوی آینه بایستید و سعی کنید در 
جلوی آن نظرات خود را بیان کرده و با حملات در بحث های پیش آمده مواجه شوید. 
با این روش نه تنها مهارت متقاعدسازی خود را بالا برده بلکه همچنین شانس درک و 
کار بر روی تغییرحالات چهره و زبان بدنتان را نیز خواهید داشت که می تواند قدرت 

متقاعد سازی کسب شده را در شما درونی کند

هماهنگیبینگفتارورفتار
رمزموفقیتهمسران

براساس آیات و روایات و سیره معصومین علیهم السلام این نکته اساسی 
بدست می آید که تشکیل خانواده و پیوند ازدواج از مقدس ترین پیوندها و 
نهادها و ارتباط عاشقانه و خداپسندانه با همسر از بارزترین نشانه های ایمان 
و علاقه به خاندان عصمت و طهارت علیهم السلام به شمار می آید. همچنین 

ارتباط کلامی، از  نمودهای مهم علاقه و محبت است.  
1- هر چه علاقه بیشتر، ارتباط عمیق تر و پایدارتر. این قاعده مهم و مسلم حتی در 
ارتباط با خدا نیز صادق است. چرا که هر کس عشق و محبتش به خدا بیشتر باشد. راز 
و نیاز و خلوت و ارتباط کلامی و عاطفی اش با او بیشتر خواهد بود. بیشترین و عمیق 

ترین ارتباط کلامی و عاطفی را معصومین علیهم السلام با خداوند متعال داشته اند. 
کاهش ارتباط کلامی از نشانه های آشکار سردی و کاهش ارتباط عشقی و عاطفی بین 

زوجین در خانواده ها به شمار می آید. 
ــورد اهمیت و لزوم آموزش و ارتقاء  ــب قبلی علاوه بر ضرورت مدیریت در م در مطال
سطح علمی و اختصاص هزینه و حوصله و وقت به مطالعه و مشارکت در دوره های 
آموزش خانواده و کسب مهارت های ارتباطی در تحکیم بنیاد خانواده و رونق ارتباط 
کلامی و پایداری روابط عاطفی بین زوجین به عنوان اولین گام به اجمال بحث شد. در 
این مختصر گام های بعدی در حوزه پیش نیازها و لوازم اصلی تقویت ارتباط کلامی را 

پی می گیریم.
ــود.  2- ارتباط کلامی نباید به مجادله و دیالوگ های تنش زا و آزار دهنده منجر ش
در مجادله هیچیک از طرفین پیروز نخواهند شد و در حقیقت در فضایی مه آلود گم 
خواهند شد. خستگی و انزجار بیشتر شده و روابط عاطفی به شدت کاهش خواهد یافت. 
در مجادله هر یک از طرفین بدون توجه به نیازهای طرف مقابل در پی اثبات و تحمیل 

خواسته های خود می باشد.
نیت در ارتباط کلامی، باید جلب رضایت خدا و محبت همسر باشد و لاغیر. هدف از 
ارتباط کلامی نباید صِرف تخلیه هیجانات و عصبیت های فرو خورده و محکوم کردن 
مخاطب و مچ گیری و تحقیر و تحمیل عقیده باشد. در رویکرد دینی، هر کاری برای 
خدا )اگرچه کوچک( باشد. عبادت محسوب شده و انسان را به کمال و آرامش می رساند.

قرآن کریم مجادله را مورد نکوهش شدید قرار داده تا جایی که مجادله با غیر مسلمان 
را نیز ممنوع اعلام کرده است.

آنجا که می فرماید: لا تجادلو اهل الکتاب الِاّ بالتی هِیَ احَسنَ ... با اهل کتاب جز به 
نیکوترین روش مجادله نکنید )عنکبوت / 46(

و نیز در سوره آل عمران آیه 459 خطاب به رسول گرامی اسلام صلی الله علیه و آله 
می فرماید: نرمی و لطافت و مهربانی تو باعث شد که مردم از اطراف تو پراکنده نشوند. 

حتی خطاب به موسی )علیه السلام( در ارتباط با فرعون می فرماید: برو به سوی فرعون 
و با او با زبان نرم و لیّن سخن بگو تا شاید اثرگذار باشد. )طه / 44(

با چنین فرهنگ و آموزه هایی آیا صحیح است که در آشیانه ای که برای تسکین و 
مودت و رحمت تشکیل شده و زن و شوهر براساس قرآن با یکدیگر عهد و پیمان بسته 

اند، زبان تلخ و تنش زایی داشته باشند؟
3- نیت در ارتباط کلامی، باید جلب رضایت خدا و محبت همسر باشد و لاغیر. هدف 
از ارتباط کلامی نباید صِرف تخلیه هیجانات و عصبیت های فرو خورده و محکوم کردن 
مخاطب و مچ گیری و تحقیر و تحمیل عقیده باشد. در رویکرد دینی، هر کاری برای 
خدا )اگرچه کوچک( باشد. عبادت محسوب شده و انسان را به کمال و آرامش می رساند.

نیت، عمل و ارتباط بین اعضای خانواده را ارزشمند و هدفمند می کند. از همین رو در 
آیات قرآن هفتاد بار کلمه ی »فی سبیل الله« به کار رفته است. مقدس ترین کارها، با 
نیت و هدف بد، فاسد می شود، نیت خدایی عامل جذب الطاف و عنایات الهی می شود، 

راهها روشن و هموار می شوند.
اینجاست که )در سوره عنکبوت آیه 69( می فرماید:  اگر نیت ما در ارتباطات اجتماعی 
و خانوادگی در جهت جلب رضایت حضرت حق باشد، خداوند دل ها را متمایل و شیفته 
ما نموده و تصریح می فرماید: »آنانکه ایمان به خدا آورند و کارهای شایسته انجام دهند، 

خداوند بر ایشان محبوبیت ایجاد می کند )مریم / 96(
محبوبیت را باید از خداوند بخواهیم چرا که او مقلب القلوب است و دل های همه در 

دست اوست.
ائمه اطهار علیهم السلام که با نگاهی قرآنی و وحیانی جهان را نگریسته و الگوی تمام 
نمای هر انسان مصلح و مسلمانی می باشند. زندگی پاک و پایداری در دوستی و محبت 
را منوط به پاکی و زلالی نیت دانسته و می فرمایند: »هر که دارای حسن نیت باشد، 
موقعیت او بیشتر و زندگیش پاک تر می شود و دوستی با او لازم است« )از سخنان علی 

علیه السلام – به نقل از فهرست غرر – ص 399 – کلمه نیّت(
علت عمده خستگی و ناتوانی در جلب محبت و همسر و ریشه اصلی تنش ها و تلخی 
ها و طلاق های عاطفی و کاهش ارتباط کلامی بین زوجین را می بایست در آلوده شدن 

هدف و نیت به خودخواهی و خودمحوری و دوری از نیت خالص الهی جستجو کرد.
 4- اعتقاد قلبی به محتوای پیام در ارتباط کلامی، از دیگر عوامل موثر در ارتباط عاطفی 

و کلامی با همسر می باشد که نباید مورد غفلت قرار گیرد.
چه خوب گفته اند که بین حال و قال حال صادق تر است. چه خوب است که حال و 
قال همسو باشند. اینجاست که سخن و ارتباط کلامی معجزه می کند. نباید فراموش 
ــیمی و  ــرد که: گزاره های عاطفی، تربیتی و اخلاقی مثل گزاره های فیزیک و ش ک
ریاضی نیست که صرف اطلاع رسانی و انتقال کافی باشد. باید اعتقاد قلبی پشتوانه 
انتقال پیام باشد. بهترین شاهد اعتقاد قلبی عمل کردن به پیام است. اینجاست که 
قرآن می فرماید: ای کسانی که ایمان آورده اید چرا سخنی می گویید که عمل نمی 
ــخن بگویید و خلاف آن عمل کنید، بسیار سخت خدا را به  کنید؟ این عمل که س

خشم و غضب می آورد.
چه خوب گفته اند که بین حال و قال حال صادق تر است. چه خوب است که حال و 
قال همسو باشند. اینجاست که سخن و ارتباط کلامی معجزه می کند. نباید فراموش 
کرد که: گزاره های عاطفی، تربیتی و اخلاقی مثل گزاره های فیزیک و شیمی و ریاضی 
نیست که صرف اطلاع رسانی و انتقال کافی باشد. باید اعتقاد قلبی پشتوانه انتقال پیام 

باشد. بهترین شاهد اعتقاد قلبی عمل کردن به پیام است.
ــاط در روابط ین اعضای  ــاز زنان و مردانی که همواره در پی تزریق رونق و نش چه بس
خانواده بوده و از روند به رو به کاهش ارتباط عاطفی و کلامی بین خود و همسرشان 
گله و شکایت می کنند، اما به عوامل کاهش دهنده فرآیند ارتباطی توجهی ندارند. از 
کاستی ها و ناراستی های خود غافلند و کوچکترین ضعف در طرف مقابل را بر نمی تابند 
و همین موجب سردی و انجماد روابط )بین زوجین( می شود. علی علیه السلام می 

فرماید: اکَبرُ العَیبِ انَ تعیبَ ما فیکَ مِثلُهُ )حکمت 345(
بزرگترین عیب این است که عیبی را که مثل آن در تو هست بر دیگری خرده گیری. 
در جای دیگری می فرماید: به عیوب خود مشغول شوید تا از عیوب دیگران غفلت کنید. 
همچنین می فرماید: الداعی بلا عَمَل کالهَّ امی بلا وتر )فصاء – 330( دعوتگری که به 

حرف خود عمل نکند تیراندازی را ماند که زه بر کمان ندارد.
5- زبان گفتاری با زبان غیر گفتاری باید هماهنگ باشد. باید زبان بدن )لباس، 
طرز نشستن، ایماء، اشاره، حرکات دست و چهره، غم، اندوه، اخم، تبسم، تعجب، 
تأسف، تأثر و...( نه تنها کمتر ازتأثیر زبان سر )گفتاری( نیست بلکه اگر درست و 
به موقع بکار گرفته شوند موثر از زبان سر خواهند بود. موارد زیادی را شاهد بوده 
ــرش سخن می گوید و یا مرد  ایم که مثلاً زن در حال پاک کردن عدس با همس
به هنگام تماشای تلویزیون به همسرش می گوید گوشم با توست حرفتو بزن! این 
ارتباط کلامی به دلیل عدم هماهنگی زبان گفتار و غیرگفتاری نه تنها اثر گذار و 
جذاب نخواهد بود بلکه زمینه های سردی روابط و گسست بین اعضای خانواده را 

فراهم خواهد ساخت. 
  روانشناسان براساس تحقیقات به عمل آمده می گویند:

زبان بدن بالاترین اثر را در ارتباطات داشته و 55درصد نفوذ و تأثیرگذاری در مخاطب  
مربوط به بکارگیری صحیح حرکات بدن می باشد. آنها 38درصد را به طنین و لحن و 

تنها 7درصد را به صِرف کلام و زبان سر مربوط می دانند.
6- سخن باید صریح، رسا، شاداب، محکم، امّا نرم و لیِّن باشد.

در قرآن نیز همانطور که در سطور قبل اشاره شد قولاً لیّنا و قولاً سدیداً آمده است. 
سخن نباید توأم با ابهام و کنایه و بدتر از همه با تمسخر و تحقیر و تحمیق باشد. زبان 
گاهی همچون شمشیری است که هم گوینده را مجروح می سازد هم شنونده را. بخش 

مهمی از دعواها و اختلافات زوجین، به جهت عدم رعایت این اصل مهم می باشد.
عدم شناخت نیازها، مطالبات و منظور مخاطب )همسر( و پوشاندن سخن در هاله ای 
از نیش و کنایه های آزار دهنده و پنهان نمودن و یا بیان ناقص موجب بدبینی، بد فهمی 
و بی اعتمادی از یکسو و ارتباط بیمار و ناسالم و سرد با مخاطب از سوی دیگر شده و 
فضای یخ زده و منجمدی را در نهاد خانواده حاکم می سازد. رسایی و شفافیت در بیان 
اگر چه ممکن است در مقطعی کوتاه موج دلخوری و ناراحتی شنونده شود. اما در فرآیند 
زندگی باعث شناخت خواسته ها و احتیاجات طرفین گفتگو )زوجین( شده و ارتباط 

کلامی و عاطفی را صادقانه، صمیمی و پایدار خواهد کرد.

در گفت و گو با یک روان شناس مطرح شد؛

بهکودکتبگو؛فعلاپولندارم

 یک روان ش�ناس کودک گفت: ک�ودکان باید طعم 
شکست و نداری را چشیده و نباید گمان کنند هرآنچه 
را که می خواهند در همان لحظه برای آنان حاضر است. 
ــاره به انتشار مطالبی بدون پشتوانه  مهدی بیاتی ضمن اش
ــروری، افزود: در حال  علمی در فضای مجازی درباره فرزندپ
حاضر با توجه به انبوه اطلاعات حاضر در فضای مجازی شاهد 
ــردرگمی خانواده ها در این حوزه شده ایم؛ این درحالیست  س
که اغلب خانواده ها توانایی تفکیک مطالب صحیح از غلط را 
نداشته و همین باعث ایجاد مشکلات و آسیب های متعددی 

در حوزه فرزند پروری از سوی والدین شده است. 
به کودکت بگو؛ فعلا پول ندارم

ــناس ضمن بیان آنکه در فضا مجازی مطالبی  این روان ش
ــاندن طعم فقر و نداری و یا  مبنی بر اجتناب والدین از چش
به عبارت دقیق تر حتی گاهی پنهان کردن مشکلات مالی 
ــود عنوان کرد: در این مطالب تاکید  از کودکان مطرح می ش
می شود والدین به کودک خود نگویند "پول نداریم" زیرا چنین 
رفتاری در بزرگسالی منجر به ایجاد عقده و ناهنجاریهای روانی 
در فرد می شود این درحالیست که متخصصان حوزه کودک 
چنین نظری ندارند.  بیاتی در ادامه با تاکید براینکه 60 درصد 
شخصیت کودک در سن زیر 6 سال شکل می گیرد و 3تا 6 
ــالگی نیز از مراحل رشدی مهم کودک و به نوعی مرحله  س
آمادگی وی برای ورود به دوره رسمی است تصریح کرد: در این 
دوره والدین باید بر رفتار خود کنترل و دقت بیشتری داشته و 
بدانند برطرف کردن تمام نیازهای کودک نه تنها موجب رشد 
بهتر وی نشده بلکه باعث عقب ماندگی و عدم خلاقیت کودک 

و درنهایت آسیب به وی خواهد شد. 
وی همچنین خاطر نشان کرد: آسیب های ناشی از رفتارهای 
ــخت  ــال س ــنی زیر 6 س دوران کودکی به ویژه در گروه س

فراموش شده و بسیار سخت تغییر می کنند. 
گاهی چشیدن طعم تلخ "نداری"، ضروری است

ــته های  ــان آنکه والدین برای جبران نداش بیاتی ضمن بی
ــان را در اختیار کودک  دوران کودکی خود همه دار و ندارش
ــد اظهار کرد: این رفتار  می گذارند تا وی طعم نداری را نچش
به هیچ عنوان صحیح نیست زیرا کودک نباید همواره در رفاه 
حداکثری باشد، بلکه باید بداند قرار نیست همیشه همه چیز 

برایش فراهم است. 
ــناس تاکید کرد: کودک باید بداند ممکن است  این روان ش
ــود و پولی برای تهیه  ــکل مالی ش گاهی خانواده دچار مش
درخواست وی نداشته باشد؛ بلکه گاهی نیاز است به ویژه به 
کودکان بالای 4 سال گفته شود که "الان پول ندارم" و برای 

رسیدن به خواسته ات باید فعلا صبرکنی. 
ــرای رویارویی با  ــرایط کودک ب ــا بیان آنکه در این ش وی ب
مشکلات دوران بزرگسالی آماده می شود ادامه داد: البته این 
بدین معنا نیست که خانواده دائما به فرزند خود متذکر شود 
که پول ندارم زیرا در این شرایط این مسئله برای وی تبدیل به 
نگرانی شده که مشکلات خاص خود را به دنبال خواهد داشت. 
ــش  بیاتی همچنین اظهار کرد: کودک باید با تلاش و کوش
ــد زیرا در آن شرایط به علت آنکه  به خواسته های خود برس
ــته اش تلاش کرده قدر داشته های  ــیدن به خواس برای رس
ــتر می داند و در بزرگسالی نیز حس استقلال و  خود را بیش
مسئولیت پذیری بیشتری خواهد داشت که هردو این عوامل 

باعث موفقیت وی خواهند شد. 
ــناس ادامه داد: والدین باید بدانند هرآنچه را که  این روان ش
امروز در رفتار با کودک خود دارند در آینده نمود عینی بر رفتار 

و سرنوشت وی خواهد داشت. 
کودک باید طعم شکست را بچشد

ــاره به آنکه در برخی از مطالب بدون  وی در ادامه ضمن اش
هیچ پایه علمی بر تشویق های بی مورد کودک توسط والدین 
تاکید می شود گفت: والدین نباید کودک را طوری عادت دهند 
ــت و حتی در بازیهای  ــه پیروز اس که وی گمان کند همیش
ــتی و... نیز نباید به گونه ای رفتار کنند  خانوادگی چون کش
که کودک حس برنده شدن را دائما با خود داشته باشد زیرا 
در این شرایط دچار "خودباوری کاذب" و خود برتربینی" می 
شود؛ در چنین شرایطی چنانچه به گروه همسالان خود وارد 
شود قدرت پذیرش شکست را نداشته در نتیجه بهانه گیر و 

پرخاشگر خواهد شد. 
کودک خود را لوس نکنید

بیاتی همچنین تاکید کرد: والدین باید بدانند که نباید همواره 
ــته باشند زیرا در چنین  توجه صددرصد به کودک خود داش
ــرایطی کودک تصور می کند که والدین تحت امر او بوده،  ش

می تواند هرطور که دلش می خواهد رفتار کرده و به آنها دستور 
دهد. 

ــار والدین نباید به گونه ای  ــناس ادامه داد: رفت این روان ش
باشد که کودک تصور کند که دارای قدرت تام است زیرا این 
مسئله باعث عدم شکل گیری مسئولیت پذیری و خودباوری 
کاذب کودک می شود در نتیجه چنین فردی در بزرگسالی با 
کوچکترین شکست دچار بحران روحی و به افسردگی های 
کوتاه مدت یا بلند مدت مبتلا خواهد شد و با کوچک ترین 

"نه"می شکند. 
الزاما نباید کودکتان حرف گوش کن باشد

وی در ادامه  ضمن اشاره به اینکه امروزه مشکل بسیاری از 
والدین آنست که کودکشان به حرف آنها گوش نمی کند گفت: 
در چنین شرایطی این سوال مطرح می شود که آیا کودک باید 

به حرف والدین خود گوش دهد؟ یا نه ؟. 
این روانشناس تصریح کرد: کودکان امروز محصول جامعه 
مدرنی هستند که هرلحظه درحال تغییر است و باید بدانیم 
ــل امروز به زبان گذشته حرف بزنیم  نمی توان با کودکان نس
و از آن ها توقع انجام رفتارهای کودکان نسل دیروز را داشته 

باشیم. 
ــرد که به همه  ــودک امروزی نمی پذی ــی ادامه داد: ک بیات
ــت های والدین خود پاسخ مثبت داده و در بسیاری  درخواس
مواقع علایق و نیازهای خود را در جهت خوشایند والدینش 

نادیده بگیرد. 
وی در ادامه ضمن بیان آنکه والدین دوست دارند کودک 
"تو سری خور" داشته باشند عنوان کرد: والدین باید بدانند 
در برخی مواقع حتی یاغی گری ها، بحث کردن ها و قدرت 
ــحال  ــیار مثبت بوده و باید خوش ــه" گفتن کودک بس "ن
ــواره به تمام  ــه اگر کودکی دارند که هم ــند، درحالیک باش
درخواست های آنها بدون هیچ بحثی پاسخ مثبت می دهد 

باید نگران شوند. 
این روان شناس همچنین افزود: اگر می خواهیم کودکانمان 
در حوزه های اجتماعی و فردی موفق شود چاره ای جز بارور 
کردن تفکر آنها نداریم که در این راستا مهدهای کودک و نظام 
آموزشی نقش بسیار تعیین کننده ای دارند و متاسفانه در ایران 

نسبت به آن بی اهمیت هستیم. 
ــام تمام  ــت اته ــرد: در حال حاضر انگش ــی تصریح ک بیات
کارشناسان و متخصصین حوزه کودک به سمت نظام آموزشی 
آموزش و پرورش و مهدهای کودک بهزیستی بوده و ضروری 

است تا با اطلاع رسانی در جهت بهبود آن ها اقدام شود. 
ــه در مهدهای کودک  ــال حاضر آنچ ــه داد: درح وی ادام
بهزیستی شاهد آن هستیم سالها پیش در دنیا منسوخ شده 
زیرا نقطه مقابل خلاقیت کودک است اما متاسفانه در ایران 

همچنان برآن تاکید می شود. 
این روان شناس در پایان ضمن اشاره به آنکه در حال حاضر 
در آستانه شروع سال تحصیلی جدید و آغاز به کار مهدهای 
ــتیم گفت: باید به خاطر داشته باشیم  کودک و مدارس هس
ــتمی حاضر در مهدهای کودک بهزیستی  که رویکرد سیس
ومدارس آموزش و پرورش به هیچ وجه با تفکر خلاق کودک 
ــکل در  ــو نبوده و چنانچه حل و رفع این مش همراه و همس
دستور کار مسئولان قرارنگیرد در آینده دچار مشکلات اساسی 

در حوزه کودکی تا جوانی خواهیم بود. 

ترس یا شهامت؛ انتخاب با شماست! 
 فکر کنید یک نفر در زندگي تان هست که 24ساعته دنبال 
شماست و تعقیب تان مي کند و هر جا مي روید مدام به شما 
ترس، نگراني و اضطراب مي دهد، اعتمادبه نفس تان را تخریب 
مي کند و اجازه نمي  دهد کار هایي که مي خواستید را انجام 
دهید. فکر کنید هر بار که مي خواهید تغییري ایجاد کنید، 
مي آید و به شما مي گوید: » اگر جاي تو بودم این کار را 
نمي  کردم. اگر تو را برنجانند چي؟ اگر شکست بخوري چي؟« 
فرض کنید هر بار که مي خواهید کاري کنید این شخص مدام 
زیرگوش تان مي خواند که »پشیمان مي شوي، خواهیم دید 
چه گندي مي زني«. ممکن است با خودتان بگویید هیچ وقت 
چنین شخصي را تحمل نمي  کنید اما باید بدانید کسي که 

چنین رفتاري را با شما دارد، همان ترس شماست.
 همه ما نبرد دروني داریم؛ نبردي که میان دو بخش از وجودمان 
در مي گیرد؛ یکي بخش منفي و مخرب و دیگری مثبت. در اصل 
این نبرد ترس و شهامت است که آن را بخش روشن بین و خودآگاه 
مي نامیم. همه ما همزمان ترس و شهامت را در وجودمان داریم اما 
اگر بخواهیم بر ترس پیروز شویم، باید منشا اصلي آن را درک کنیم.

 واقعیت این است که طبیعت ذاتي فکر و ذهن آن است که عشق 
بورزد. فکر و ذهن تان، شما را دوست دارد اما شیوه و روشي که براي 
محافظت از شما در مقابل رویداد هاي دردناک به کار مي برد » ترس« 
است. هدف ترس آن است که شما را در مقابل درد و رنج محافظت 
کند. منبع و منشا تمامي ترس  ها تنفر از خویشتن نیست بلکه عشق 

به خویشتن است. 
ترس از بین نمي رود

قرار نیست شما ترس را از وجود خود تان پاک کنید. ترس هیچ گاه 
از بین نمي رود بلکه شما باید بخواهید با ترس تان به گونه اي متفاوت 
برخورد کنید. هر بار با ترس تان روبه رو مي شوید، مي توانید انتخاب 
کنید که چه کسي بر اوضاع مسلط باشد؛ ترس تان یا بخش خودآگاه، 

روشن بین و شجاع وجودتان. 
راز تغییر رابطه اي که با ترس تان دارید این نیست که تلاش کنید آن 
را نابود کنید، بلکه باید جرات، شهامت، دانش و خودآگاهي تان را از 
ترس تان جلوتر ببرید و عشق به خود تان را از ترس تان بزرگ تر کنید.

 ترس تان را بد تفسیر نکنید
همه ما سوءتعبیر هایي از ترس داریم؛ سوءتفاهم هایي که باعث 
مي شود بیش از حد در دام ترس مان بیفتیم. اولین سوءتعبیر این 
است که ترس را نشانه این بپنداریم که مرتکب اشتباهي شده ایم. 
فرض کنید به تازگي با مردي براي ازدواج آشنا شده اید که روزبه روز به 
او نزدیک تر مي شوید. یک روز صبح از اینکه بیشتر با او صمیمي شوید 

ترسیده اید؛ این ترس را چطور تفسیر مي کنید؟
 آیا این ترس نشانه این است که نباید با این مرد ازدواج کنید؟ پاسخ 
احتمالا این خواهد بود»نه«. ترس شما فقط به این معناست که از 
منطقه امن خود خارج شده اید و فراتر از قلمرو » آشنا« قدم برداشته 
و به حیطه »ناآشنا« رسیده اید. ترس شما صرفا واکنشي انساني و 

طبیعي در برابر رشد و تغییر است. 
اغلب انتخاب هاي زندگي به خودي خود نه مثبت هستند نه منفي؛ 
فرافکني  هاي ماست که احساس مثبت یا منفي را در ما زنده مي کند. 

این قاعده به ویژه درباره ترس هم صادق است.
 درک و شناخت ماهیت ترس تنها راه تسلط و پیروز شدن بر آن 
است. خود شما هستید که انتخاب مي کنید هر روز از چه چیزي 
بترسید و از چه نترسید. ممکن است کار هایي انجام دهید که حتي 

فکر کردن راجع به آنها هم براي دیگران ترسناک باشد اما ممکن 
است کار هایي انجام دهید که براي دیگران انجام دادنش راحت است 
اما براي شما بسیار ترسناک است. ذهن شماست که تصمیم مي گیرد 
از چه بترسید و از چه نترسید. حالا که خود تان انتخاب مي کنید پس 
چرا انتخاب دیگري نکنید؟ ترس همیشه ما را از لحظه اکنون دور 

مي کند و ما را به آیند  ه اي موهوم مي برد. 
کافي است از خود تان بپرسید: » آیا همین الان خطري مرا تهدید 
مي کند؟« این سوال شما را به لحظه اکنون مي آورد و کمک مي کند 

با منبع خودآگاه درون تان تماس بگیرید.
 تعبیرش را درک کنید

قرار نیست ترس به شما بگوید که هیچ کاري نکن و دست روي 
دست بگذار.

اگر درست این حس را تعبیر کنید خواهید دید ترس شما به این 
معناست که تا مطمئن نشده اید چه چیزي در پیش است ادامه 
ندهید نه اینکه قدم از قدم برندارید. ترس قرار است تمام آسیب ها 
و خطراتي که تصمیم گیري براي شما دارد به شما نشان دهد چون 
خطرات زیادي در کمین شماست. بهتر است بدانید این احتیاط اصلا 

بد نیست و مي تواند کمک کند شما همه جوانب را بسنجید.
 آماده باش مي دهد

اگر فکر مي کنید ترس مي خواهد این را به شما القا کند که شما 
آمادگي شروع کاري را ندارید، بهتر است یک بار دیگر معناي ترس را 
با خودتان مرور کنید. ترس مثل یک هم اتاقی احساسي و عاطفي 
است که با شما زندگي مي کند، با شما حرف مي زند و سعي مي کند 
شما را متقاعد کند برخي کارها را انجام دهید و برخي کارها را نه و 

مدام دارد به شما هشدار مي دهد. 
 ترس شما به این معناست که آماده باشید و خودتان را مهیا کنید، 
یکي از رویاهاي شما در شرف به حقیقت پیوستن است. پس تا آنجا 

که توان دارید از آن حمایت کنید.

 با ترس  نجنگید زندگي کنید
  موانع را نشان مي دهد

چه به این موضوع از این دیدگاه نگاه کرده باشید و چه نه، شما همواره 
با ترس رابطه برقرار مي کنید و این رابطه یکي از مهم ترین روابط شما 
در زندگي است. ترس سعي مي کند شما دست بالا را بگیرد. گاهي 
اوقات ترس را اینطور معني مي کنیم که نباید دست به انجام کاری 
بزنیم مگر اینکه هیچ مانعي وجود نداشته باشد. کاري که حس ترس 
با شما مي کند این است که سختي ها را به شما نشان دهد. ترس شما 
به این معناست که موانعي در سر راه شما وجود دارد. این موانع را به 
تو نشان مي دهم تا بتواني چاره اي بیندیشي و یک بار براي همیشه از 

شرشان خلاص شوي.
 با ترس  نجنگید زندگي کنید

اگر بخواهید منتظر شوید ترس هاي تان ناپدید شوند تا بتوانید دست 
به کاري بزنید، ممکن است مجبور باشید تا ابد صبر کنید. 

ترس همیشه با ما خواهد بود؛ ترس واکنش طبیعي بدن ما در برابر 
برخي رویدادها و موقعیت هاست بنابراین کاملا ساده لوحانه است که 
منتظر باشیم ترس هاي مان از بین بروند تا دست به کاري بزنیم و 

زندگي کنیم. 
به خاطر داشته باشید ممکن است این حق انتخاب را نداشته باشید 
که بترسید یا نترسید اما این انتخاب با شماست که فقط نظاره گر 
ترس هاي تان باشید و به رغم ترس هاي تان دست به عمل بزنید یا 
اینکه اجازه دهید آنها شما را فلج کنند. کافي است ترس تان را نظاره 
کنید و هر بار که ترسیدید از خود تان بپرسید: » من مي ترسم اما 
ترس هویت واقعي من نیست من آن خودآگاهي و بصیرتي هستم که 

ترس هایم را مشاهده مي کنم.« 
با ترس های تان حرف بزنید

اگر مي خواهید با ترس تان کنار بیایید و راهي براي روبه رو شدن با 
آن به دست بیاورید بهتر است از ترفند صحبت کردن با ترس تان 

استفاده کنید.
 با استفاده از این ترفند به سادگي مي توانید ترس تان را بریزید و 
چنانچه کار را به درستي انجام دهید تفریح خوبي هم خواهد بود. 
یکي یکي ترس هاي تان را بیان کنید و از خود تان بپرسید: »بعد 
چه؟« این تمرین به شما اجازه مي دهد ترس هاي تان بریزد و با تصور 
بدترین حالات ممکن ببینید که حتي در بدترین شرایط هم کاري از 
دست تان برمي آید. با بیان واضح و شفاف احساسات و نگراني  ها، افکار 

ناراحت کننده و ترسناک شما تخلیه مي شود.
 وقتي ترس تان را تخلیه کنید از انرژي شان کاسته خواهد شد. درست 
زماني که ترس هاي تان را بیان مي کنید در مقطعي متوجه مي شوید 

هرگز اجازه نخواهید داد چنین اتفاقات ناگواري بیفتد. 
شهامت با چه چیز هایي تقویت مي شود

نقطه مقابل مواردي که ترس را در شما تقویت مي کند، چیز هایي است 
که مي تواند خیلي راحت به شما شهامت ببخشد؛ اولین و مهم ترین 
چیزي که به شما جرات مي دهد، عشق است؛ جرات و شهامت شکلي 
از عشق است. شکلي از عشق به خویشتن و بزرگداشت و گرامیداشت 
حقیقت وجودي و ماهیت واقعي تان. علاوه بر این منبع بزرگ انرژي، 
برخورداري از پشتیباني دیگران، برنامه ریزي روشن و واضح در مورد 
اهداف، نظم و انضباط، نشست و برخاست با افراد مثبت و حضور در 
محیط هایي که در آنها تغییر و رشد تایید مي شود، مي تواند شما را 
در جهت داشتن شهامت جلو ببرد. علاوه بر اینکه به روح تان باید 
در این مورد بها بدهید باید جسم را همسو با روح در جهت رشد 
پیش ببرید. داشتن تغذیه سالم، استراحت، رفتن به دامان طبیعت و 
سبک زندگي مناسب همگي مي توانند به شما کمک کنند ترس را در 
خود تان ضعیف کنید. صرفنظر از مواردي که ذکر شد، باید خود تان 
نیز براساس شناختي که از خود تان دارید در مسیر تقویت جرات و 

شهامت پیش بروید. 
چطوری با ترس تان روبه رو شوید؟

ترس نیرویي دارد که مي تواند خوشحالي و خوشبختي شما را خراب 
کند. ترس ضعف هاي تان را تثبیت مي کند و اجازه نمي دهد رشد 
کنید و بین شما و دیگران جدایي مي اندازد. ترس کاري مي کند 
رویاهاي تان را فراموش کنید اما چند تغییر ساده به شما کمک 
مي کند کمتر بترسید و شجاعت بیشتري در خود احساس کنید. 
آنچه ترس شما را تقویت مي کند قضاوت، سرزنش، گوشه گیري، انزوا، 
خستگي، سردرگمي و تشویش است. علاوه بر همه اینها دمخور شدن 
با افراد منفي باف و بدبین و حتي سرکوب احساسات و فروخوردن 
آنها و حضور در محیط هایي که تغییر و رشد شخصي در آنها تایید و 
تشویق نشده از جمله مواردي است که خیلي راحت مي تواند ترس 

شما را قوي کند. 
حتما خودتان هم مواردي را تجربه کرده اید که ترس در شما آنقدر 
بزرگ شده که نتوانسته اید کاري از پیش ببرید اما بهتر است بدانید 
هرچه خودآگاهي و روشن بیني تان را بالا ببرید، جرات و شهامت تان 
را تقویت کنید و ترس هاي تان را ضعیف و ضعیف تر کنید، احساس 
اقتدار و آزادي بیشتري خواهید کرد. همیشه با خودتان بگویید که 
نباید بترسید. ترس دشمن تفکر و تعقل شماست. ترس مرگي کوچک 
است که به نابودي تمام و کمال شما مي انجامد. با ترس هاي تان روبه رو 
شوید و بگذارید از شما رد شوند. وقتي ترس ها را از سر گذراندید 
دیگر هیچ چیز باقي نمي ماند و خود واقعي شما بروز مي کند. با تکرار 
این جملات انگار با یک چیز عمیق در روح تان صحبت مي کنید؛ با 

حقیقتي که آن را از یاد برده اید. 

غلامرضا موحدیان

هشدار های انتظامی
اطلاعات مهم کارت یا حساب بانکی خود بویژه 
رمز عبور رادر اختیار افراد ناشناس قرار ندهید.

معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم- اداره آموزش همگانی و مشارکت عمومی
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در  گفت:  رهبری  و  امام  خط  پیروان  جبهه  کل  دبیر 
دوره گذشته و در مجلس هشتم و نهم  انتخابات در غیبت 
اصلاح طلبان برگزار شد، اما امروز اصلاح طلبان در عرصه 
هستند و ما هم یک رقیب مشترک به نام اصلاح طلبان داریم، 
لذا باید مجموعه کندرو و تندروی اصولگرایان با هم تعدیل 

شوند و یک مجموعه متحد تشکیل دهند.

یک طرف اصولگرایی هیچ ائتلافی را قبول نمی کند
محمد رضا باهنر با اشاره به اینکه ما به دنبال توازن دو طرف 
هستیم گفت: اگر جامعه اصولگرایی را یک طناب 10 متری در 
نظر بگیریم؛ یک منتهاالیه آن هیچ ائتلافی را قبول ندارد و زیر همه 
چیز می زند و طرف مقابل هم با حداقل صدای ممکن می گوید ما 
اصلاح طلب نیستیم و اصولگرا هستیم و کسی که در وسط این طناب 
قرار گرفته است اگر قرار باشد دو طرف طناب را نفی کند چیزی از 
جامعه اصولگرایی برای او باقی نمی ماند و کسی باید در مرکز قرار 

بگیرد که بتواند هر دو راس طناب را به هم نزدیک کند.

بازیگران در دوراهی ها انتخاب می کنند، نه کارگردانان!
باهنر با رد مستقر شدن اصولگرایان در دل پایداری ها گفت: 
پایداری ها اکثرا 4 یا 5 سال است که فعالیت سیاسی دارند و این 
رقم در برابر تجربه 30ساله اصولگرایان قابل توجه نیست و اینکه قرار 
باشد ما در پایداری هضم  شویم درست نیست. وی گفت وقتی از ما 
سوال شد که در دوراهی پایداری و لاریجانی به کدام سو می روید ما 
تاکید کردیم بازیگران باید در دوراهی ها انتخاب کنند، نه کارگردانان!

عده ای دنبال شناسایی یکی یکی طرفداران موسوی و 
محکوم کردن آنها بودند

وی افزود: معتقد بودم 13میلیونی که به مهندس موسوی رای 
دادند، هیچکدام خطاکار نیستند هرچند بعضی افراد به دنبال آن 
بودند که طرفداران موسوی را یکی یکی شناسایی و محکوم کنند. 
البته حداقل ده میلیون نفر از آنها در راهپیمایی 9دی علیه مهندس 
موسوی شرکت کردند. این که بگوییم افرادی که به مهندس موسوی 

رای دادند ظلم کردند، حرف درستی نیست.
باهنر در ادامه با اشاره به انتخابات سال 88 به خبرنگار ایلنا گفت: 
سال 88 ، پنج روز بعد از انتخابات پیش موسوی رفتم حرف هایی که 
به او زدم در حد دو یا سه جمله بود. در گذشته هم مخالف دولت 
موسوی بودم به او گفتم مهندس 20 سال است در سیاست نبودی. 
یک سال است که آمدی و 13 میلیون به شما رای دادند. این 13 
میلیون خیلی باید غنیمت باشد. به او گفتم با این 13 میلیون کار کن 
قطعا در دوره آینده رئیس جمهور خواهی بود. بعد گفتم هر دولتی 
نیاز به اپوزیسیون دارد. شما هم اپوزیسیون این دولت شوید اما نظام 
اپوزیسیون نمی خواهد. اساسا هیچ نظامی اپوزیسیون خود را تحمل 
نمی کند به او گفتم اگر اپوزیسیون نظام باشی خیلی خوش شانس 
باشی، نهضت آزادی می شوی. وی ادامه داد: موسوی عصبانی بود 
می گفت ستادهای او را گرفتند و تعطیل کردند. به او گفتم اگر 
اپوزیسیون نظام شوی، خودت را هم می گیرند اما اگر اپوزیسیون 
دولت بشوی قطعا من در حزب شما نمی آیم و رقیب من خواهید بود. 
اما من از تریبون های مختلف حتی در صدا و سیما دفاع خواهم کرد.

در انتخابات ریاست جمهوری 84 
از احمدی نژاد حمایت نکردم

باهنر درباره دفاع اصولگرایان از احمدی نژاد گفت: اوایل انقلاب امام 
خمینی قطب زاده را به عنوان رئیس صداوسیما منصوب کردند. در آن 
زمان ما در دانشگاه با مخالفان درباره قطب زاده بحث می کردیم و از 
ایشان دفاع می کردیم در حالی که منافقان به ایشان حمله می کردند. 

اما بعد از دو سال، نظام او را اعدام کرد. پس فاکتور زمان مهم است.
احمدی نژاد گفت:  از  ادامه درباره حمایت های خود  باهنر در 
آن زمان که بنده از آقای احمدی نژاد حمایت می کردم، مربوط به 
شهرداری بود.وزارت اطلاعات دولت اصلاحات به ایشان ایراد گرفته 
بود. من خدمت آقای یونسی رفتم و مشکل را جویا شدم. آقای یونسی 
به معاملات نفتی صورت گرفته در ارومیه اشاره کرد که من گفتم 
کدام استاندار مرزی این کار را نکرده است؟ اینها همه از دولت مجوز 

داشتند. اما احمدی نژاد چیزی به حساب خود نریخته است.
باهنر تاکید کرد شاید در این سال ها خیلی افراد احمدی نژاد را 
دوشیده باشند، اما ایشان چیزی برای خود برنداشته است و زندگی 
مرفهی ندارد. در آن زمان شهردار تهران آقای ملک مدنی بود که 
فوق دیپلم نساجی داشت و در مصاحبه ای گفته بود هفده میلیارد 
تومان ثروت دارم. گفتم اگر قرار باشد ملک مدنی از فیلتر اطلاعات 
عبور کند، اما احمدی نژاد عبور نکند، نشان می دهد فیلتر وزارت 
اطلاعات شما مشکل دارد که یونسی جواب داد در زمان تایید ملک 

مدنی  من در وزارت نبودم.
باهنر افزود: در آن زمان احمدی نژاد دکترای عمران داشت اما بعد 

ایشان به جایی رسید که حاضر بود چشمان من را دربیاورد.
باهنر با بیان اینکه در انتخابات ریاست جمهوری 84 از احمدی نژاد 
حمایت نکردم، اولین اختلاف خود با احمدی نژاد را در اولین بودجه 
نویسی احمدی نژاد در سال 85 خواند و گفت: اتفاقا وقتی آقای 
خاتمی سال 76 بر سرکار بود، رئیس کمیسیون تلفیق در اولین سال 
ریاست جمهوری ایشان بودم. بودجه را در اولین فرصت بررسی و   
همان زمان تصویب کردیم و به دولت ابلاغ شد که آقای مهاجرانی 
سخنگوی وقت دولت، در یک برنامه تلویزیونی در کنار مجلس از 
شخص من هم تشکر کرد چون تصور سنگ اندازی داشتند در حالی 

که موضوع منافع ملی بود نه مسائل حزبی و جناحی.

هیچکدام از سه رئیس جمهور اخیر ایران 
قابل پیش بینی نبودند

باهنر با اشاره به اینکه پیش بینی ریاست جمهوری احمدی نژاد را 
نمی کرده است، گفت: هیچکدام از سه رئیس جمهور اخیر ایران قابل 
پیش بینی نبودند. وقتی آقای خاتمی بر سرکار آمد، به دیدار ایشان 
رفتم و پرسیدم کابینه شما کیست که ایشان خندید و گفت مگر 
من فکر می کردم رئیس جمهور شوم؟ آقای احمدی نژاد البته خواب 
دیده بود و خودش پیش بینی می کرد. آقای روحانی هم تا ده روز 
قبل از انتخابات هیچ امیدی به موفقیت نداشت و البته این اشکال 
ساختاری کشور است که ناشی از نبود احزاب است. باهنر با اشاره 
به اینکه جامعه اسلامی مهندسان در هر دو دور انتخابات سال 84 از 
آقای احمدی نژاد حمایت نکرده بود، گفت: همه این حمایت ها برای 

شهرداری بود و این مسائل درباره انتخابات ریاست جمهوری نبود.

شورای فقها را قبول نداریم، جامعتین را قبول داریم
دبیر کل جبهه پیروان خط امام و رهبری در خصوص بحث هایی 
که در مورد شورای فقها مطرح می شود و اینکه مشخصات این شورا 
چیست، خاطرنشان کرد: ما شورای فقها نداریم و آن را نمی پذیریم. 
ما جامعتین را داریم. البته برخی از دوستان ما می گویند سه آیت ا... 
باشند؛ آیت ا... موحدی کرمانی، آیت ا...  یزدی و آیت ا... مصباح یزدی. 
وی ادامه داد: ما زیر سایه جامعتین کار خود را انجام می دهیم، البته 
در جامعه روحانیت، آیت ا... موحدی کرمانی و در جامعه مدرسین 

آیت ا... یزدی برای ما بسیار محترم هستند. اما از نظر ما شخصیت 
حقوقی این افراد در جایگاه دبیرکل این تشکل ها اهمیت بیشتری 
دارد. یعنی اگر این عزیزان هستند، به خاطر حضورشان در جامعتین 
است. برخی از آقایان می گویند سه نفر شخصیت حقیقی انتخاب 
کنیم که ما در این مورد با آنها اختلاف نظر داریم و نظر ما این نیست.

در تریبون نماز جمعه 
نباید حرف مستقیم انتخاباتی زده شود

باهنر در پاسخ به این سوال ایلنا که در رقابت انتخاباتی انتظار این 
است که همه امکانات و برخوردها بین دوجناح به صورت مساوی 
باشد. در حالیکه اصولگرایان به لحاظ مسئولیت هایی که در نماز جمعه 
و برخی نهادها دارند می توانند از تریبون های عمومی استفاده کنند 
و یکی از اعضای شورای فقها عضو شورای نگهبان بوده و به بررسی 
صلاحیت های کاندیداها مشغول است در حالیکه چنین امکانی برای 
اصلاح طلبان وجود ندارد، و حتی شائبه رد صلاحیت کسانی که زیر 
پرچم آقای خاتمی وارد انتخابات می شوند وجود دارد؟اظهار داشت: 
سوال من این است که همه این  افراد تریبون بیشتری دارند یا دولت؟ 
اولا که استفاده این چنینی از تریبون نماز جمعه ممنوع است، نباید 
در تریبون نماز جمعه حرف مستقیم انتخاباتی زده شود. تهییج مردم 
برای حضور در انتخابات باید از همه تریبون ها صورت بگیرد. فرض 
می کنیم نماز جمعه یزد را فردی بخواند و استاندار یزد نیز آنجا حضور 
داشته باشد. اینجا امام جمعه تریبون بیشتری دارد یا استاندار؟ لازم 
نیست استاندار برود در تریبونی سخنرانی کند، کافی است برود جایی 
را افتتاح کند و دو تا از کاندیداها کنار او باشند. بنابراین در حدی که 

چنین تبلیغاتی قابل اندازه گیری باشد قانون آن را مشخص کرده و 
مانع می شود. مثلا قانون می گوید امام جمعه نباید از تریبون نماز 
جمعه اسم کاندیدایی را ببرد. مثلا آقای جهانگیری که من خیلی 
هم قبولش دارم بدون حمایت مستقیم از فردی، می رود در حزبی 

سخنرانی می کند.

 روند بررسی صلاحیت خبرگان در انتخابات
باهنر در ادامه درباره روند تایید صلاحیت اعضای خبرگان در 
شورای نگهبان که خود اعضای آن به نوعی صلاحیت رقبایشان را 
برای رقابت در انتخابات انتخاب می کنند، اشاره کرد و گفت: شورای 
نگهبان ذاتا مسئول رسیدگی به صلاحیت خبرگان نیست. مجلس 
خبرگان تصویب کرده کاندیداهای این مجلس باید مجتهد باشند. 
بررسی اینکه چه کسی مجتهد است و چه کسی نیست را خودشان 
بر عهده شورای نگهبان گذاشتند. آنها هم امتحان کتبی از کاندیداها 
می گیرند. اتفاقا خبرگان از مواردی است که در آن از چپِ چپ تا 
راستِ راست هیچکدام ادعای این را ندارد که شورای نگهبان از لحاظ 
علمی من را بی جهت قبول یا رد کرد. چون افراد باید درجه علمی 
خود را اثبات کنند. ممکن است وزارت اطلاعات اعلام کند که یک 
فردی اصلا صلاحیت لازم را ندارد -منظور اینجا صلاحیت علمی 
نیست- اما از نظر علمی خبرگان شورای نگهبان را مسئول بررسی 
صلاحیت ها کرده است. اتفاقا در جریان همین بررسی صلاحیت های 
علمی نیز بسیاری از اصولگرایان رد صلاحیت شدند. شورای نگهبان 
در بررسی صلاحیت علمی یکی از بزرگان اصولگرا که نامش را 

نمی برم او را خواست و خیلی یواش به او گفت خوش آمدی.

جامعتین در استفاده از نظر مصباح یزدی مختار است
برای  مصباح یزدی  اینکه  به  پاسخ  در  مجلس  رییس  نایب 
اصولگرایان در حال حاضر چه جایگاهی دارد که در جریان اصولگرا 
هم وزن جامعتین قرار گرفته است، بیان داشت: ما زیر نظر دو جامعه 
کار می کنیم و کاری هم به دیگران نداریم اما اینکه جامعه مدرسین 
و جامعه روحانیت بخواهند با آقای مصباح یزدی مشورت کنند، به 
عهده خودشان است ما در این مورد شرطی نگذاشتیم. در طیف 
اصولگرایی جریان های متفاوتی هستند ما می گوییم جامعتین را به 
عنوان بزرگتر خود قبول داریم و بدون شرط، زیر نظر آنها کار می کنیم. 
برخی می گویند جامعتین به شرط اینکه مصباح یزدی هم باشد. 
برخی هم برعکس می گویند جامعتین، به شرط اینکه مصباح نباشد. 
ما می گوییم بلاشرط هستیم. ما هر آنچه را که جامعتین تصمیم 
بگیرد، قبول داریم. ما برای جامعتین شرط نمی گذاریم. ممکن است 
در جلسات خصوصی با آنها صحبت هایی داشته باشیم و نظرات 
شخصی خود را به آنها اعلام کنیم اما در رسانه ها چیزی نمی گوییم.

ایده وحدت سه ضلعی اصولگرایان منتفی است
باهنر در جواب اینکه برخی گفتند قرار است ضلع چهارمی به 
جریان اصولگرایی نزدیک شود. این چه ضلعی است؟ گفت: اصلا سه 
ضلع منتفی است و ما آن را رد می کنیم بنابراین ضلع چهارم و پنجم 

هم نخواهیم داشت. ما شورای هماهنگی جریان اصولگرایی داریم.

اگر بفهمیم از ملاقات با بابک زنجانی 
چیزی عایدمان می شود، پیگیری می کنیم

نایب رییس مجلس در پاسخ به این سوال که قرار بود هیات 
رئیسه مجلس برای دیدار برخی نمایندگان با بابک زنجانی با قوه 
قضاییه رایزنی کند، آیا چنین اتفاقی افتاده است؟ خاطرنشان کرد: 
هیات رئیسه چنین درخواستی ندارد. برخی کمیسیون های ما کار 
تخصصی می کنند مثل کمیسیون اصل نود یا کمیسیون قضایی 
بررسی می کنند. اگر در این بررسی ها احساس شود نیاز به این 
ملاقات هست ما هم آن را دنبال می کنیم. قوه قضاییه هم بر اساس 
قوانین و مقررات خود معمولا همکاری می کند. اما باید از این ملاقات 
چیزی عاید شود اگر نقطه کوری وجود داشته باشد و ضرورتی برای 

این ملاقات باشد ما هم دنبال می کنیم.

فشاری از سوی من برای عدم انتشار
 اسامی 170 نماینده وجود ندارد

وی در مورد این شائبه که برخی می گویند هیات رئیسه و شخص 
شما اجازه نمی دهند که اسامی 170 نماینده ای که از رحیمی پول 
گرفتند منتشر شود، ابراز داشت: نه. فشاری وجود ندارد. برخی افراد 
که نام آن ها در تعدادی از سایت ها آمد الان به قوه قضاییه شکایت 
کردند که نه پولی گرفته اند و نه پولی دادند و نام آن ها بی جهت در 
رسانه ها ذکر شده است. قوه قضاییه هم در حال رسیدگی به این 

شکایت است.

وقتی می خواهند مسئولیتی را به فردی بدهند
 اصل بر برائت نیست

باهنر در مورد مباحث ایجاد شده در مورد احراز صلاحیت و اصل 
برائت گفت: قانون اساسی می گوید اصل بر برائت است. این اصل برای 
زمانی است که می خواهند یک نفر را مجرم تشخیص بدهند و او را 
مجازات کنند. اگر بخواهند کسی را مجازات کنند، اصل بر برائت است 
الا اینکه خلاف آن ثابت شود. اما وقتی می خواهند مسئولیتی را به 
فردی بدهند، دیگر اصلا اصل بر برائت نیست ساده ترین مسائل هم 
نیاز دارد صلاحیت فرد بررسی شود. مثلا می گویند اگر می خواهی 
پشت سر امام جماعتی بایستی و نماز بخوانی باید عدالت او را احراز 
کنی اینجا نمی گویند که اصل بر برائت است. نماینده حتما باید صالح 

باشد و صلاحیت او هم حتما باید احراز شود.
باهنر ادامه داد: بنابراین شورای نگهبان یا عدم صلاحیت را احراز 
می کند و یا صلاحیت فردی را احراز نمی کند این دو از نظر ماهوی 
با یکدیگر متفاوت است مثلا ممکن است در مورد فردی بگویند ما 
نمی دانیم صالح است یا خیر اما ممکن است یک زمانی هم بگویند 
فلان شخص فرد ناصالحی است. اما در مواردی دیگر هم می گویند 
افرادی هم صالح اند و صلاحیت آنها را احراز کرده ایم. از اول انقلاب در 
این مورد اختلاف نظر بوده است. از ابتدا برخی می گفتند اصل بر برائت 
است. ما می گوییم وقتی حتی یک فرد معمولی هم گزینش می شود 
چرا نماینده مجلس گزینش نشود. هر از چندگاهی این بحث مطرح 

می شود و به جایی هم نمی رسد.

مجلس دهمی که یک ذره بوی مجلس ششم بدهد
 را برنمی تابم

وی افزود: بی نظیر بوتو یک زمانی در عین اینکه نخست وزیر 
بود دبیرکل حزب مردم هم بود و با هواپیما برای انجام کارهای 
نخست وزیری خود به ایالتی رفت و در عین حال با حزب مردمی های 
آن ایالت هم جلسه ای را برگزار کرد. دادگاه او را به محاکمه کشاند 
که چرا با امکانات دولتی رفته کار حزبی انجام داده است اما ما در 

کشورمان از این چیزها نداریم. 
باهنر تاکید کرد: وقتی استانداری برای افتتاح پروژه ای میرود و 
یکی از کاندیداهای انتخابات هم کنار او ایستاده است و تلویزیون 
هم او را نشان می دهد مصداق استفاده از امکانات دولتی است حتما 
که نباید در این میان پولی هزینه شود. همین تصویر چند ثانیه ای 
درتلویزیون شاید برای انتخابات به اندازه 100میلیون ارزش داشته 
باشد از این موارد زیاد هست و روی آن هم متاسفانه دقت نمی شود 
اما اینکه مدعی باشیم تریبون های نماز جمعه موثرتر از تریبون های 

دولت است را اصلا قبول ندارم.
=وی در مورد رد و تایید صلاحیت ها گفت: در انتخابات مجلس 
نهم حداقل 10 نفر از اصولگرایان ما  از سوی شورای نگهبان رد 
صلاحیت شدند. من رفتم با آنها بحث هم کردم و بالاخره هم 
نفهمیدم چرا صلاحیت آنها را رد کردند. یکی از نماینده های اصولگرا 
و از نیروهای مبارز قبل از انقلاب که در لبنان جنگیده ، سید حسن 
نصرا... نیز او را می شناسد دوره گذشته صلاحیتش رد شد. ما هم 
نفهمیدیم چرا. البته آنها یک چیزهایی می گفتند اما حرف هایشان 
اصلا برای ما قابل قبول نبود یا یکی که چهار دوره نماینده بود که 
دوره پیش رد صلاحیت شد همه این ها جزو کسانی بودند که در 

اصولگرا بودن آنها شکی وجود نداشت.
وی افزود: با توجه به هنجارشکنی هایی که در مجلس ششم شد، 
من به عنوان یک فرد معتدل ، مجلس دهمی که یک ذره بوی 
مجلس ششم بدهد، را برنمی تابم و همه توان خود را به کار می گیرم 
که مجلس ششم تکرار نشود. من نیم دوره در مجلس پنجم با دولت 
اصلاحات  سر و کار داشتم و نیم دوره هم در مجلس هفتم. رقابت من 
با آقای خاتمی را همه دنیا می دانند. در ماه های آخر دولت اصلاحات 
در جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام چند پیشنهاد من دادم و 
تعدادی پیشنهاد هم از سوی خاتمی ارائه شد. ایشان گفت باهنر ما 
خیلی خوب می توانیم با هم کار کنیم، من گفتم بله ولی دیگر خیلی 

دیر شده است.

نامحرمانه
 »قانون« و »روزان« مجرم شناخته شدند

گفته می شود: سخنگوی هیات منصفه دادگاه مطبوعات گفت: در جلسه دیروز دادگاه 
مطبوعات روزنامه قانون و روزان مجرم شناخته شدند. »علی اکبر کسائیان« در تشریح جلسه 
دیروز دادگاه مطبوعات گفت: در این جلسه به پرونده روزنامه قانون در شعبه 3 دادگاه کیفری 
یک به ریاست قاضی کاشانکی و روزنامه روزان در شعبه 8 دادگاه یک کیفری استان به 
ریاست قاضی اصغر زاده رسیدگی شد. وی ادامه داد: روزنامه قانون به اتهام نشر اکاذیب به 
قصد اضرار به غیر با اکثریت آراء مجرم شناخته شد و بابت اتهام افتراء با اکثریت آراء مجرم 
شناخته نشد، ضمنا هیات منصفه دادگاه مطبوعات استان تهران متهم را مستحق تخفیف 
دانست.   وی گفت: روزنامه روزان به اتهام نشر مطالب خلاف واقع به قصد تشویش اذهان 
عمومی با اکثریت آراء مجرم شناخته شد و هیات منصفه مطبوعات استان تهران متهم را 

مستحق تخفیف ندانست.

شناسایی 2۹ هزار نفر مبتلا به ایدز در ایران
گفته می شود: رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت درباره آمار ایدز 
در کشورو بین دانشجویان گفت: در حال حاضر توانسته ایم حدود 29 هزار نفر را که مبتلا به 
این عفونت شده اند شناسایی کنیم؛ برخی از این افراد بیمار شده اند، برخی فوت کرده اند و 
برخی هم در مرحله بدون علامت بیماری به سر می برند. گویا افزود: بر اساس برآوردهای ما 
این تعداد چیزی حدود یک سوم تخمین های ما از وجود این عفونت در بین مردم کشورمان 
است و بین 50 تا 60 هزار نفر ممکن است مبتلا به این عفونت باشند و از ابتلای خودشان آگاه 

نباشند، این افراد قطعا راه های پیشگیری و مراقبت از خود را درست نمی دانند.

جزئیات بدهی  نفتی امارات به ایران
گفته می شود: مدیرعامل سازمان حسابرسی در پاسخ به پرسشی در خصوص بدهی 
5.3 میلیارد دلاری شرکت اماراتی به ایران، افزود: این بدهی مربوط به فروش نفت است و 
در شرکت نفت به عنوان بدهی مشتریان نفتی ثبت شده است. سهیلی پور ادامه داد: شرکت 
اماراتی اینوک این میزان بدهی به ایران دارد و در دفاتر به اسم این شرکت ثبت شده ولی پول 

به دلیل تحریم نمی تواند به ایران انتقال پیدا کند.

قطعی تلگرام در کشور از طرف ترکیه بود
گفته می شود: شبکه پیام رسان موبایلی تلگرام از شنبه شب دچار اختلالاتی گسترده 
شد تا جایی که دسترسی به حساب برخی مشترکان از آن ها سلب شد و این اختلال تا صبح 
دیروز نیز در سیستم تلگرام مشاهده می شد. همزمان با اختلالات مجدد پیام رسان موبایلی 
تلگرام وزیر ارتباطات قطعی چندساعته این شبکه را ناشی از قطع لینک ارتباط کشور ترکیه 

عنوان کرد.

تمایل میرباقری برای ساخت سریال شاهچراغ 
گفته می شود: سیدداوود میرباقری کارگردان نام آشنای تئاتر، سینما و تلویزیون از علاقه 
اش به ساخت مجموعه ای درباره حضرت احمد ابن موسی )س( گفت. کارگردان سریال 
های »امام علی )ع(« و »مختارنامه« در دیدار با »سیدتقی سهرابی« مدیرکل مرکز فارس ابراز 
امیدواری کرد که بتواند در آینده ای نزدیک سریال سلمان فارسی را آغاز کند. میرباقری که در 
برنامه زنده خوشا شیراز حضور پیدا کرده بود، گفت: مشتاق است در خصوص زندگی حضرت 

احمد ابن موسی شاهچراغ )س( اثری ماندگار خلق کند.

نقش پناهیان در برنامه خندوانه
گفته می شود: پناهیان با اشاره به پخش برنامه خندوانه در رسانه ملی گفت: برنامه 
خندوانه امروز مورد استقبال جامعه قرار گرفته است که یک جاذبه ای را برای بیننده ایجاد 
کرده است؛ در یک جلسه ای پیرامون راه اندازی شبکه نسیم بنده بر این باور بودم یک شبکه ای 
برای خنده و نشاط مردم ایجاد شود که البته در آن جلسه برخی نیز به بنده خرده گرفتند از 
این رو می توانم بگویم اصل حرکت برنامه خندوانه را درست می دانم اما این برنامه را به طور 
کامل ندیده ام اما حالا که این برنامه مخاطب خودش را به دست آورده معلوم می شود که بدون 
عوارض منفی در حال ادامه دادن فعالیت خودش است.وی افزود: امروز باید به دنبال برنامه ای 
باشیم که در آخر شب ها مردم را نه فقط با خندیدن بلکه با معرفت و حکمت نشاط ایجاد کند 

این مسئله تخطئه خندوانه نیست بلکه به معنای نگاه کردن به قله هاست.

دو پستی که روحانی برای عارف در نظر گرفته بود؟
گفته می شود: رسولی سخنگوی ستاد انتخاباتی محمدرضا عارف در یازدهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری با اشاره به ایام پس از انتخابات خرداد 92 گفت: آقای روحانی آقای 
عارف را برای دو وزارتخانه دعوت کرد. وزارت علوم و ارتباطات و فناوری ارتباطات که آقای دکتر 
عارف ضمن تشکر این دو پست را نپذیرفت و دولت نیز به کار خود ادامه داد."دلیل اینکه این 
دو پُست را نپذیرفت، این بود که تشخیص او این بود که آنگونه که باید مؤثر باشد، نخواهد بود 
و در حوزه مدنی و عمومی مؤثرتر خواهد بود و دوم اینکه در عرف اداری نیز پسندیده نیست 
وقتی کسی نفر دوم یک دولت است، مسئولیت یک وزارتخانه را برعهده گیرد. مانند این است 
که یک دولت اصولگرا روی کار بیاید و به آقای احمدی نژاد که 8 سال رئیس جمهور بوده، 

پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی را بدهد. اگرچه اشکالی ندارد، ولی عرف آن را نمی پذیرد."

بررسی بازداشت نتانیاهو در پارلمان انگلیس
گفته می شود: پارلمان انگلیس درخواست برای بازداشت نخست وزیر اسرائیل را در حالی 
بررسی می کند که امضاها برای این کار به بیش از 100 هزار مورد رسیده است. به گزارش 
راشاتودی، در درخواست آنلاین بازداشت بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل آمده است: 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل قرار است سپتامبر 2015 در لندن به سخنرانی بپردازد. 
براساس قوانین بین الملل، او را باید به خاطر ارتکاب جرایم جنگی در صورت ورود به لندن 
بازداشت کرد چون دستش به خون بیش از 2000 غیرنظامی مربوط به جنگ 2014 آغشته 
است. پارلمان انگلیس باید به دلیل رسیدن تعداد امضاهای این درخواست به بیش از 100 هزار 

مورد این درخواست را مورد بررسی قرار دهد.

تلاش برای ایجاد اختلاف میان دولت واصلاح طلبان
گفته می شود:  محسن رهامی  فعال اصلاح طلب گفت: منظور از طرح بعضی مسایل 
تفرقه برانگیز که با تحریف سخنان اصلاح طلبان صورت می گیرد در جهت تلاش برای 
ایجاد شکاف بین دولت واصلاح طلبان صورت می گیرد اما با توجه به آگاهی و رشد 
مردم و شناخت آن ها از این نوع رسانه ها جای نگرانی جدی نیست . دبیر کل انجمن 
اسلامی مدرسین دانشگاه ها با اشاره به سخنرانی خود در استان ایلام افزود: برخی رسانه ها 
سخنرانی بنده را در خصوص حمایت از دولت روحانی به گونه ای انعکاس دادند که کاملا 
برعکس آن چیزی بود که ایراد شده بود و بخش هایی از آن کاملا از بخش اصلی تفکیک 
و در جهت ایجاد تفرقه بهره برداری شده بود. رهامی خطاب به رسانه ها تصریح کرد: در 
همه ایام به خصوص ایام انتخابات رسانه ها باید اخلاق حرفه ای را رعایت کنند و با اطلاع 
رسانی دقیق و به موقع، افکار عمومی را آگاه سازند . وی اضافه کرد: در همین سخنرانی اخیر 
اینجانب در یاسوج نیز یکی از سایت های جریان افراطی سخنان اینجانب را در خصوص 
ضرورت انتخاب افراد شایسته برای مجلس آینده را نا مناسب و خلاف واقع منعکس کرد 
بنحوی که بعضی از نمایندگان آن را متوجه خودشان دانسته و به شکل نامناسبی در صدد 
پاسخگویی برآمدند در حالی که این بخش ازصحبت های من به هیچ وجه ناظر به مجلس 
فعلی نبوده و متوجه انتخابات اسفند 94 بود. دبیر کل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها 
یادآور شد: اتفاقاً در همین سخنرانی، اینجانب بر ضرورت حفظ حرمت کلیه ارکان نظام از 
جمله مجلس شورای اسلامی و نمایندگان محترم تاکید کردم و لازم است آقایان قبل از 
هرگونه اظهار نظری متن سخنرانی را به دقت ملاحظه کنند. رهامی با اشاره به این که برای 
جلب اعتماد مردم به رسانه های داخلی باید اخبار واقعی را منتشر کنیم، افزود: ممکن است 
خبری برد تبلیغاتی داشته باشد و موجب اختلاف داخلی شود اما پس از تکذیب و روشن 

شدن واقعیت، اعتماد مردم به آن رسانه سلب خواهد شد .

وقتی استانداری برای افتتاح پروژه ای میرود و یکی از کاندیداهای 
انتخابات هم کنار او ایستاده است و تلویزیون هم او را نشان می دهد 
مصداق استفاده از امکانات دولتی است حتما که نباید در این میان 
پولی هزینه شود. همین تصویر چند ثانیه ای درتلویزیون شاید برای 

انتخابات به اندازه 100میلیون ارزش داشته باشد از این موارد زیاد هست 
و روی آن هم متاسفانه دقت نمی شود

محمد رضا باهنر در خصوص مسائل مختلف انتخاباتی اظهار نظرکرد

رگه های اختلاف بین اصولگرایان

گزارش: زینب صفری

سخن از ائتلاف سه گانه موتلفه اسلامی، جمعیت ایثارگران و نو 
اصولگرایان جبهه پایداری است. ائتلافی که در زمان حیات بزرگان 
موتلفه از جمله مرحوم عسگراولادی، بعید و دست نیافتنی به نظر 
می رسید؛ اما حالا تصمیمات نسل جوانتر موتلفه این تشکل سنتی 
طیف راست را در کنار نواصولگرایان تندروی پایداری قرار داده است.

شش ماه پیش بود که در نشست سه جانبه با حضور آقاتهرانی، 
محمدنبی حبیبی و حسین فدایی دبیران کل جبهه پایداری، 
مؤتلفه اسلامی و جمعیت ایثارگران، قرار بر شکل گیری ساز و کار 

حقوقی و سیاسی ائتلاف حداکثری میان این سه تشکل شد. 
با اعلام این ائتلاف اولین واکنش ها از سوی باهنر دبیرکل جبهه 
پیروان روانه مرکز تصمیم گیری این ائتلاف نوپا شد. او با تاکید 
بر اینکه جبهه پایداری و جبهه پیروان مذاکره ای برای ائتلاف با 
یکدیگر نداشته اند گفت که ما در رابطه با ائتلاف اصول گرایان 
علاقمندیم که جامعتین محور و میزبان باشند و فعالان جریان 
اصول گرایی را دعوت کنند و به نظام نامه و اساسنامه نحوه همکاری 

برسند. 
 اما همان روز که باهنر مشغول انتقاد تلویحی از تشکیل این 
ائتلاف بود، سومین نشست ائتلاف سه گانه با هدف »وحدت« 
اصولگرایان با حضور نمایندگان موتلفه اسلامی، جمعیت ایثارگران 
انقلاب اسلامی و جبهه پایداری انقلاب اسلامی برگزار شد. نشستی 
که در آن حاضرین برای رسیدن به وحدت، نه بر محوریت جامعتین 
که بر مثلث آیات محمد یزدي، محمدعلي موحدي کرماني و محمد 
تقي مصباح یزدي، تاکید می کردند. )اینجا( جبهه پایداری تا اینجا 
توانسته بود دو تشکل دیگر اصولگرا را در پذیرفتن محوریت پدر 
معنوی شان یعنی آیت ا... مصباح با خود همراه کنند. این همان 
اشاره ای است که مصباحی مقدم سخنگوی جامعه رحانیت مبارز 
در گفت و گو با خبرآنلاین داشت. جایی که گفت: پایداری ها سعی 

می کنند الگوی وحدت خود را به دیگران تحمیل کنند. 

حداد و یادآوری کارشکنی جبهه پایداری
 در وحدت اصولگرایان

اما در ادامه تحرک این سه تشکل اصولگرا برای ائتلاف، این 
بار غلامعلي حداد عادل بود که طی سخنانی به اصولگرایان و به 

خصوص جبهه پایداری یادآوری کرد که در دوره های پیشین آنها 
بیشتر وحدت شکن بوده اند تا وحدت آفرین. آنجا که حداد عادل در 
نشست رابطین جامعه روحانیت مبارز و شورای همگرایی اصولگرایان 
با اشاره به موانع و نگرانی ها در خصوص وحدت اصولگرایان، بیان 
کرد: بنده یک مانع عمده را این می دانم که یک عده دوستان اصرار 
داشته باشند که ما باشیم و دیگران نباشند. در شورای مرکزی جبهه 
متحد اصولگرایان بودم و قرار بود این جبهه 15 نفره باشد که یکی 
از اضلاع شرکت نکرد و علیرغم تلاش و اصرار همه ما آنها گفتند 
تا فلانی و فلانی هستند، ما شرکت نمی کنیم و ما هر چه گفتیم 
این شورا با محوریت مرد بزرگی چون آیت ا... مهدوی کنی است، 

آنها قبول نکردند. 
اما عزم سه تشکل پیش گفته جزم تر از آن بود که با این انتقادها 
قدمی عقب بگذارند. به همین دلیل دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی از 
دیدار دبیران کل پایداری، مؤتلفه و ایثارگران با دبیران جبهه پیروان 
و جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی در راستای وحدت اصول گرایان 
سخن گفت. محمدنبی حبیبی با اشاره به دیدار مؤتلفه، پایداری و 
ایثارگران با آیت ا... موحدی کرمانی و آیت ا... مصباح یزدی این را 
هم گفته بود که سه تشکل ملاقات های خود را با آیت ا... موحدی 
کرمانی و آیت ا... مصباح یزدی آغاز کرده اند و این ملاقات ها ادامه 

پیدا خواهد کرد.
اما با ادامه برخی انتقادها از ائتلاف سه گانه و برخی اشاره ها به 
وحدت شکنی جبهه پایداری در دوره های قبل انتخابات اعضای 
این جبهه واکنش نشان دادند. از جمله صادق محصولی قائم مقام 
حزب پایداری در اجلاس دبیران استانی حزب مؤتلفه اسلامی با 
اشاره به جلسات مشترک مؤتلفه اسلامی، ایثارگران و پایداری گفت: 
این جلسات پربار و پربرکت است اما برخی شیاطین هستند که 
نمی خواهند بگذارند اصولگرایان به وحدت برسند. و بعد در حالی 
که سایر گروه های اصولگرا بر محوریت جامعتین برای وحدت 
اصولگرایان تاکید می کردند محصولی به نمایندگی از دوستانش 
باز هم تاکید متفاوتی داشت:  آیت ا... یزدی رئیس جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم، آیت ا... موحدی کرمانی دبیر کل جامعه روحانیت 
مبارز و آیت ا... مصباح در رأس وحدت اصولگرایی قرار داشته و 
نقش پدری دارند و فصل الخطاب آنها هستند. حتی حبیبی دبیر 
کل حزب موتلفه هم گفت که تلاش هایی که سه تشکل مؤتلفه، 
پایداری و ایثارگران در باب همگرایی کرده اند حتماً به ثمر می نشیند 

و می تواند مقدمه ای بر وحدت تمام عیار جریان های اصولگرا باشد.
در همین حال اسدا... بادامچیان عضو دیگر موتلفه دراینباره 
گفت: فصل الخطاب ما در اختلافات جامعتین است البته برخی 
دوستان نامی از سایر علما هم آورده اند که ما با آن ها هم صحبت 
کرده ایم و به نوعی به توافق رسیده ایم. بنابراین مشکل فصل 
الخطاب ما هم حل شده و اصول ما هم تدوین شده است. )اینجا( 
جالب آنکه لطف ا... فروزنده قائم مقام جمعیت ایثارگران انقلاب 
اسلامی در اظهاراتی جلسات این تشکل با جبهه پایداری و موتلفه 
را به معنی وحدت کل اصولگرایان دانست. آنجا که گفت: وحدت 
اصولگرایان با جدیت توسط سه تشکل مؤتلفه اسلامی، جمعیت 
ایثارگران و جبهه پایداری در حال دنبال شدن است و خوشبختانه 

چند اصل بین ما قطعی است. 
هرچه بود بعد از جلسات مکرر و اظهارنظرهای مختلف بالاخره 
مرتضی آقاتهرانی دبیرکل جبهه پایداری اعلام کرد آیات یزدی، 
موحدی کرمانی و مصباح یزدی فصل الخطاب پایداری، ایثارگران و 
موتلفه در انتخابات شدند. او گفت که این ائتلاف برای رسیدن به 

چنین موضعی 500 ساعت وقت گذاشته  است. 
بعد از آن هم فاطمه آلیا از نمایندگان عضو جبهه پایداری از 
گام بعدی این ائتلاف خبر داد و گفت: قرار است همایش استانی 
جبهه پایداری، حزب مؤتلفه اسلامی، جمعیت ایثارگران و رهپویان 
در تهران برگزار شود. افزوده شدن رهپویان به این ائتلاف سه گانه 

اتفاق تازه ای بود که آلیا در سخنانش به آن اشاره کرد. 
در همین راستا دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی گفت که قدر 
مسلم این سه تشکل قصد ندارند که سه لیست ارائه کنند و به 
دنبال تشکیل مرکزی هستیم که همه اصولگرایان در آن مرکزیت 
حضور داشته باشند و نام آن نیز فعلاً تعیین نشده و هدفش این 
است که اصول گرایان در این مرکزیت با ائتلاف کامل حضور داشته 
باشند. )اینجا( حبیبی همچنین پاسخی هم به منتقدین این ائتلاف 
داد و با دفاع از نزدیکی موتلفه به چبهه پایداری گفت که  اصولگرا، 

اصولگراست، تندرو و افراطی، معتدل و سنتی نداریم.

وقتی آیت ا... مصباح محور وحدت می شود
اما این ائتلاف نوظهور در ادامه فعالیت های خود همایشی 
برگزار کرد که به رغم تبلیغات نخستین در آن و تاکید بر حضور 
چهره های مختلف اصولگرا، تنها سخنران آن آیت ا... مصباح بود 

و آیت ا... یزدی رئیس جامعه مدرسین و آیت ا... موحدی کرمانی 
دبیر کل جامعه روحانیت مبارز در این همایش شرکت نکردند و 
تنها پیام صوتی شان در این همایش پخش شد. موضوعی که نشان 
داد اختلافات سایر گروه های اصولگرا با این ائتلاف به ویژه بر سر 

محوریت جامعتین به قوت خود باقی است.
به همین دلیل ارزیابی ها از فعالیت این همگرایی سه گانه 
در میان بخش های دیگر اصولگرا چندان مثبت نیست. از جمله 
مؤید حسیني صدر ،عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس شوراي 
اسلامي  درباره محوریت آیات یزدي، مصباح یزدي و موحدي 
کرماني، گفت: بنده معتقدم آقاي مصباح یزدي به عنوان چهره اي 
در جامعه شناخته شده است که نظر مردم را در اولویت دوم مي 
داند. ایشان مي گوید برد راي مردم محدود است و نباید در همه 
مسائل روي راي ملت تاکید کرد این درحالي است که وزن نظر 
مردم درجامعه افزایش پیدا کرده است لذا این ترکیب یا سه ضلعي 
که براي وحدت اصولگرایان مشخص شده اند را بنده ناکام مي دانم 
و بعید مي دانم در انتخابات موفق شوند. همچنین سید شکر خدا 
موسوي، عضو فراکسیون اصولگرایان مجلس شوراي اسلامي  هم 
درباره محوریت آیت ا... یزدي، مصباح یزدي و موحدي کرماني، 
گفت: متاسفانه در جریان اصولگرایي سابقه خوشي از وحدت 
بزرگان این جریان نداریم. لذا اینکه درحال حاضر خوش بین باشیم 
مقداري دور از انتظار است چرا که در انتخابات ریاست جمهوري 
92 هم این اتحاد شکل نگرفت. او تاکید کرد افرادي چون آیت ا... 
مصباح یزدي باید شرایط زمان و اوضاع کشور را در نظر بگیرند 
و مقداري از مواضع خود کوتاه بیاید و با سایر بزرگان اصولگرایي 
همراه شود.  حالا در شرایطی که بخش عمده ای  از اصولگرایان 
به ویژه جبهه پیروان خط امام و رهبري -متشکل از 14 تشکل 
اصولگرا- به رهبری محمدرضا باهنر به دنبال تشکیل شورای 
هماهنگی اصولگرایان با محوریت جامعتین هستند ساز مخالف 
تشکیل ائتلاف سه گانه پایدای، ایثارگران و موتلفه خاطرات وحدت 
شکنی جبهه پایداری در دوره های قبل را برای اصولگرایان زنده 
کرده است. خاطراتي که گویاي ارائه لیست موازي جبهه پایداري 
علي رغم تاکید پیاپي جبهه منحد اصولگرایان در آستانه انتخابات 
مجلس نهم است. پیش از آن نیز در جریان انتخابات مجلس هشتم، 
رایحه خوش خدمت ساز مخالف با سمفوني وحدت اصولگرایان 

کوک کرده بود.

ائتلاف پایداری، ایثارگران و موتلفه؛

سه گانه وحدت آفرین یا وحدت شکن؟!
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عزّت و افتخارات دنيا به سر مى آيد 
و زيور و نعمت آن، زوال مى گيرد و سختى 

و مشقّتش به پايان مى رسد.
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